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Forord.

Et sogns liv og historie er som en ædelsten med 
mange slebne facetter, der kaster sit genskær hen 
over skiftende tider, enkelte begivenheder og livsfor
løb.

Jørlunde-bøgeme har netop til opgave at sende så
danne strejflys hen over historien.

Vi håber, at det også er lykkedes med dette bind af 
Jørlunde-bogen, som har koncentreret sig om skolehi
storien, såvel folkeskolens som højskolens historie 
med de virkninger det fik for sognets liv. Dertil føjer 
sig glimt såvel fra en fjernere fortid som af erindringer 
fra mands minde.

Red.
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Tanker om det ældste Jørlunde
Arkivleder Chr. Larsen, Slangerup

Når jeg bruger ordet ”tanker’' er det, fordi vi af gode 
grunde ikke kan vide noget præcist om, hvorledes Jør
lunde er opstået - blevet til. Men vi har lov til selv at 
tænke, hvorledes det kan være blevet til. Vi har kun få 
og spredte kilder, der kan fortælle os noget om det tid
ligste Jørlunde.

Lad os først se på dem.
Vi ved, at navnet Jørlunde første gang i historisk tid 

træffes i 1085 e.Kr. Dengang ikke stavet som nu. Men 
vi kan se, at Jørlunde allerede dengang var en bety
dende by -hovedby for et herred og omfattet af store 
mænds bevågenhed. Byen nævnes nemlig første gang 
som IURLUNDAHERATHI. Kun ved at forsøge at 
analysere dette stednavn er vi i stand til at gætte os til, 
hvorfor Jørlunde allerede lang tid før 1000-tallet er en 
”hovedby”. Hovedby for en stor del af det nordsjæl
landske område - Jørlunde Herred.

Altså - hvad betyder IURLUNDAHERATHI?
Den sidste del af navnet: ’ ’Herahti’ ’ betyder slet og 

ret, hvad vi i dag kalder herred. Vi bor i dag i Lynge- 
Frederiksborg herred. Men herredsinddelingen af 
landet stammer helt tilbage fra oldtiden. Navnet kan 
stå i forbindelse med en hær, men kan oprindelig have 
haft en anden betydning, f.eks. fællesskabet om en 
helligdom. Omkring år O kan ordet altså betyde et 
sæde for et religiøst fællesskab.

Og nu er vore Jørlunde-tanker på glatis.
Har Jørlunde været centrum for en tro, en hedensk 

kult?
En tro, der måske fik menneskene omkring ”Rappen- 
damvognen” til at reagere, sådan som vi kan se det? 
Eller sådan som vi kan se det ved ’ ’det lange gule hus”, 
nu Bygaden 11, hvor nu en ’ ’rillesten’ ’ er opstillet i to 
halvdele ud mod gaden?

Lad os derefter forsøge at finde ud af den første del 
af ordet: lurlunda.

DEN SIDSTE DEL: LUNDA betegner rimeligvis 
som i dag: en lund, altså en samling træer, en lille skov. 
Den første del er vanskeligere: IUR ELLER JUR. 
Navnet kan komme af oldnordisk JOFURR, som betød 
fyrste, men også kunne betyde vildorne. Hvis vi nu 
fortsætter vore tanker om det ældste Jørlunde, så

kunne ”IURLUNDA” godt betyde ”Fyrstens hellige 
lund”.

Så er vi ved Rappendam og rillesten.

Tacitus
Omkring 100 år efter Kristi fødsel skrev en romersk 
aristokrat og embedsmand, CORNELIUS TACITUS, 
en afhandling, et lille skrift af den type, vi i dag benæv
ner en monografi, og som gerne kaldes: GERMANIA. 
Værket handler om de underudviklede folkeslag mod 
nord. Han beskriver deres levevis men er ikke nedla
dende overfor ”Barbarerne”. Han skriver bl.a. også 
om deres guder. Nedenfor skal gengives en tekst fra 
Germania:

”På et fastsat tidspunkt mødes alle folkeslag af 
samme navn og samme slægt, repræsenteret ved ud
sendinge, i en lund af fædrene viet, af frygt omgivet, fra 
urtiden hellig. Der fejrer de med et menneskeoffer på 
de forsamledes vegne den grufulde begyndelse til de
res barbariske kult.

Ved disse folkeslag - taget hver for sig - er der intet 
bemærkelsesværdigt, andet end at de i fællesskab 
dyrker NERTHUS, det vil sige Moder Jord, og tror, at 
hun griber ind i menneskenes anliggender og kommer 
kørende rundt til de forskellige folkeslag. På en ø ude i 
oceanet findes en hellig lund, og i den står en indviet 
vogn, der er dækket med et klæde. Kun en præst må 
røre den. Han fornemmer, når gudinden er til stede i 
sin helligdom, og medens hun på sin vogn trækkes af 
sted af køer, ledsager han hende fuld af ærefrygt. Da er 
der glade dage, og alle de steder, som gudinden finder 
værdige at besøge og gæste, er smykket til fest. De 
begynder ikke krig og bærer ikke våben. Hvert eneste 
sværd er låst nede, da kender de, og da elsker de kun 
fred og ro, indtil samme præst fører gudinden, som er 
træt og mæt af samværet med de dødelige, tilbage til 
helligdommen. Derpå vaskes vognen og klædet, og, 
hvis man vil tro det, guddommen selv i en afsideslig
gende sø. Slaver, som straks efter opsluges af søen, 
udfører renselsen’ ’.

Her tales tydeligt om en hellig lund, viet frugtbar- 
hedsgudinden Nerthus.
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Det følgende er en artikel i ”Fra Frederiksborg 
Amt”, Aarbog for 1949, udgivet af Frederiksborg 
Amts Historiske Samfund. Forfatteren er ingen rin
gere end en af de to museumsinspektører, der ledede 
udgravningerne, Georg Kunwald. Hans tanker går - 
som det jo kan læses - i samme retning: Rappendam- 
vognen kan knyttes sammen med frugtbarhedsgudin- 
den Nerthus og Njord, hvor Kunwald ovenikøbet me
ner, at navnet Njord kan knyttes sammen med vort 
Jørlundenavn.

Rappendam mose øst for Sperrestrup med angivelse af fundsted.

Fund af Vogndele i Mosen Rappendam 
i Jørlunde Sogn
Et stort Fund af usædvanlig Art undersøgtes i 1941 af 
Museumsinspektør Axel Steensberg og i 1942 af G. 
Kunwald. Fundet var gjort af Hans Hansen ved Tør- 
vegravning i den ham tilhørende Del af en mindre 
Mose kaldet Rappendam, der udfylder en Tunneldal 
sydøst for Jørlunde By. Vognmand Hans Hansen og 
Sønnen Aage Hansen, der ligeledes er Vognmand og 
forestod Tørvegravningen i 1942, viste Fundet stor In
teresse, og Gang paa Gang flyttede de beredvilligt 
Tørveværket, naar de var stødt paa Fund for at over
lade Stedets Undersøgelse til Museet. Fundet laa i 
Smaagrupper spredt over et stort Omraade, og Muse
ets Økonomi tillod ikke en systematisk Undersøgelse 
af hele Fundet. Aage Hansen drog da Omsorg for Fun
denes varsomme Optagning og Opbevaring, tog de

nødvendigste Maal og tegnede Skitse over de enkelte 
Stykkers indbyrdes Beliggenhed.

Langt Størsteparten af Fundet bestaar af Vognhjul, en
ten hele eller i større og mindre Brudstykker. Alle Hju
lene var massive, skiveformede; de fleste var ret store 
med en Diameter mellem 60 og 70 cm, flere dog min
dre, ned til 47 cm. Til Hjulene hører Nav, Skaaret ud af 
et andet Stykke Træ og som det synes altid lavet ud i eet 
Stykke, der naturligt følger Træets Aarer. De maalte 
Navstykkers Længde ligger omkring 35 cm, og Tykkel
sen er 14-15 cm, hvortil svarer Diameteren af Navudskæ
ringen i Hjulkransen. Der blev ialt fundet Dele af 28 
Hjulkranse, af hvilke de fire var hele, syv var halve eller 
derover og Resten større eller mindre Fragmenter. Af 
Nav fandtes Rester af 13-14 Stykker, af hvilke de tre var 
hele (d.v.s. at hele Navet var til Stede, selvom det fand
tes sammenklemt eller i Brudstykker), fem halve og Re
sten Fragmenter. Af de hele Nav fandtes to siddende paa 
Plads i de tilhørende Hjulkranses Navudskæringer, dog 
var ingen af disse Hjulkranse helt bevarede.

Af sikre Vogndele fandtes ud over Hjulene kun en 
enkelt Aksel, der er fragmentarisk, idet det runde 
Parti, der omsluttes af Hjulnavet, er afbrækket i den 
ene Side. Dog fandtes yderligere tre Stykker, der ef
ter af Sandsynlighed maa anses for Vogndele: to lange 
kløftede Træstykker (den ene med Gennemboringer i 
Enderne), der sikkert maa opfattes som Langvogne, 
evt. Vognstænger, og et firsidet Stykke med Gennem
boring i Enden, der velsagtens er en Kæpstok. Ved 
endelig at nævne et spydlignende Træstykke, der me
get sandsynligt er Skæret til en Ard (den primitive 
Plovtype uden Muldfjæl), er alle de Stykker oprem
set, hvis Anvendelse med nogenlunde Sikkerhed kan 
tydes. Herudover fandtes et større Antal tildannede 
eller udspaltede Træstykker, flere forsynet med Hul
ler, afhuggede Grene eller Grenstykker, der ikke bæ
rer Hugspor.

Sagerne laa som nævnt nedlagt i smaa Grupper nær 
Mosens nordlige Rand i den Tid, da Ofrene gjordes, 
40-50 m fra Randen af Mosen, da denne havde sin 
største Udbredelse før Dræning og delvis Opdyrk
ning. Billedet Fig. 3 viser een af Grupperne afdækket. 
Nogen nøje Tidsfæstelse af Fundet kunde Undersø
gelsen ikke give - Pollenundersøgelsen er endnu ikke 
afsluttet - men forskellige Forhold taler for, at Ofrin
gerne er sket i Løbet af Ældre Jernalder. De enkelte 
Grupper af Nedlæggelser fandtes meget ofte umiddel
bart op ad Træstubbe, et Forhold, der var saa udpræ-
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Udsnit af Rappendamfundet.

get, at det næppe kan skyldes Tilfældighed. Sagerne 
synes udlagt paa Mosefladen i Dynger ved Foden af de 
Træer, der groede langs Mosens Rand. Der er al 
Grund til at anse de enkelte Grupper som samlede 
Nedlægninger og Fundet i sin Helhed som Udtryk for 
en Offerskik, der holdt sig her i nogen Tid.

Nær ved et Par af Grupperne med Træsager fandtes 
som en ”Gruppe’ ’ for sig selv Skelettet af et Menne
ske, liggende paa Ryggen med Benene trukket op i en 
skarp Vinkel. Hovedet var faldet bagover med Hagen 
lige i Vejret. Venstre arm laa ned langs Siden (dog var 
Underarmen gravet bort), højre Arm skraat hen over 
Brystet. I en grubeformet Sænkning op ad Skelettet 
fandtes nogle Dyreknogler.

Et stykke fra de øvrige Sager, noget længere ude i 
Mosen, fandtes paa et enkelt Sted en større Samling 
Dyreknogler. Om disse Knogler har Konservator U. 
Møhl-Hansen, Zoologisk Museum, meddelt bl.a. føl
gende: Dyreknoglerne er Skeletdele af mindst fem 
Faar (sandsynligvis hele Dyr). Det er smaa Dyr, der i 
Størrelse ganske svarer til det gedehornede Faar (ovis 
aries palustris), som er kendt fra Bundsø (Yngre Sten
alder) og videre op gennem Tiden. I Materialet af 
Knogler fra Fundet er iøvrigt følgende Dyrearter re
præsenteret: Tamsvin (sus scrofa dom.), Ko (bos tau- 
rus dom.) og Hest (eqvus caballus), denne sidste er af 
lille Størrelse, svarende til Hesteskeletterne fra Ny
dam (Yngre Jernalder).

Selvom det nok ikke direkte kan bevises, maa det 
anses for overordentlig sandsynligt, at saavel Menne
sket som de fem Faar er blevet ofret til de højere Mag
ter her i Offermosen - sandsynligvis vel i samme Tids
rum som Træsagerne. De Knogler, der fandtes mel
lem Offersageme, og ogsaa en Del af andre i Mosen 
fundne Dyreknogler, er sandsynligvis Rester af Mad
ofre.

En Offernedlæggelse af Vogndele i Ældre Jernalder 
leder straks Tanken hen paa Dejbjergvognene og paa 
Tacitus’ Beretning om Dyrkelse af Gudinden Nerthus, 
og for den Sags Skyld ogsaa paa Bronzealderens ’ 'Kø
rende Gudinde’ ’, hvis Billede vi mener at finde i Statu
etten fra Faardal.

En væsentlig Forskel mellem Dejbjergfundet og 
Fundet fra Jørlunde bestaar deri, at medens meget ta
ler for, at der i Dejbjerg oprindelig var ofret to hele 
Vogne, var kun enkelte Vogndele nedlagt i Rappen- 
dam. Ser man paa de systematisk undersøgte Grup
per i Jørlundefundet, findes aldrig fire Hjul, eller blot 
Dele af fire Hjul, i de enkelte Grupper, og der er slet 
ikke Tale om en Anbringelse af de enkelte Dele i en 
Vogns Billede. Yderligere er det bemærkelsesværdigt, 
at af de 28 Hjul, der var repræsenteret i Fundet, var 
kun fire hele, ja endog et af disse fandtes i to Halvdele 
med nogen Afstand mellem Stykkerne. Og var det 
mon Hjul, der nogensinde havde siddet paa Vogne? For 
en Del af Hjulenes Vedkommende er der ingen Anled
ning til at betvivle dette, men andre virker meget raa 
og klodsede selv til Anbringelse paa en Arbejdsvogn. 
Af Betydning er det, at Navudskæringen i eet af de 
hele Hjul ikke sidder centralt; det Hjul har man dog 
næppe anvendt til Vognkørsel! To af Fundets Stykker 
er tydet som Langvogne, altsaa hørende til Vognens 
Understel. Det ene af disse er saa fragmentarisk, at 
intet nærmere kan siges om det; det andet synes at 
have været af saa ringe Kvalitet til nævnte Formaal, at 
man kvier sig noget ved helt at akceptere det.

Jørlundefundet bærer umiskendeligt Præg af Sym
bolik. Allerede det synes givet, at Brudstykkerne af 
Hjul repræsenterer hele Hjul, og de mange Brudstyk
ker af Trægenstande af anden Art kan tænkes at re
præsentere hele Genstande, evt. Vogndele, og i Ste
det for virkelige Vognhjul kunde nedlægges symbolske 
Hjul, Offerhjul, eller andre symbolske Vogndele. Yder
ligere symboliserer vel Hjul og Vogndele selve Vognen 
eller Kærren.

Selvom Jørlundefundet saaledes i væsentlige Træk
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Hjul og hjuldele fra Rappendam.

afviger fra Fundet af Dejbjergvognene, kan der meget 
vel tænkes en Sammenhæng mellem de nævnte Gud
inder - til hvilke Dejbjergfundet er sat i Relation - og 
Ofringerne i Rappendam. Nerthus er i udpræget Grad 
en Frugtbarhedsguddom, en Prototyp for sin mand
lige Efterfølger Frø og for Frode Fredegod. Til Arten 
af Bronzealderens kørende Gudinde kender vi kun li
det. At hun, som Nerthus, benytter sig af en Vogn 
kunde jo pege i Retning af en vis Identitet mellem de to 
Gudinder, og at hun med den ene Haand griber om sit 
Bryst antyder, at ogsaa hun er Frugtbarhedens Gud
inde. Naar man ikke har villet tage Skridtet fuldt ud og 
erklære hende for Bronzealderens Frugtbarhedsgud
dom, skyldes det, at Pladsen allerede er besat af Gud
inden med de to Halsringe. Men Frugtbarheden paa 
Marker, hos Mennesker og Dyr er af saa væsentlig 
Betydning for Slægtens Trivsel og samtidig saa man
geartet, at man meget vel kan tænke sig to Frugtbar- 
hedsguddomme; adskillige Eksempler kan anføres 
herpaa. Inden for vor hjemlige Kult kan henvises til 
Søskendeparret Frø og Freya, begge Guder for Frugt
barhed.

Medens man i Dejbjergvognene har ment at finde 
Frugtbarhedsgudindens - i første Række Nerthus’s - 
Vogn, selve den Vogn i hvilken Guddommen ifølge Ta- 
citus blev kørt rundt til Folkene, passer denne Tolk
ning daarligt paa Vogndelene fra Jørlunde. Fundet her 
synes i langt højere Grad at kunne sammenholdes med 
en Række Offerfund, hovedsageligt bestaaende af 
Træsager. Kun føa af disse Fund har med Sikkerhed 
kunnet dateres, og Dateringen er som Regel opnaaet 
ad pollenanalytisk Vej ud fra Prøver, taget paa Styk
kerne længe efter, at de var fremdraget af Mosen; men 
meget taler for, at Fundene i Almindelighed stammer 
fra Slutningen af Bronzealderen og den ældre Jernal
der.

Gruppen af Mosefund, der her hentydes til, bestaar 
oftest af Hjul med eller uden andre Vogndele eller af 
Aag - Oksens Træktøj - og til denne Gruppe hører de 
mosefundne Plove, der i ret stort Antal kendes fra 
Midtjylland. Fælles for Genstandene i denne, som det 
synes sammenhørende, Gruppe af Offerfund er, at de 
er knyttet til Landbruget; det er tildels ogsaa de 
samme Genstande, vi ser afbildet paa Bronzealderens 
Helleristninger, i Jordbrugskultens Billedsprog. Vel er 
Vognen ogsaa Handelens og, som Dejbjergvognene 
viser, Kultens Redskab, men i Form af Arbejdsvogn er 
den samtidigt nært tilknyttet Jordbruget. Er et af Jør- 
lundefundets Stykker tydet rigtigt som Skær til en 
Ard, fremhæver dette blot yderligere Fundets Karak
ter af Offerhandlinger i Jordbrugs-, altsaa Frugtbar- 
hedskulten.

Af det urgermanske Navn Nerthus har udviklet sig 
det nordiske Mandsnavn Njord, Frugtbarhedsguden, 
Frøs og Freyas Fader. Men netop Navnet Njord menes 
at indgaa i Stednavnet Jørlunde. Under Forudsætning 
af, at denne Antagelse, der dog ikke staar uimodsagt, 
er rigtigt, kan vi gaa yderligere et Skridt i vor Tolkning 
af Fundet. Vi kan ikke blot fastslaa, at det bestaar af en 
Række Nedlæggelser af frugtbarhedsofre, men vi kan 
ogsaa meddele Navnet paa den Guddom, til hvem Of
rene er bragt. Guddommen er ingen ringere end Ner
thus, det er blot en anden Side af hendes Dyrkelse, vi 
lærer om gennem Jørlundefundet end hos Tacitus. At 
Gudinden til Tider dog ogsaa her krævede Menneske
ofre, derom vidner det Menneskeskelet, der indgaar i 
Fundet.

Men også et andet Jørlundefund fortæller os noget 
om kult og helligsted, nemlig:
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RILLESTENEN
Det har været almindeligt fra de ældste tider at til
skrive sten en magisk kraft. I forhistorisk tid har en 
række germanske stammer fremstillet frugtbarheds- 
tegn i form af lange riller i granitsten; rillerne er ofte 
3/4 - 1 m lange. Rillerne tolkes som erotiske, idet de 
udlægges som symboler på det kvindelige skød. Når 
man ikke har skænket disse rillesten nogen opmærk
somhed i tidligere tid, så skyldes det, at både stenhug
gere og arkæologer har opfattet rillerne som kløveril
ler. Men vi kan vise, at disse riller ikke kan have haft 
noget praktisk formål, men må anses for at være sa
krale riller, og at stenene har tjent et kultisk formål i 
forhistorisk tid, og at de på et vist tidspunkt, der 
endnu ikke er ganske klart, er blevet bevidst ødelagt.

I hæftet ’ ’Sakrale riller i sten’ ’, udgivet af Historisk 
Forening for Værløse Kommune, 1980, har skovrider 
E. Laumann Jørgensen behandlet emnet. Det skyldes 
bl.a., at der netop i ”hans skove”, Harreskovene, 
træffes så mange sten med så specielle udformninger 
af lange og korte riller, at disse må anses for at have 
haft andre formål end rent kløvetekniske. Eksempler 
på Harreskov-rillesten er vist på fig. Laumann Jørgen
sen er den danske ekspert i rillesten.

Men også i Jørlunde træffer vi rillesten. Foreløbig 
kun i et enkelt eksemplar - men hvem ved? Da entre
prenør Gerner Jensen i 1979 nedrev ’ ’det gule hus’ ’, nu 
Bygaden 11, for at opføre en nybygning, stødte han på

Rillesten fra Hareskoven.

Rillestenen i Jørlunde. Øverst på den store sten ses tydeligt den ned- 
huggede rille.

store sten. To af disse syntes at høre sammen som to 
halvdele af samme sten. Ganske rigtigt: Det viste sig 
at være en kløvet rillesten, endda en af de helt store, 
Gerner Jensen anslår vægten til omkring fem ton.

Ved en besigtigelse af stenene, som er opstillet ud 
mod gaden, og med deltagelse af blandt andre Lau
mann Jørgensen, fik vi en sagkyndig vurdering. ”Det 
er et meget smukt eksemplar”, sagde Laumann Jør
gensen, ’ 'især fordi vi kan se, at stenens rille ikke går 
helt ud til kanten. Det beviser for os, at rillen ikke er la
vet med det formål, et stenen skulle kløves. Såfremt 
det havde været formålet, ville rillen naturligvis være 
hugget helt ud til kanten’ ’.

Jamen, vil vi sige, hvorfor er stenen kløvet, når den 
oprindeligt har tjent et kultisk formål som frugtbar- 
hedssymbol?

Laumann Jørgensen skriver bl.a. herom: ’ ’ Det tilba
gevendende spørgsmål er, hvorfor man med stort be
svær har lavet rillen, senere gennemført knusningerne 
for herefter at forlade det hele og lade stykkerne ligge 
tilbage. En knusningsteori går ud på, at kirken, da 
dens magtposition var en kendsgerning hen i 
1100-tallet, lod udsende folk for at knuse de sidste re
ster af hedenske templer og altre for hermed at gøre 
definitivt op med hedenskabet”.

Og det skal jo nok være rigtigt. Vi ved jo, at et utal af 
guder og væsener beherskede den religion, som kri
stendommen tørner sammen med ved dens ankomst 
til Norden. Hedenskabet skal udryddes. Derfor finder 
vi en masse rillesten flækket og knust. Det gamle er 
forbi. En ny tro er kommet til.
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Sammenfatning
Vi har nu set lidt på, hvilke forhold der kan spille en 
rolle ved vores vurdering af det ældste Jørlunde.

Vi har set, at det ældste Jørlundenavn fra oldtiden 
kan henføres til et helligsted.

Vi har set, at rester af en hellig vogn, skeletfundet af 
et menneske og fundet af dyreknogler altsammen med 
rimelighed kan hæftes på tanken om det hellige sted.

Og endelig har vi set, at fundet af en helligsten peger 
i præcis samme retning.

Vore tanker om det ældste Jørlunde kan da formule
res således: Fra yngre broncealder til et stykke ind i

jernalderen (tiden omkring Kristi fødsel + ca. 600) var 
Jørlunde centrum for en hedensk gudetro omkring en 
frugtbarhedskult, en kvindelig hellig kraft. Denne 
kvinde, Nerthus, havde sit hjemsted, blev tilbedt og 
fejret her i FYRSTENS HELLIGE LUND og hos hen
des ”menighed” i Jørlunde herred.

Alt tyder således på, at ligesom Jørlunde kulturelt 
var et foregangssogn i 1800-tallet, var det samme til
fældet i tiden omkring Kristi fødsel. Historien går i 
ring. Den kulturelle arv fra fortiden blev videreført et 
par tusinde år senere.
”Thi aldrig glemte de, hvorfra de kom”

Rappendam-vognen
Fundsted: RappendamMose, Jørlunde
Fundtidspunkt: 1941-1942
Omstændigheder: Under tørvegravning
Finderen: Vognmand Hans Hansen og sønnen, Aage 
Udgravningsledere: Museumsinspektørerne Georg 
Kunwald og Axel Steensberg.

Fundet:
Massive vognhjul, diameter 60-70 cm en del nav, ialt 
dele af 28 hjul. Vogndele, stænger, langvogne. Dyrek
nogler, et skelet af et menneske, oldsager, to plovskær 
til ard.

Rekonstruktionen af vognen er foretaget på forhisto
risk museum, moesgård, Århus.

Vognens længde: 4,5 m incl. vognstangen på 2,5 m.
Bredde: 1,75 m ved sporvidde: 1,3 m.
Vognen består egentlig af 2 to-hjulede kærrer, sam

let med en drejebolt.
Datering: Omkring kristi fødsel (100 år før - 200 år 

efter) sandsynligst offerfund.

Fra Moesgård-forsøgene.
Herses Rappendam-vognen efterprøvekørslen. 
Preben Dehlholm fot. (efter Schovsbo 1984b).
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Glimt af Jørlunde sogns historie.
Forfatteren Erland Gribsø skrev i 1940'erne en række artikler om sognene i Frederiksborg 
Amt, som blev trykt i Social Demokraten. Her følger afsnittet om Jørlunde sogn.

Jørlunde sogns areal udgør 2410 ha, og Indbyggerantal
let i 1940 var 1060 fordelt paa 282 Husstande. Deraf 
boede 145 Personer (i 52 Husstande) i den Del af Øl
stykke Stationsby, som hører til Jørlunde Kommune. I 
kirkelig Henseende hører Sognet til Horns, Ølstykke 
og Lynge-Frederiksborg Herreders Provsti. Jorderne, 
der dels er muldlerede, dels muldsandede, er gen- 
nemgaaende højtliggende og af god Bonitet, bedst om
kring Skenkelsø i Sognets sydlige Del. Fra den 45 Me
ter høje Skyhøj ved Hovedlandevejen midt mellem Jør
lunde By og Ølstykke Station er der vid Udsigt over de 
udtørrede Jørlunde-, Skænkelsø- og Hagerup Søer. 
Jørlunde By ligger ca. 15 Kilometer Sydvest for Hille
rød og 8 Kilometer Øst for Frederikssund. Sognet har 
Tingsted i Frederikssund. Rets- og Politikreds, 
Skatte- og Skyldkreds er ligeledes Frederikssund. 
Amtsstuedistriktet er Frederiksborg, Lægekredsen 
Jægerspris, og Folketingsvalgkredsen er Frederiks
borg Amts 3.

Fyrste - Vildorne
Jørlundes Navn forekommer allerede paa Knud den 
Helliges Tid, hvor der i 1085 er Tale om Jurlundahera- 
thi, d.v.s. Jørlunde Herred. Stavemaadenjørlunde stø
der man første Gang paa i 1395 i Æbelholtbogen. Hjør- 
lunde, som Navnet blev skrevet, indtil for faa Aar siden

stammer fra Matriklen af 1844, hvor der staar Hjør- 
lunde. I hele den mellemliggende Tid staves Navnet 
paa et Utal af Maader, bl.a. Jwrlunde, Jordlunde, 
Jørlwn og Jørlunndtt, men som Regel uden H.

Forleddet er, mener Stednavneforskerne, hverken 
det svenske Mandsnavn Jure eller det oldnordiske 
Kvindenavn Jora, men snarere jofurr, der paa Oldnor
disk betyder Fyrste, og hvis oprindelige Betydning var 
Vildome. Efterleddet Lund er det samme som ”lille 
Skov”.

Hagerup betyder Hakis Udflytterby. Haki er et æld
gammelt Mandsnavn, og Endelsen er Torp, d.v.s. 
”den udflyttede Bebyggelse”. Hagerups Navn fore
kommer 1367 i æbelholtbogen, hvor der staar Hage
torp, men allerede 1451 har man Stavemaaden Hage
rup, som dog senere bliver til Hagheropp, Hagerup, 
Haagerop, Haagerupp og Haggerup.

Paastrup kaldes i 1555 Postruppe. At Endelsen er 
Torp, Udflytterby, er givet, men hvad Forleddet bety
der, er der Tvivl om. Maaske er det Mandsnavnet Povl 
(Paal).

Skinckellssø - Skænkelsø
Skenkelsø nævnes, ligesom Jørlunde, allerede i 1085 
og kaldes da Scenkilsio. Over mange forskellige Stave- 
maader, bl.a. Skanckelssiø (1474), Skinckelssøø (1555) 
og Schennckelsse (1610), naar man i 1844 til Skienkel- 
søe. Forleddet er næppe det ældre danske Ord Sken
kel, der betyder ”Ben fra Knæet og nedad’ ’, da dette 
Ord er kommet hertil fra Tyskland i en ret sen Tid. 
Derimod kan der være Tale om Personnavnet 
Skæmmkell. At mk bliver til nk, har man Eksempler 
paa i Ord som ynke, der kommer af det oldnordiske 
aumka, og aanke, som paa Svensk hedder samka.

Forleddet i Sperrestrup er Personnavnet Spærling, 
muligvis indkommet fra Tysk, hvor Sperling betyder 
Spurv. Paa Christian den Førstes Tid, i 1458, kaldes 
Byen for Spærlingstorp. Senere kommer bl.a. For
merne Spiærlingstrop (1459), Speruldstorp (ca. 
1500), Sperridttzstrupp (1600) og Sperrestrup (1844).

Paa Christoffer den Andens Tid, i 1321, kaldes 
Sundbylille for Syndby litlæ. 11495 skrives Lille Sund-
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bye. Sund i Forleddet er Oldnordisk og betyder 
”Svømning, Vand, som ikke er bredere, end man kan 
svømme over det’ ’. Efterleddet By viser, at Bebyggel
sen er meget gammel, da Stednavne med denne En
delse tiest forekommer paa Egne, der meget tidligt 
blev beboet.

Et Navn Som Søborggaard er af nyere Oprindelse, 
en Efterligning af Søborg i Amtets nordlige Del. Sø
borggaard ligger ved den udtørrede Skænkelsø Sø.

Oldtidsminder
Paa Øer i de nu udtørrede Søer laa tidligere en 
Mængde Gravhøje, baade fra Stenalderen og fra Bron
zealderen. I Højene saavel som i Søerne er der fundet 
mange Oldsager. Ca. 1860 fandt man i Skenkelsø Sø en 
Baad, og ved Sperrestrup er der gjort gode Gravfund 
fra Folkevandringstiden.

Sognet var tidligere meget skovrigt. Det vidner 
Navne som Skovgaard og Skovridergaard om. Hele 
Hagerup Sø er en sænket Skovstrækning, og man 
har dér fundet velbevarede Træstammer. Det samme 
gælder om ’ ’Lyngen’ ’, som blev udgravet allerede ca. 
1730. Sperrestrup og Jørlunde Overdrev var ligesom 
”Lillevang” skovklædt indtil omkring 1700.

Korshøjgaard har faaet sit Navn efter en Gravhøj, 
som i den katolske Tid var blevet forsynet med et 
Kors. Midt paa den sydlige Del af Brogaards Mark 
har der været en stenomsat Gravhøj, og en Stengrav, 
ogsaa med Sten omkring, paa Dildalgaardens Lod 
blev ødelagt i 1874.

Paa Bakkedraget Vest for Sperrestrup ligger en 
Langdysse foruden en halv Snes Gravhøje, der dog 
enten er overpløjede eller afgravede. Skyhøj, som nu 
har faaet den nye Skole til Nabo, er Herredets smuk
keste Gravhøj. Selve Højen er 6 Meter høj. Af Sken- 
kelsøs Høje er kun een, ved Maglehøjgaard, bevaret. 
Vest for Sundbylille er der ogsaa et Par Høje og Sten
dysser, men ellers har man faret haardt frem de fleste 
Steder. Det er ikke mere end en Snes Aar siden, at det 
meget store ”Tingsted” i Sognets Nordside - ved 
Vejen lige i Nærheden af Lundsgaard i Slangerup 
Bysogn - blev hugget til Skærver.

Af Helligkilder har Jørlunde Sogn haft een. ”Ved 
Elske-Søe en meget skøn Kilde”, skriver Hofman i 
sine Fundationer 1761.

Paa en Odde i Hagerup Sø laa i længet forsvun
den Tid en Borg. Grundsten og Munkestensmur af

Højgruppe vest for Sperrestrup
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en kvadratisk Bygning er fundet paa den saakaldte 
Askovbanke.

Da Skjalm Hvides Datter Magge omkring Aar 1170 
som Enke gik i Kloster i Roskilde, overdrog hun Sorø 
Kloster sin Del af ”Hagetorp Øre”. Hvideslægten 
ejede meget Gods i denne Egn af Nordsjælland, men 
den havde ogsaa store Besiddelser i Midtsjælland, og 
da der ogsaa ligger et Hagerup ved Sorø, er det ikke af
gjort, at det er Jørlunde Sogns Hagerup, der nævnes 
1170.

11367, paa Valdemar Atterdags Tid, nævnes en Erik 
Nielsen, som boede paa Borgen. Han var Krigsmand, 
Ridder, hørte i hvert Fald til Kongens væbnede Styr
ker, siden han, paa Latin, kaldes ”Ericue Nicolai miles 
de Hagetorp”.

Johan Pedersøn af Hagedorp stiftede 1387 sam
men med sin Broder Andreas Pedersøn af Svanholm 
et stort Laan. Den næste Mand paa Borgen hed Boe- 
tius Porse. Han var Væbner, og om ham ved man, at 
han i 1395 til de to Adelsmænd Bo Paris og Henning 
Paris afstod noget Gods i Udlejre. Det er muligt, at 
Boetius Porses Navn gaar igen i Bynavnet Paastrup, 
”Porses Torp”.

I 1473, under Christian den Første, solgtes Hage
rup af Brødrene Morten og Christian Andersen. De 
hørte til Porseslægten og Morten ejede - foruden sin 
Andel i Hagerup - Beldringe ved Præstø. Køberen af 
Hagerup, som var tilfaldet Brødrene ved Arv efter 
deres Forældre, hed Jep Mikkelsen. Han var Væbner 
og førte et Blad i sit Vaabenskjold. Jep Mikkelsen og 
hans Frue, Thale Jensdatter, stiftede 1492 et Vicarie 
i Roskilde Domkirke og gav hertil foruden Hagerup 
en Gaard i Sundbylille. De Omstændigheder, der

nævnes ved de to Brødres Salg af Hagerup til Jep 
Mikkelsen, tyder paa, at deres Far, som maa have 
heddet Anders, boede på Borgen, før Jep Mikkelsen 
overtog den.

Naar man har Bispen til Morbror
Endnu i Aaret 1500 omtales Jep, men han maa være 
død kort efter, og hans Enke, Fru Thale, beholdt Ha
gerup endnu en lille Tid. Hun var af Rosengaardslæg- 
ten. En Brodersøn af hende var Jens Tetz Rosengaard 
paa Farumgaard. Da Fru Thale afstod Hagerup, fik en 
Sønnesøn af Jens Tetz - han hed ogsaa Jens Tetz Ro
sengaard - Gaarden efter hende. Han var Kannik i 
Roskilde.

Paa Herredagen i København i 1532 dræbte Jens 
Tetz sin Broder Jørgen, der havde Farumgaard og var 
Lensmand i Havelse. Endnu i 1548 var Drabssagen 
ikke afsluttet, og 10 Aar efter var Jens Tetz paa Hage
rup stadig Kannik, saa Drabet paa Broderen har maa- 
ske været et Ulykkestilfælde. Det er dog heller ikke 
udelukket, at Jens Tetz har klaret Frisag ved Familiens 
Hjælp - Biskop lave Urne i Roskilde var nemlig hans 
Morbror, og Landsdommer, Rigskansler Niels Aren- 
feldt var hans Svigerfar.

Jens Tetz Rosengaard havde 3 Sønner og 2 Døtre, 
men ingen af dem fik Hagerup - Jens Tetz var den sid
ste Rosengaard paa den gamle Borg. 11562 gav Mar
grete Arenfeldt, hans Enke, Frederik den Anden Brev 
paa alt Slægtens Gods i Hagerup og Skenkelsø. En 
Broder Til Fru Margrete var Axel Arenfeldt til Pals-
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gaard, der opvartede Christian den Anden i Fængslet 
paa Sønderborg Slot.

Efter Svenskekrigen stod Hagerup, som nu kaldtes 
Hofgaarden, øde og forladt, og Agrene var i 1660 ikke 
tilsaaet. Den var nu en almindelig Bondegaard. Senere 
kom Gaarden dog i Drift igen, men ved Udskiftningen 
fik den Navneforandring til Stensbjerggaard efter den 
Bakke, den kom til at ligge paa. Tidligere laa der en 
Gravhøj, som blev kaldt Stenshøj, paa Bakken.

Stensbjerggaard er altsaa - udflyttet ganske vist - 
Hagerup-Borgen i ny Skikkelse. Det er ikke den nu
værende Hagerupgaard, hvad Navnet ellers kunde 
tyde paa, der er det gamle Herresædes Arvtager.

Schindlers Sten
I Stengærdet omkring Præstegaardshaven i Jørlunde, 
ud mod Landevejen igennem Byen, sidder en Sten 
med Indskriften DIS 1775. Den Sten har sin egen Hi
storie.

Schindlers sten i præstegårdens stengærde ud mod bygaden.

De tre Bogstaver betyder David Jendrik Schindler. 
Han var Præst i Jørlunde i 43 Aar og Herredsprovst i 
21. Da han døde i 1786, blev hans Kiste ’ 'nedsat i Kir
ken under den 3die Mandfolkestol fra Prædikestolen’ ’. 
Det er dog ikke noget af det, Stenen med Schindlers 
forbogstaver hentyder til. Den kan derimod fortælle 
om en romantisk og tragisk Kærlighedshistorie, eller 
rettere to.

Provst Schindler havde en Søn, eneste Barn, der 
hed Niels. Han tog i 1763 Studentereksamen fra Fre
deriksborg Latinskole og kom ogsaa paa Universite
tet, men holdt dog hurtigt op med Studierne. Det for
hindrede dog ikke, at han af og til prædikede for sin Far 
i Jørlunde Kirke. Niels Schindler var forelsket i Sogne
foged Lars Andersens Datter Elsebet paa Selvlyst- 
gaard, men Provstens vilde ikke vide noget af en For
bindelse mellem Sønnen og en almindelig Gaards- 
mandsdatter. En Bondepige kunde ikke saadan uden 
videre blive gift med en Præstesøn, som oven i Købet 
selv var Præst eller i hvert Fald havde været paa Prædi
kestolen flere Gange.

11775 kom det til en Slags Forstaaelse mellem Far og 
Søn - og Provstens Sten blev sat i Havregærdet.

Gift blev Niels Schindler og Elsebet dog ikke, før 
baade Provstinden og Provsten var døde. Provst 
Schindler døde som nævnt i 1786, og først Aaret efter 
stod de unges Bryllup paa Selvlystgaard, som Else- 
bets Mor, efter Sognefogedens Død i 1783, selv havde 
drevet. Elsebet var Nr. 15 af Sognefogedens 16 Børn.

Efter Giftermaalet overtog Niels Schindler og Else
bet Selvlyst. De tog imidlertid ikke ved Lære af den 
Skærsild, de selv i deres Ungdoms trange Modgangs- 
aar havde gaaet igennem. Da deres eneste Bam, Søn
nen David Schindler, forelskede sig i en fattig Landsby
pige, forbød de ham at komme sammen med hende. 
Saa slog David sig paa Flasken, blev Landevejsridder 
og endte som sindssyg -.

Østen for Selvlystgaard laa Skovridergaarden. Den 
første Skovrider i Jørlunde synes at have været Frede
rik Hansen, som i 1656 blev gift med Sognefoged Jens 
Hansens Enke og med hende fik Jørlundegaard. Efter- 
haanden som Skovene paa Egnen svandt ind, fik Skov
ridere mindre og mindre at bestille, og da Carl Graner, 
vistnok en Søn af Skovrideren paa Jægerspris, flyttede 
fra Jørlunde omkring 1770, nedlagdes Embedet. Carl 
Graner, Jørlundes sidste Skovrider, rejste til Mørdrup 
og slog sig senere ned i Slangerup, hvor han døde i 
1785.
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Anders-Navnet
Efter en Brand i 1714 boede to Brødre, Anders og Niels 
Torbensen, paa Bakkegaard i Sperrestrup. Da de 
skulde have Gaarden bygget op, fik de en Dag lokket 
Skovfogeden fra Slagslunde til Sperrestrup, hvor der 
var Gilde, og mens Skovfogeden sad dér og havde det 
godt, tog Anders og Niels i Skoven efter Tømmer. Da 
Østerlængen blev revet ned i 1863, fandt man noget 
sjældent svært Egetømmer i den.

11717 blev Niels Torbensen gift med Sidse Nielsdat- 
ter og flyttede til Hejreholm i Uggeløse, som han fik i 
Medgift med Konen, og Anders Torbensen, der alle
rede var blevet gift i 1710, blev da alene tilbage paa Bak
kegaard.

Den 17. Januar 1742 havde Anders været i Hillerød, 
og paa Hjemvejen blev det en forrygende Snestorm. 
Det var ikke til at se to Skridt frem, og i Nærheden af 
Jørlunde kørte han sammen med en Skræder, som han 
havde faaet med op at age undervejs, ud i en Tørve
grav. Anders Torbensen blev traadt ned i Mudderet af 
hestene, mens Skræderen reddede sig. Paa alle fire 
krøb han til Jørlunde for at skaffe Hjælp. Næste Mor
gen fandt man Køretøjet og noget op ad Dagen Anders 
Torbensens Lig. Den ene af Hestene var i Live endnu.

Efter Anders Torbensens Død fæstede Villum Jør
gensen, en Søn af Jørgen Villumsen paa Tungegaard i 
Skenkelsø, Bakkegaard. Han giftede sig i 1744 med 
Anders Torbensens Datter, Margrethe, der dengang 
var 19 Aar. Deres første Barn blev kaldt Anders efter 
Morfaderen. Drengen døde, mens han var spæd, og 
da de unge Folk Aaret efter igen fik en Søn, kom han 
ogsaa til at hedde Anders. Han blev kun et Aar gam
mel, og man begyndte da at snakke om, at der maatte 
være noget galt med det Anders-Navn. Den næste 
Søn, der blev født, kaldte de Lars og ham tilstødte der 
ikke noget.

En Snestormstragedie
11761 fik de endnu en Søn. Turde man! Jo, han blev 
kaldt Anders. Den gamle Anders Torbensen skulde 
opkaldes. Drengen voksede op og blev en Kernekarl. 
Da han var 24 Aar - det var den 13. Januar 1775 - tog 
han til Marked i Roskilde. Paa Vejen hjem kørte han 
med nogle jævnaldrende fra Søgaard i Skenkelsø.

Det var et Herrens Vejr, Storm og Snefog, og da An
ders ville stå af mellem Ørnebjerg og Hængehøj, hvor 
Vejen dengang drejede af til Skenkelsø, bad man ham

køre med til Søgaard. Men det vilde han ikke. Han 
vilde hjem til Sperrestrup.

Saadan gik det til, at skæbnen ogsaa indhentede 
ham, den fjerde Anders paa Bakkegaarden. Han for 
vild i Snestormen, blev træt af af gaa i Driverne, satte 
sig ned for at hvile og frøs ihjel. Samme Nat faldt der 
omtrent en Alen Sne, som laa et Par Maaneder, og 
først hen paa Foraaret, da Sneen smeltede, fandt man 
Liget.

Smeden i Skenkelsø hed i 1785 Niels Andersen. Det 
Aar døde hans Svigermor, og paa Begravelsesdagen 
blev der, som Skik og Brug var, holdt Gilde for Følget. 
Der blev drukket tæt - der skulde tit et godt Bryst til 
at klare de gamle Gilder - og paa Vejen til Jørlunde Kir- 
kegaard faldt en af Ligbærerne og trak de øvrige med 
sig, saa de tabte Kisten. Det var i Brødager Krog, det 
skete. Kisten gik i Stykker, og Liget faldt ud og trillede 
ad en Skraaning ned i en Tørvegrav. Først efter lang 
Søgen blev det fundet og for anden Gang lagt i Kisten, 
som man maatte binde sammen med Reb.

Tvangsfæste
En Sommerdag i 1636 gik en Karl, Christoffer Larsen 
hed han, paa en Eng ved Udlejre og høstede Hø. Bedst 
som han gik, kom et Par Betjente fra Krongodsforvalt
ningen hen til ham og foreviste ham en Ordre til at 
overtage Søgaard i Skenkelsø, som dengang laa øde 
hen. Det var ikke sjældent, at daarlige Gaarde blev 
tvangsfæstet.

Christoffer Larsen nægtede at overtage Gaarden, 
og han blev saa ført med til Frederiksborg og sat i Hun
dehullet. Her gav han sig dog snart og blev sluppet ud. 
Da han kom til Søgaard, holdt han Bryllup med en 
Væverpige fra Udlejre, Dorthe Hansdatter, og de to 
Mennesker sled og slæbte nu i mange Aar for bare at 
skaffe Føden til Huse. Gaarden var omtrent faldet ned, 
da de overtog den, og det hjalp kun lidt at de slap for 
Indfæstning og for Afgift de første to Aar. I Begyndel
sen høstede de kun 2-3 eller naar det kom højt, 5 Fold, 
og Dorthe maatte selv baade pløje og saa, for selvføl
gelig slap Christoffer Larsen ikke for Hoveri og Pligt
rejser.

Hele deres Liv sled Christoffer og Dorthe med 
Gaarden, og da han døde i 1726, var der kommet Or
den i Sagerne. Dorthe blev boende paa Søgaard som 
Enke til sin Død i 1761. Hun blev 89 Aar gammel. En 
Søn, Lars Christoffersen, styrede Gaarden for hende 
til 1744, da han blev gift og selv overtog den. Lars Chri-
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stoffersen var en Vinter kørende til København i Kane. 
Paa Hjemvejen for han vild i Nærheden af Ølstykke, og 
da han mærkede, at han ikke kunde finde Vej, spændte 
han Hestene fra, tog Selerne afdem og lod dem gaa. En 
Pige paa 13 Aar, som han havde med sig, lagde han ned 
i Bunden af Kanen og dækkede hende til med Dække
ner og Sække. Selv gav han sig til at vandre rundt om 
Kanen, rundt og rundt, for at holde Varmen. Fjerne sig 
fra Kanen turde han ikke. Det blev han ved med, til det 
blev lyst. Han saa da, at han befandt sig lige ved den store 
Mose, som kaldes for ”Lyngen”. Hestene havde for
længst fundet hjem selv, og fra Gaarden var der sendt 
Folk ud for at lede efter Lars Christoffersen og Pigen. 
De slap begge to helskindet fra deres Rejseeventyr.

Barnet blev levende begravet
Under den store Kvægpest i 1745, altsaa Aaret efter at 
Lars Christoffersen var blevet Mand paa Søgaard, 
fandt der en uhyggelig Begivenhed Sted enten dér el
ler paa Nabogaarden Ellekær.

Det var en almindelig udbredt Overtro, at man 
kunde blive smitsom Sygdom blandt Kvæget kvit ved 
at begrave et levende Væsen, et Dyr eller endnu bedre 
et Menneske, og derefter trække Gaardens Besæt
ning hen over Graven. Saa kom de syge Dyr sig, og de 
raske blev ikke angrebet. En Dag, da der kom en Tig
gerske vandrende til Byen med et Bam paa 4-5 Aar 
ved Haanden, købte man Barnet af hende. En Grav 
blev gravet og Barnet sat ned i den med et Stykke Mad 
i Haanden; men da Folkene begyndte at kaste Graven 
til, raabte den lille: ”Nej, la' vær', I smider jo Sand paa 
min Mad!” Saadan siger den gamle Overlevering i 
Sognet: Barnet blev levende begravet, og derefter 
trak man Kreaturene et for et over Graven.

Da der engang var Sygdom blandt Hestene i Sken- 
kelsø, bar man sig paa Tungegaard ad paa en noget lig
nende Maade. Dog gik det heller ikke ud over et Men
neske, men en levende Hest blev begravet, og de syge 
Heste fra Byen blev ført hen over den.

Svenske-Skomageren og Rytter-Niels
Samme Aar som gamle Dorthe døde paa Søgaard, 
1761, blev en anden af Skenkelsøs Gaarde, Siebjerg- 
gaard, tvangsfæstet. Øvrigheden havde udset to af By
ens Karle, og en af dem skulde tvinges til at tage Gaar
den. Karlene gav da 10 Rigsdaler hver - en stor Sum 
efter Datidens forhold - til en Skomager Jens Pehrs- 
son, for at han skulde løse dem af.

Skomageren var født i Dalarne og var sammen med 
sin Far kommet til Herregaarden Benzonseje Syd for 
Roskilde. Der rømte han fra flere Gange, men groede 
saa fast som Fæster paa Siebjerggaard. Da hans Søn 
Hans i 1799 blev gift, foretrak han, fremfor at komme 
ud paa en Udemarksgaard ved Udskiftningen, at tage 
Gaardspladsen og et Stykke af Stuelængen hjemme 
paa Siebjerggaard. Skrækken for at blive flyttet ud paa 
Marken, hvor Mosekonen, Ellepigerne og andet 
Troldtøj havde frit Spil, var stor og gjorde tit bønderne 
meget opfindsomme..

Gjersholm i Sundbylille bortfæstedes i 1730 til Niels 
Pedersen fra Skævinge. Den forrige Fæster havde i 
den Grad forsømt Gaarden, at kun den Omstændig
hed, at han døde, friede ham fra at komme til at ar
bejde i Jern paa Bremerholm.

Det blev da ogsaa en slem Tid for Niels Pedersen i 
Begyndelsen. Han havde tidligere været Rytter, og 
engang, da det kneb allermest, bestemte han sig til at 
rende fra det hele og blive Rytter igen. Han gav sig paa 
Vej til Frederiksborg for at blive hvervet. At være Ryt
ter var om muligt endnu værre end at slide sig op paa 
en ødelagt Gaard, og da Niels Pedersen naaede La- 
degaardsmøllen, satte han sig i Vejgrøften for at tænke 
over Stillingen endnu engang. Her i Grøften skiftede 
han Sind og gik hjem igen. Han kom siden hen i gode 
Kaar ved utrætteligt Arbejde, og hans Børn og Børne
børn havde tit god Grund til at være tilfreds med, at 
han den Dag, det saa sortest ud, ikke kom længere end 
til Ladegaardsmøllen.

Dragonen fra Gadagergaard
En Søn af Villum Olsen paa Gadagergaard i Skenkelsø, 
Jørgen, var med i Krigen mod Karl den Tolvte. Han var 
Dragon og laa i 1710 indkvarteret i Hälsingborg under 
Generalløjtnant Jørgen Rantzau. Danskerne havde 
uantastet besat Byen, da Svenskerne havde nok at 
gøre andre Steder, men i al Stilhed samlede general 
Magnus Stenbock en Hær af Bønderkarle fra Omeg
nen. Det var dem, som Danskerne, da de saa dem, 
kaldte for Gededrenge, fordi de kom, som de gik og 
stod i Hverdagstøjet, Gedeskindstrøjer. De havde 
Træsko paa, og Bevæbningen var mest Høtyve og 
Leer. Ved Siden af dem var Danskerne ”Søndagssol
dater”, hvad Svenskerne da ogsaa kaldte dem.

Men ”Bukken og hans Gededrenge” slog alligevel 
”Søndagssoldaterne’ ’. En mørk og regntung Foraars- 
nat, den 10. Marts, samlede General Stenbock sine
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Folk i en Skov ved Hälsingborg og sneg sig herfra ind 
mod Byen. De danske Forposter, som holdt Øjne med 
Skoven, syntes, den bevægede sig, men de slog sig til 
Ro med, at det var Taagen, der fikserede dem. Saadan 
sagde Jørgen Villumsen, naar han senere derhjemme 
fortalte om sine Oplevelser.

Som et Stormvejr kom Stenbock og hans Bønder
karle over de sovende Danskere. Dragonerne laa med 
deres Heste i Mariakirken, Vårfrukyrkan, og da det 
viste sig umuligt for dem at slippe ud, kommanderede 
deres Anfører: ”Hver Mand skyder sin Hest eller 
skærer Halsen over paa den! Ingen Hest maa falde le
vende i Hænderne paa Fjenden! Og saa ud af Kirken - 
ud! Hug jer igennem, som I bedst kan!

Jørgen Villumsen fra Skenkelsø nænnede ikke at 
dræbe sin Hest, men fik for 8 Skilling en Kammerat til 
at gøre det. Rantzau blev selv saaret, og hele hans Hær 
blev revet op, og med Resterne af den maatte han for
lade Hälsingborg. Jørgen Villumsen slap levende fra sin 
Skaanetur og kom uskadt hjem til Skenkelsø, da Freden 
langt om længe blev sluttet paa Frederiksborg i 1720.

Udgravninger i Hälsingborg i 1938 
bekræfter Rigtigheden af Skenkelsø- 
Dragonens Beretning fra 1710
Den Dag i Dag har Jørgen Villumsen Slægtninge i Jør- 
lunde Sogn. For dem maa det være af særlig Interesse, 
at der for ganske faa Aar siden er blevet fundet en 
Mængde Ting fra Slaget, som Dragonen fra Gadager- 
gaard var med i.

Under Udgravninger i Forbindelse med nedrivnin
gen af en gammel Ejendom i Långvinkelsgatan i Häl
singborg fandt man i 1938 Musketter og Sabler fra 
1710. Desuden Rester af flere Hestelig, der er blevet 
begravet med fuld Udrustning. Paa Seletøjet var der 
Ornamenter af Bronze, der stammer fra de forskellige 
Regimenter. Ialt 7 forskellige Ornamenter blev fun-

det, paa en enkelt Undtagelse nær alle fra danske Ka- 
valleriregimenter. Der var to forskellige Typer med 
Frederik den Fjerdes kronede Navnetræk. Rimeligvis 
stammer de fra Livregimentets Dragoner og Heste- 
garden. Der blev ogsaa fundet enkelte Jernhuer af den 
Slags, som Soldaterne undertiden havde paa under 
den bredskyggede Hat.

Søren, der blev Amtsforvalter
Omkring Aar 1700 ejedes Gadagergaard, Ellekær- 
gaard og Holmegaard i Skenkelsø og Ringlebjerggaard 
i Sundbylille af Amtsforvalter Kai von Ahlefeldt paa 
Frederiksborg, og Bror til den berømte Storkansler 
Frederik Ahlefeldt, og den 8. August 1700 fik Amtsfor
valterens Svigersøn, Søren Larsen, Skøde paa tre 
Huse i Sperrestrup By.

Før Branden i 1859 hang der paa Frederiksborg et 
Maleri af en Adelsdame med en bondemand ved Siden 
af sig. Det forestillede Fredericia Amalie von Ahlefeldt 
og Søren Larsen. Han var et ’ ’aldeles uvidende Almu
emenneske”, som Amtsforvalterens Datter havde 
forelsket sig i eller maaske af en eller anden Grund 
blev tvunget til at gifte sig med. Gift blev de i hvert Fald 
i 1697, og for at Partiet kunde blive indskrevet paa 
standsmæssig Maade i Kirkebogen, blev Søren Lar
sen sat ind paa Amtstuen som Skriver, skønt han 
næppe har kunnet skrive andet end sine Forbogstaver 
S.L.S. Inden Kai von Ahlefeldt døde, havde man faaet 
ordnet det saadan, at Svigersønnen skulde arve Amts
forvalterembedet, og i næsten 30 Aar sad Søren Lar
sen som Amtsforvalter paa Frederiksborg - før man 
skaffede ham af Vejen.

Efter at han var blevet Enkemand, blev han i 1733 sat 
fra Embedet, og hans Ejendomme beslaglagdes til 
Dækning af en Kassemangel, som han havde, eller 
som man opfandt for at blive ham kvit.

Søren Larsen døde som Lem paa Hillerød Hospital.
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Skjalm Hvides borg
AfChr. Larsen, Slangerup

Våbenskjolde for Hvide-slægten.

Hvem var Skjalm Hvide?
Skjalm var stamfader til en af landets rigeste og mæg
tigste slægter i 1100 - 1200 tallet og videre i middel
alderen. Slægten ejede omfattende jordbesiddelser på 
Sjælland byggede adskillige kirker, f.eks. Jørlunde. Vi 
kender ikke Skjalm Hvides fødselsår men ved, at han 
døde i 1113.

Han var jarl over Sjællend og senere også over Rü
gen. Krønikeskriveren Saxo omtaler Skjalm som ”en 
mægtig herremand, som så at sige havde hele Sjælland 
i sin lomme”.

Hvad er en jarl?
En jarl er en embedsmand, ansat af kongen som ’ ’un
derkonge over en større landsdel, bærer af rigets høje
ste værdighed næst kongen’ ’. Vi kender navne på jar
ler fra andre landsdele. Skjalm var altså en mægtig 
mand!

Bygger Skjalm Hvide en borg i Hagerup?
Nationalmuseet foretog i eftersommeren 1992 en ud
gravning ved voldstedet, godt støttet af medlemmer af 
Historisk Forening og Slangerup kommune.

Voldstedet ligger på Ellisbjerggårds jord på et næs, 
der strakte sig ud i den tidligere - nu udtørrede - Ha
gerup Sø. Ejeren af Ellisbjerg, Erik Hvidt og hans hu
stru, viste stor velvilje og interesse for udgravningsar
bejdet og stillede området gratis til vor rådighed.

Historisk Forening har tidligere - i årene omkring 
1980 - udført mindre undersøgelser på voldstedet. 
Foreningen havde imidlertid ikke kræfter og midler til 
at fuldføre den store udgravning, som det efterhånden 
viste sig at være - en for stor mundfuld. Men bl.a. vore 
mange fund viste Nationalmuseet, at her var ”noget 
med kød på’ ’.

Det blev museumsinspektør Niels Engberg, der fik 
overdraget opgaven. Som start blev der med kommu
nal støtte (rendegraver) gravet en 2 m bred søgegrøft 
tværs gennem det formodede borgområde, ca. 120 m 
lang. Hurtigt afsløredes voldgraven - 2-3 m dyb og 
med en bredde på ca. 10-12 m foroven. Graven omslut
ter hele området, den kan fornemmes i terrænet og 
kan ses på luftfotos. Søgegrøften fortsattes gennem 
området, nu kun i 30 - 40 m dybde, grundet på, at om
rådet har været dyrket gennem flere år. Der er altså al
lerede ”bund” umiddelbart under pløjelaget.

Hofgården ca. år 1800. Sydøst for Hagerup By. 
’ 'Nordpilen” ca. 45 m lang.
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Søgegrøften med rester af frådsten og munkesten fra Skjalm Hvides 
botg.

Hvad fandt vi?
I undergrunden viste et stort antal nedgravninger, at 
der har foregået stor menneskelig aktivitet på stedet. 
Stolpehuller, nedgravningsgruber, rester af brolæg
ning, ildsteder, kogegruber, spor efter optagne sten, 
afløbsrender o.s.v., ialt 43 nedgravninger i undergrun
den. Fundene fra disse viste sig at strække sig over en 
tidsperiode fra ældre stenalder over bronzealder til 
slutningen af middelalderen. Den opgravede jord blev 
soldet (siet), samtidig med, at der udførtes overflade
søgning over hele området ved hjælp af detektorer. 
Denne overfladesøgning udførtes af såvel Nationalmu
seet som at et medlem af Historisk Forening. Tilsam
men viser fundene et billede af aktiviteter på stedet 
gennem flere tusinde år.
Af fundene skal særligt fremhæves:

Kogegrube i kanten af søgegrøften.

1 sølvmønt, Chr. IV (1588 - 1648)
3 kobbermønter fra 1300-tallet. Et lille fuglehoved i 
bronce. Et broncebeslag med løvemotiv, spænder fra 
seletøj, remspænder, alt i bronce, vægtlodder i bly, 
blyrester fra blyindfattede ruder, armbrøstbolte (pile
spidser), pilespids, flintafslag, Maglemosekultur, 
stenalder, skår, broncealder, middelalder, nyere tid, 
flere kværnstensdele, det ene fra en kværnsten, 0 ca 
70 cm., rester af frådsten, munkesten, tagsten, mas
ser af dyreknogler, væsentligst svin, samt mange jern
genstande, søm, bolte, beslag, hestesko og dele fra 
landbrugsmaskiner fra de allerseneste år.

Har Skjalm Hvide boet her?
Det fik vi intet bevis for. Et bevis kunne eksempelvis 
være, at vi var så heldige at finde hans segl. Derimod 
har hans datter, Magge, efter al sandsynlighed boet på 
stedet (se ”Jørlunde Sogns Historie,” bd. 1, side 121 
-124). Men udgravningen viste os med al ønskelig ty
delighed, at vi ikke gravede i et husmandsbrug, men i 
en stormandsgård.

En stormandsgård, der var beregnet til forsvar, det 
viser såvel voldgraven som fundet af armbrøstpile.

Om selve bygningens udseende ved vi endnu for 
lidt. Men en udvikling kunne være:

1. En træbygning, båret af stolper.
2. En bindingsværksbygning, båret af fodtømmer.
3. En frådstensbygning (her mangler vi fund af spor ef

ter fundament).
4. Et hovedhus i munkesten, udlænger i bindingsværk.
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Hvad skal nu ske?
Det er udgravningslederens opfattelse, at gravningen 
skal fortsætte i eftersommeren 1993. Der vil her blive 
anvendt en anden udgravningsmetode, nemlig flade
gravning (blotlæggelse og udgravning over en større fri 
flade). Herved vil vi forhåbentlig få mulighed for at 
danne os et mere sammenhængende billede af bygge
riets omfang og udseende.

Men foreløbig hviler Skjalm Hvides borg atter under 
jordoverfladen. Vinterbyggen er sået på området, og 
først når den er modnet og høstet, tager vi fat igen.
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Træk af skolevæsenets historie
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Uddrag af biskop J. P. Mynsters visitatsdagbog 
1838 og 1847

Hiørlunde
Folketal 950. - Den 15de Mai besøgte jeg Skienkelsø 
Skole. Bygningen meget god. Patron Gaardbruger Vil
helm Mikkelsen. 51 Børn. Læreren Hans Christian 
Fick, Sem. fra Blaagaard er 69 Aar gi. og aflægs, men 
han har en meget duelig og flittig Hielpelærer i August 
Julius Larsen, 24 Aar gi., Sem. fra Joenstrup. Gymna
stik fuldstændig og meget god. Indb. Und. og Alt i ne- 
derste Classe meget god. Øverste Classe: Læsn. gx 
Skr. mg. Rel. g. Regn. ug. Hielpelærerenkatechiserer 
ret godt. (1847: Patron Gdm. Hans Pedersen. Skole
huset meget godt, men ikke pynteligt. 59 Børn. Den 
gamle Skolelærer Fick, nu 78 Aar, er aflægs, og har 
nok aldrig havt megen iver. Hielpelæreren Adolph 
Christian Vilhelm Sandberg, Sem. fra Joenstrup, 25 
Aar, har maaskee tilforn været mindre flittig, og Prov
sten var endnu i forrige Aar misfornøiet; i den senere 
Tiid har det forbedret sig, han katechiserer temmelig 
godt, og Fremgangen var god. Læsn. mg? Skr. mg? 
Rel. mg. Regn. g. indb. Und. gx Gymn. ikke prøvet 
formedelst Regn.)

Hiørlunde Skole. Bygningen meget god. Samme 
Skolepatron. 84 Børn. Kirkesanger Hans Christian 
Brøns, 61 Aar gi., Sem. fra Blaagaard, har været noget 
sindssvag, er nu bedre, men har Hielpelærer. Denne, 
Carl Ludvig Maribo, 20 Aar gi., i Fior dimitteret fra 
Joenstrup, modtog for % Aar siden Skolen meget for
sømt, men synes endnu hverken at have Lyst eller 
Evne til at ophielpe den. Gymnastik, nederste Grad, 
tg? Indb. Und. gik meget uordentligt. Læsningen ja
gende og skiødesløs. Skr. tg. Rel. forsømt. I Øverste 
Classe gik det bedre, og Læreren katechiserede dog 
nogenledes. Læsn. gx Skr. gx Rel. g. Regn. mg. - 
Hielpelæreren er meget yndet i Menigheden. (1847: 
Patron Gdm. Jørgen Pedersen. Skolehuset meget 
godt. 76 Børn. Læreren Brøns, nu 70 Aar, er endnu ret 
rørig, men befatter sig ikke med Skolen; i Øvrigt en 
skikkelig Mand. Hielpelæreren Maribo, nu 31 Aar, har 
hævet sig meget; han katechiserer nu godt og med Liv, 
og varetager sine Pligter med Fliid. Læsn. gx Skr. 
mg. Rel. mg. Regn. mg. Indb. Und. mgx Gymn. g.)
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Fra Folkeskolearbejdets område
Den 1.10.1924 skrev skoleinspektør P. Petersen følgende artikel i Frederiksborg Amtsavis.

Jeg skal så meddele lidt fra ældre tider om, hvad jeg har 
hørt omtale, og hvad jeg har erfaret herom i den egn, 
hvor jeg havde min første lærervirksomhed her i Am
tet.

I Hjørlunde og omliggende sogne var man ved 1840 
stærkt optaget af ønsket om at udvide almueundervis
ningen udover, hvad loven af 1814 bestemte. Man vilde 
på folkeskolens grund have en ”højere” skole, en 
skole for Landboungdommen hvor den kunne dygtig
gøres til deltagelse i det offentlige liv, når den ventede 
frihedstid oprandt.

Formand i denne bevægelse var gårdmand og stæn
derdeputeret Jørgen Pedersen i Hjørlunde bistået af 
cand.phil. Callesen der var huslærer i Præstegården 
sammesteds.

Tanken om oprettelse af en højere bondeskole og 
udførelsen af tanken kom fra Bønderne selv. 1841 blev 
skolen oprettet. Der lejedes lokaler i Sundbylille fore
løbig (Senere fik skolen egen bygning) 12 elever 
meldte sig (3 konfirmerede 2 mellem 13 og 14 år og 2 
yngre). Det var altså en blanding af Bøme og fortsæt
telsesskole, en top på almueskolen med mere under
visningstid og flere undervisningsfag, stående under 
den stedlige skolekommission, ejet og drevet af en for
ening af forældre.

Uden at komme nærmere ind på skolens udvikling 
og gang blot skal siges at Callesen gjorde et fortrinligt 
arbejde og bragte sine elever vidt i kundskaber og fær
digheder. Pastor Lund fra Slagslunde udtaler sig efter 
et besøg anerkendende herom og tilføjer: ”Det er i 
særdeleshed behageligt at lægge mærke til det muntre 
om lykkelige forhold vidnende åsyn, hvormed yngre 
og ældre elever træder frem’ ’.

Skolen var genstand for megen anerkendelse både i 
egnen og i videre kredse. En gammel mand fra Arre- 
søegnen fortalte mig nylig, at han i sin ungdom kom i 
tjeneste i Hagelseegnen og han bemærkede: ”og der 
var folk mere dannede end nord på, for flere af de 
yngre havde gået på ’ ’Højskolen i Sundbylille.’ ’

Flere steder i landet var der planer om skoler efter 
Sundbylille skolemønster. Den kendte skolelærer 
Gleerup arbejdede iøvrigt for tanken i Holbæk Amt.

Københavns Amts Landboforening og Falster Landbo
forening nedsatte udvalg for at forberede sagen,en 
kreds af mænd i Veterslev-Hømb ved Ringsted indgik 
1844 til Stænderforsamlingen i Roskilde med andra
gende om,at der måtte blive henstillet til regeringen,at 
der måtte blive oprettet højere bondeskoler i alle lan
dets Stifter.

Så kom Treårskrigen,det våbenføre mandskab blev 
indkaldt, de konfirmerede elever måtte tage arbejdet 
op hjemme. Skolen blev derved ren børneskole, elev
antallet blev mindre. Bekostningen større... Callesen 
måtte standse Virksomheden 1849, han søgte og fik 
skolelærerembedet i Sigerslev,hvor han døde 1878. Da 
Callesen lå for døden, holdt Morten Pontoppidan 
møde i Sigerslev skole for at virke for tilslutning til op
rettelse af højskolen i Freerslev.

Morten Pontoppidan gik ind til den gamle lærers sy
geseng og i sine ”Minder og oplevelser” fortæller 
han, at den gamle mand tog ham venligt i hånden og 
fortalte om sit forsøg på at lave skole i Sundbylille: ’ 'Nu 
ville han af hjertet ønske mig velsignelse til mit nye for
søg. -Jeg behøver ikke at sige at jeg med varmt hjerte 
tog mod dette velsignelsesønske. Der var noget eget 
højtideligt ved dette, at han den værdige gamle mand, 
og jeg unge, der skulle begynde en lignende gerning fik 
lov at trykke hinandens hænder inden han gik bort.’ ’

Men hvorledes stillede Folkeskolens mænd sig til 
Sundbylille skolen. Gennemgående var lærerne nok 
kritiske, ialtfald var en indsender i Amtstidende (efter 
mundtlig tradition: lærer Hude i Lynge) det i høj grad, 
han yndede slet ikke dette moderne væsen, han 
mente, at den almindelige børneskole var fuldt til
strækkelig til det 14 år, og derefter havde han nok i af
tenskolen.

Aftenskolespørgsmålet blev forøvrigt stækt debat
teret. ”Kommunalforeningen for Frederiksborg amt’ ’ 
behandlede i november 1845 spørgsmålet om ”Højere 
Bondeskoler’ ’, og følgende udtalelse vedtoges: ”Man 
fandt det vanskeligt overalt at få aftenskole i gang, og 
man hældede i almindelighed til den mening at en høj
ere undervisningsklasse forbundet med de landskoler, 
hvor forholdene måtte tillade det og egen dertil antaget
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N. Brøns var lærer i Jørlunde fra 1857-63.
Han efterfulgte sin farH. Brøns, der var lærer i førlunde 1802-1857.

lærer, er at foretrække for aftenskoleundervisningen. 
Ja, nu har man i hundrede år tumlet med spørsmålet 
om den konfirmerede ungdoms undervisning... det 
kan såmænd være at de gamle kommunalmænd fra 
Anno 45 får deres tanke om klasser med egne dertil 
antagne lærer frem til behandling igen.

Og endelig virkede Sundbylilleskolen ikke forrin
gende eller nedsættende på folkeskolen i egnen.

Jeg tror det ikke, alt tyder på, at lærerne i børnesko
lerne satte kraft på at vise , at de kunne være med.

I Hjørlunde sad gamle Brøns som lærer i 55 år. Han 
var i sin kreds anset som en dygtig lærer. Beboerne 
hædrede ham med sølvpokal og Kongen med Danneb- 
rogsmændenes Hæderstegn. En søn arvede embedet 
efter ham i 1857.

I den anden sogneskole i Skænkelsø sad lærer Fich 
i 54 år indtil 1853. Både Brøns og Fich havde hjælpelæ
rere i de sidste år.

Om undervisningen i Skænkelsø skole i fyrrerne 
foreligger vidnesbyrd fra en endnu levende elev, fhv. 
sparekassedirektør A. Christensen, der nu går i sit 91. 
år. Han har fortalt mig, at i hans skoletid gik det løs 
med udenadslæren af Salmer, Bibel og Balle i brede 
baner. Stavning og læsning blev der drevet stærkt på

efter bihjælpesystemet. Megen hovedregning, ved 
tavleregning benyttedes Ursins regnebog. A. Chri
stensen og en kammerat kappedes i regning og de reg
nede med decimaler, kvadrat og kubikrod m.v. Den 
gamle sparekassedirektør har endnu sin chifferbog fra 
skoletiden; der en mængde opgaver indført, bl.a. føl
gende; rigtig regnet og smukt indført; hvor mange 
tommer er diameteren i en blykugle som vejer to li
spund, når en kubikfod bly vejer 50 lispund (2 decima
ler).

Børnene udførte mange skriftlige arbejder i afskriv
ning og diktat. De fremmelige børn havde stilopgaver. 
A Christensen havde for eks. til opgave salmen ”Til 
ende året haster” til prosa. En anden gang: En barm
hjertighedsgerning, selvlavet eksempel. Han skrev 
om en skolepige fra et velhavende hjem, der i skoleti
den delte sin mad med en fattig kammerat.

Ja man vil vel sige, at Anders Christensen har haft 
særlige evner... ja det har han, men der var dog en der 
kappedes med ham, og der har sagtens været flere der 
kom op mod disse to.

Der blev i denne skole og i mange af omegnens sko
ler gjort et meget dygtigt arbejde. Der står endnu 
glans om mange gamle skolelærernavne der i egnen. 
Skolearbejdet blev ofte gjort under økonomisk trange 
kår. Efter tidens skik bødes der noget herpå med ven
lig hjælpsomhed fra beboernes side. Køretøj stilledes 
til Lærerens rådighed uden vederlag og gaver til hus
holdningen spillede en ikke ringe rolle.

Reglerne for forholdene er følgende: En gammel læ
rer skulle holde hjælpelærer og denne antages på vil
kår, at han skulle have en vis pengeløn og dertil kost og 
logi - dog som regel ikke aftensmad, idet man gik ud 
fra, at den bekom han jo omkring hos beboerne ved 
besøg i hjemmet. Og det gik godt efter planen, men da 
bebyggelsen var noget spredt, blev det besværligt for 
Læreren at komme omkring og efter overenskomst 
med hjemmene blev det ordnet således, at læreren 
holdt ridehest som opstaldedes til gratis fodring hos en 
del af gårdmændene. Ved skoletidens slutning fik en 
dreng anmodning om at hente hesten, og så red skole
mesteren ud på sin daglige tur.

En yngre lærerfamilie havde jævnligt barn i Kirke. 
Da nu lærerfamilien blev indbudt til mange gilder i sko
ledistriktet, gjorde skolefolkene gengæld ved at gøre 
store barselsgilder, hvortil indbødes alle, som de kom 
sammen med. Beboerne kunne nok indse, at denne 
kraftanstrengelse ville tynge hårdt på skolehusets
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budget. Man overlagde så i stilhed, at alle gårdmæn- 
dene, og hvem der ellers havde råd, skulle ofre hver en 
speciedaler til degnen. Efter penges værdi den gang 
gav det skolemesteren godt overskud af gildet, så me
get mere, som konerne efter tidens skik havde bragt 
smør, fløde, æg og andre gode sager til gildeshuset.

Men blev det ikke trykkende for læreren at modtage 
denne velgørenhed?

Jeg tror det ikke, han og hans kone gjorde gengæld 
på forskellig måde. De hyppige besøg i hjemmene blev 
betragtet som en venlighed fra lærerens side. De 
gamle dygtige skolemestre skulde nok holde på vær
digheden. Ser man på forholdene i almindelighed, var 
det vel således at skolearbejdet ofte foregik under van
skelige forhold: Der var en mængde forsømmelser. - 
ja der skulle jo mulkteres, men dette middel greb læ
reren af let forstålige grunde nødig til. Klasserne var 
sine steder overfyldte, lokalerne lavloftede og uhygge
lige. Inventar og undervisningsmidler tarveligt og mis
handlet. Renligheden var det småt bevendt med. Luf
ten: gyselig.

Hvor er der gjort fremskridt i disse forhold. Den

ene smukke skole rejser sig efter den anden med lyse, 
luftige lokaler både til lærerhjem og skolestue, smukt 
og hensigtsmæssig inventar, gennemført renlighed 
ved kommunal foranstaltning, normeret børnetal, og 
mange steder bedre klassedeling og forøget timetal, 
gode undervisningsmidler o.s.v.

Og lærerne lever nu under bedre økonomiske for
hold end førhen. Alt dette har sin store betydning både 
med hensyn til undervisning og opdragelse.

Men i nutiden må man ikke glemme det fortrinlige 
arbejde, der under trange kår gjordes i den gamle tid. 
Ved det nyligt afholdte store skolemøde i København 
udtalte ministeriets konsulent i skolesager, professor 
N. A. Larsen herom disse smukke og sande ord: 
’ 'Selv om der var ringe lærere for 50 år siden så var 
der dog en ret almindelig type af lærere, der godt kan 
stå som mønster for nutidens. Mange af dem var per
sonligheder, der havde stor autoritet og sympati i den 
kreds, hvor de virkede. De havde selvhævdelse, vær
dighed og selvbegrænsningens kunst, der var sikker
hed og samling over deres gerning, og i skolens grund
fag gjorde de fuldt ud fyldest.
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Mindebilleder
Af Peter Petersen

- Så ville jeg forsøge i Nordsjælland. Der var 3 embe
der tæt ved hinanden ledige: Gørløse (men dér var fa
vorit), Slangerup (do do) Jeg foretog rundgang i Hjør- 
lunde med det resultat, at sognerådets to mægtigste 
medlemmer, Sognefoged P. Hansen, Sperrestrup, og 
H. Sørensen, Dildal, drog til Kildebrønde for at for
høre om mig hos Abrahamsen. Da jeg kort tid efter var 
i Jørlunde for at fuldende rundgangen, lod nævnte to 
mænd mig forstå, at jeg sikkert ville blive indstillet som 
Nr. 1, og ydermere tilføjedes: ’ ’De kender jo en del af 
ansøgerne, hvem kunne De ønske at indstilles sam
men med?” Jeg foreslog to af mine seminariekamme
rater: O.C. Lundberg, død som pensionist i Roskilde, 
og J. P. Jensen, provst emer. nu, 1930 boende i 
Odense. Indstillingen blev som foreslået, og i slutnin
gen af januar 1884 blev jeg af biskop Martensen ud
nævnt til lærer og kirkesanger i Jørlunde. (Det var 
Martensens sidste lærerudnævnelse).

Jeg kom til Ølstykke station; en mand, der holder 
udenfor, spørger venligt hvor jeg skal hen; da han hø
rer det og skal samme sted, tilbyder han mig at køre 
med. Jeg meddelte hvem jeg var, og han gjorde gen
gæld. Det var højskoleforstander Morten Pontoppidan 
fra Jørlunde. Han lykønskede mig venligt og meddelte 
mig, at han for 5 kroner på auktionen efter min for
mand havde købt den i haven stående flagstang, som 
han altså ville overlade mig. Det var såre betænksomt!

Jeg drog så ind i den tomme skole med 1 seng, 1 
bord, et par stole og lidt køkkentøj. Da jeg skulle til ro, 
opdagede jeg, at ingen af yderdørene var til at lukke, 
men jeg havde ikke grund til at frygte for tyve, og jeg 
sov sødelig for åben dør den første nat. Morgen- og af
tensmad sørgede jeg selv for. Middagsmad fik jeg hos 
Lauritz Granbergs, en venlig familie, som vi stod i nært 
og godt forhold til alle vore Jørlundedage og mange år 
efter.

3die februar (P.P blev gift 8/4-84) begyndte jeg på 
arbejdet i skolen. Disciplinen var det kun så som så 
med. Det blev snart rettet, måske lidt hurtigt, hvorved 
jeg fik skyld for at være meget streng. En kone udtalte 
til en naboerske, at ”Fanden var kommen til byen”. 
Nå, det jævnedes snart. Jeg havde mange flinke og vel-
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begavede bøm. Der var familier med særlig regnebe- 
gavelse Uens Rasmussen, Hagerup, Lauritz Gran- 
berg, Jørlunde, Hans Poulsen, Birkedal, m.fl.) Jeg 
holdt skole af hjertens lyst, og børnene arbejdede 
flinkt. Sognerrådet stillede sig meget velvilligt; jeg fik 
på et år 600 kr til ventilationsovn, nye skoleborde og 
andet materiel. Det var noget af et særsyn der på 
egnen, og adskillige jævnt og gammeldags tænkende 
rystede på hovederne og fandt, at alt dette var meget 
betænkeligt og uforsvarligt i økonomisk henseende. 
(Det var mine gode venner P. Hansen, Sperrestrup og 
H. Sørensen, Dildal og Laurits Granberg, der i sogne
rådet satte alt dette igennem).

Skolepatronen, der skulle sørge for bygningens og 
lokalernes vedligeholdelse, sad også i sognerådet, han 
hørte til de betænkelige. Da skolestuen skulle hvidtes, 
ønskede jeg, at der kom lidt farve i kalken... Nej, en 
skole havde alle dage været hvidkalket...Da jeg 
spurgte, om jeg for egen regning måtte komme 1 pund 
farve i kalken, tillod han det tøvende.

Jørlunde skole ca. 1910.

Mor syede kappegardiner til skolevinduerne, og vi 
fik en hyggelig og køn skolestue. Jeg arbejdede med 
glæde på at udføre i praksis alle impulserne fra møn
sterskolen i Kildebrønde, og folk så til med velvilje. Jeg 
fik efter min afgang fra Jørlunde at vide, at mine aktier 
steg stærkt ved følgende: Et par sognerådsmedlem
mer traf, kort efter min ankomst, i toget sammen med 
provst Tidemann. Jørlundemændene anførte, at jeg 
måtte være glad ved, i så ung alder at få et sådant em
bede. ”Det er han også”, genmælede provsten, 
”men det er nu et spørgsmål, hvem der har mest 
grund til glæde, Petersen for Jørlunde eller Jørlunde 
for Petersen.’ ’ Dette ord kom ud i sognet og gjorde sin 
virkning på adskillige, men andre har ganske sikkert

holdt på, at glæden burde være på min side. Og det var 
den også!

Jeg skulle jo også gøre tjeneste i kirken, og det var 
jeg betænkelig ved på grund af mine ringe sanggaver. 
Første søndag morgen kom min medtjener i kirken, gi. 
lærer Carstensen fra Skenkelsø, ind til mig før kirke
tid. Da der var messefald på grund af vakance i præste
embedet, tilbød han, at han ville overtage tjenesten, 
jeg var jo ikke indsat, og jeg kunne så se til.

Carstensen var en køn gammel mand, sort frakke og 
hvidt halsbind, en smuk degnetype. Han fortalte mig, 
at det var almindelig skik under messefald, at degnen 
læste en prædiken. Han betragtede det som en fallit
erklæring fra kirkebetjeningens side, og derfor holdt 
han selv en prædiken ved slige lejligheder, og det 
gjorde han også hin dag. Han læste i kordøren på gam
meldags vis med adskillig salvelse, sang for og stod 
derefter op på degnestolens sæde og råbte med stærk 
røst ud til madam Christoffersen, lille Stine og et par 
andre kirkesøgende: ”Hvo vil med til Himmerige 
o.s.v.’ ’ Så udlagde han evangeliet (Det var for resten 
ikke dagens evangelium, han havde taget fejl), med sal
velse og stærke ord og steg med veltilfreds mine ned 
fra degnestolens sæde. Der blev afsluttet på vanlig vis. 
Md. Christoffersen takkede Carstensen for den dej
lige prædiken, Carstensen havde haft en stor dag!

Carstensen var mod mig en meget venlig og artig 
mand, degn af den gamle skole; han ønskede at for
sømme kirken en søndag på grund af en højst nødven
dig rejse; han fremførte sin begæring desangående for 
den nye, unge præst med disse ord: ”Vil Gud og De
res Velærværdighed, ville jeg gerne rejse til Køben
havn på søndag.’ ’

Han havde den slemme vane at tale til mig, når vi 
stod sammen og sang i degnestolen; jeg havde ondt 
ved at holde tonen, og værre blev det, når tale og sang 
blandedes sammen. Jeg husker et eksempel: Vi fulg
tes kønt ad i versets 2 første linier. Ved 3die linie lod 
Carstensen mig være ene om at synge, og han hvisker: 
”Har De solgt Deres brænde?” Jeg rystede energisk 
på hovedet. 4de linie blev taget i fællesskab, så siger 
han: ’ 'Jeg plejer at sælge til Lebahn i Slangerup’ ’, og så 
vekslede tale og sang fremefter, og jeg fik at vide, hvad 
han havde fået for sit brænde, m.v. og han sluttede 
med et godt råd: ”Nårjegf.ex. har fået 80 kr. forbræn
det, har jeg somme tider lånt 20 kr. for at få hundredet 
fuldt til sparekassebogen.” Carstensen havde altid 
vanskeligheder ved at få sit højtidsoffer ind. Ved min
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med et godt råd: ’ ’Når jeg f.ex. har fået 80 kr. for bræn
det, har jeg somme tider lånt 20 kr. for at få hundredet 
fuldt til sparekassebogen.” Carstensen havde altid 
vanskeligheder ved at få sit højtidsoffer ind. Ved min 
første jul i Jørlunde bad Carstensen, om vi ikke nok til 
juledag måtte få salmen ”1 denne søde juletid” som 
offersalme. Hvorfor? ’ 'Det er godt at ha’ en lang offer
salme, for at ingen kan undskylde sig med, at de ikke 
kan nå at komme til offers under en kort salme.’ ’ Car
stensen fik sin vilje. Han og jeg stod i offerstolen i koret 
og sang skillingerne til os. Efter et par vers var der 
ikke flere, der ville op til os; vi sled videre; det hjalp 
ikke. Da vi nåede sidste vers og stemte i: ”Halleluja 
vor strid er endt’ ’, var det svært for mig at holde alvo
ren vedlige.

Kirkesangen voldte mig alle dage vanskeligheder; 
jeg havde så vanskeligt ved at lære ny melodier, og pa
stor Barfod (en søn af gi. Fr. B.) ville gerne have lidt 
nyt ind. Jeg spillede derhjemme, trådte takten og sang 
og sang. Søndag morgen under påklædning og indsæb
ning sang jeg. Min kone mindes endnu med ubehag 
denne ”morgensang’ ’, og det var med ængstelse hun 
så mig gå til kirke. Jeg gik dog aldrig i stykker i kirken 
i højere grad. Jeg fandt så på at tage mit lille stueorgel 
op i kirken, og da fru Barfod var så velvillig at spille til 
sangen, gik det bedre.

Den første sommer skulle jeg have provstevisitats af 
gi. rare Jurgensen (Lauritz Jiirgensen, provst 1872-85.) 
i Frederikssund; han kedede sig ved at høre på den 
megen undervisning, fortaltes der; han fornøjede sig 
og havde tidkort af forskellige små pudsigheder som at 
trække pigerne i hårpisken eller binde 2 hårpiske sam
men. Inden visitatsen sagde jeg til pigerne, at den 
gamle provst ville prøve, om de var rigtig opmærk
somme, når jeg talte med dem, ved at trække dem i 
hårpisken. Hvis han nu gjorde denne prøve, måtte de 
ikke le eller se til ham; de skulle blot se på mig og lade 
som ingenting.

Provst og præst kommer. Jeg blev sat til at overhøre 
børnene -jeg husker ikke faget. - Da jeg havde exami- 
neret lidt, rejste provsten sig, går hen mod et par piger 
og trækker i hårpisken. Pigerne sad stive som støtter, 
så ikke til ham, men fulgte mig med øjnene. Dette 
nummer, der ellers gjorde lykke, blev en fiasko; den 
gamle provst gik stille til sin plads.

Mens jeg examinerede i et andet fag, lagde jeg 
mærke til, at provsten og præsten, der sad sammen 
henne ved vinduet, teede sig så underligt, og prov

stens røst lød bebrejdende. Provsten havde vist, at han 
kunne lægge det ene lår over det andet og tvinge det 
øverste bens fodblad bag det andet bens læg. Han 
satte præsten til at prøve, om han kunne; han kunne 
ikke. Så kalder provsten mig hen midt under examina- 
tionen; jeg skulle også prøve; jeg kunne heller ikke. 
Provsten rettede nogle bebrejdende ord til os og bety
dede mig, at jeg kunne tage fat igen. Jeg undredes jo; 
provsten har mulig lagt mærke tid det, i hvert fald 
sagde han til mig i præstegårdshaven, hvor vi traf hver
andre efter middagen: ”De kan tro, det er ikke så 
morsomt at rejse fra skole til skole og høre på det 
samme, derfor sørger jeg gerne for at opmuntre bør
nene og få det lidt livligt.”

Efter visitatsen ville provsten se vor have - der stod 
det ikke videre godt til, og i et stort vænge, hvor jeg 
havde roer, var det den rene jammerlighed.

Provsten siger: ”De skulle lade skolebørnene 
komme ud og luge roerne!” Jeg indvendte, hvad ind
vendes skulle af en retsindig skoleholder, men den 
gamle afbrød: ”Nej, det havde børnene såmænd me
get bedre af end at sidde i den lumre skolestue på en 
køn sommerdag.’ ’ At han udførte sin teori i praxis, vi
ste han ved en visitaits hos min nabo, den kendte Carl 
Hansen i Stenløse. Da morgensangen var sunget, si
ger Hansen: ’ ’Det er en dejlig sommerdag, jeg har en

Kristen Vøldike Thomsen Barfod var sognepræst i Jørlunde 
1901-1932. Han blev kaldt ’ ’Gøgepræsten ’ ’, da han samlede på gøge
æg og hans samling var kendt langt udenfor landets grænser.
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kraftig røst. Vil nu provsten og præsten ikke sidde ud i 
haven, så lukker jeg vinduerne op, så kan D’Hrr følge 
med derfra.” Forslaget blev antaget!

Han kom uden tynge, han kom med fred.
Min sognepræst, Barfod, stod jeg mig godt med; 

han var rar og venlig i al sin færd og interesserede sig 
for skolesager. (Han havde en kort tid haft en lille skole 
i København). På et punkt var der uoverensstemmelse 
mellem os. Jeg tog ikke mere grammatik end det for 
retskrivningen strengt nødvendige -og det var ikke ret 
meget. Præsten forklarede mig, hvor interessant og 
betydningsfuld grammatikundervisning kunne være; 
det havde han erfaring for. Vi blev enige om, at han 
skulle praktisere sine teorier med skolens ældste 
klasse. Han tog fat efter de gamle mønstre med bøjnin
ger, afledninger, hoved- og bisætninger. Poderne var 
slet ikke med; det løb rundt for dem; han kørte helt 
fast, og efter et par prøvetimer viste han sig ikke 
mere, og vi talte aldrig siden om grammatik.

Man skulle ellers tænkt, at der i Jørlunde måtte 
være jordbund for ren grammatik. Man høre: Jeg var til 
fødselsdag hos Hans Drevsen; under måltidet fortal
tes et og andet, og til ære for mig kom en skolehisto
rie: ’ 'Kan du huske Hans Drevsen, da Per Niels Hans 
fik så myrdelig klø af gamle Brøns for plukkamperfek- 
tum?” Jo, jo, det kunne han nok.

Jeg fik så oplyst, at gamle Brøns, der var lærer i Jør
lunde i første halvdel af 19de århundrede, havde arbej
det stærkt med indøvelse af de latinske benævnelser i 
grammatik, og så kom Per Niels Hans til at støde an 
ved dette pluskvamperfektum; og så vankede der. Jeg 
forsøgte, om de gamle elever, der sad om mig med be
vidstheden om, at de havde klaret skærene, vidste no
get om, hvad disse navne betød. ’ 'Næh, det var noget, 
man sådan skulle lære.”

Præsten og jeg kom meget sammen; vi røg mange 
piber tobak i fællesskab; jeg havde egen fast pibe i præ
stegården; det havde præsten ikke i skolehuset; det 
glædede ham, at jeg viste hensyn og gav cigar. Vi nød 
også af og til en toddy sammen i skolehjemmet. Præ
sten holdt ikke og nød aldrig spiritus hjemme, men han 
havde i de glade studenterdage været med til punch, og 
når jeg anvendte overtalelse, og han havde vægret sig 
noget, blev det til, at vi (han med stort behag) bryg
gede og nød en toddy. En aften var præsten ene 
hjemme, og han bad mig kommer over til aften- og nat- 
tesæde; vi skulle forsøge at få kometen, der først viste 
sig ved 3-4 tiden, at se. Vi røg tobak, vi fortærede der-

til en rest af dessert (”bondepige med slør”), som 
fandtes i spisekammeret, og natten gik. På det op
givne tidspunkt kiggede vi efter kometen, den viste 
sig ikke, og hver gik til sit.

Når der var ildebrand i Slangerup, og det var der 
jævnlig, fulgtes vi ad over marken derop. Da vi efter en 
sådan udflugt en nat går hjem, bemærker præsten, at 
han var bleven sulten; jeg inviterede ham med hjem. Vi 
listede ind i køkkenet; min kone sov sødelig i sovekam
meret; jeg fik brød, smør og lidt pålæg frem, og sid
dende på køkkenbordet smurte og fortærede vi nu 
nogle rundenommer. Min kone hørte nok puslen i køk
kenet, men hun tænkte, det var en gemytlig student, 
der holdt ferie i byen og ofte kom hos os, der var med. 
Da hun om morgenen hørte, at det var selve sogne
præsten, der var betjent på slig primitiv måde, fandt 
hun, at min adfærd var respektstridig overfor en fore
sat.

Ingen i menigheden fik nogensinde noget at vide om 
vor private færd.

Der var i Jørlunde i vor tid stærkt røre i politik, kirke- 
og skolespørgsmål. Sognet var delt i en større konser
vativ og en mindre, venstresindet lejr. Præsten og jeg 
blev henregnet til de konservative. Præsten ytrede sig 
af og til om politik; jeg afholdt mig ganske derfra af flere 
grunde; min stilling som lærer forpligtede mig dertil, 
syntes jeg; jeg nød derfor ingen tillid i nogen af de poli
tiske partier; man vidste ikke rigtig, hvor man havde 
mig, sagde man, eller endnu mindre smigrende: ’ ’Han 
er venstre, men stemmer højre!” Jeg holdt skole, og 
det fik jeg lov til. At man oprettede en ’ ’friskole’ ’ i di
striktet, rørte mig ikke, jeg udtalte på venlige fore
spørgsler, at det aldrig kunne falde mig ind at fortænke 
forældre i at sætte deres børn i skole, hvor de helst 
ville. På den tid var der mange hidsige kampe mellem 
stats- og friskolens folk. I Jørlunde forulempede vi al
drig hverandre; jeg omgikkes nogle af friskolens læ
rere (Himmelstrup og Lars Nielsen) og vi havde det 
fredeligt: Hvad vi var uenige om, lod vi ligge. Jørlunde 
højskole, ledet af Morten Pontoppidan stod i flor i 
80erne. Som gammel højskoleelev havde jeg tilbøjelig
hed til at nærme mig skolen; jeg gik til efterårsmøder, 
og af og til overværede jeg Pontoppidans søndagstaler. 
Jeg havde stor respekt for Pontoppidan; han var af 
stort format, en ærlig og retlinet mand; han kæmpede 
med åben pande for, hvad han for alvor troede. Jeg har 
gennem årene fulgt ham med stor interesse. Der var 
noget fornemt over Pontoppidan. Han fik ikke videre
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forbindelse med folk på egnen, vist ikke engang med 
den snævre kreds, der trofast sluttede sig om ham. Jeg 
har aldrig talt med ham udover ’ ’ Goddag og farvel ’ ’, og 
blev derfor forbavset, da han i 91 kom til mig og anmo
dede mig om at tage enkelte timer på højskolen. Jeg af
slog takkende, jeg havde ved den tid fuldt op af ar
bejde, men hans tilbud glædede mig. I kirkelig hense
ende kom det til et stort brud; en lille kreds trådte ud 
af sognemenigheden, dannede en fri menighed, byg
gede kirke og havde Pontoppidan som præst... Kirken 
står endnu, men egentlig uden præst og menighed. 
Frikirken kom jeg ikke i; jeg fulgte som sognedegn min 
sognekirke, og overværede præstens bibellæsninger, 
som skik var i Ødemark. Man sige ikke, at det var 
pligt, jeg har også her i Hillerød i henved 40 år, hvor jeg 
ikke har haft pligt til at komme i kirke, fulgt samme 
regel. Jeg deltog ikke i ”gudelige forsamlingers” mis
sionsmøder, menighedsmøder, bibelkredse o.s.v. Jeg 
har altid i skolen begyndt dagen med en kort religions
time, ca. V2 time begyndende med morgensang og Fa
dervor, og derefter overhøring 2-5 minutter i salme og 
lærebog /: Den meste overhøring er kun spild af tid:/ 
Så samtalede jeg med børnene, og når jeg eller de ikke 
havde mere af sige om det foreliggende emne, gik vi 
uanset klokkeslet over til andre virksomheder. Disse 
små timer blev for mig en dejlig guds-tjeneste, og på 
helligdagene søgte jeg gerne kirken, og så begærede 
jeg ikke mere; at andre ivrigt dyrkede møder og ud
pinte præsterne og opvakte talere og diskussionsdel
tagere - ’ 'dom og ded’ ’, som det gamle ord lyder.

Jeg er i nogen grad farveblind, bogstavelig talt; jeg 
har lidt af samme svaghed m. h. t. politik, og har derfor 
befattet mig det mindst mulige med den sag, jeg har 
yders sjældent overværet et politisk møde. Når hoved
talerne havde afleveret deres indlæg, var jeg ofte des
orienteret, og diskussionen fik jeg aldrig noget ud af. 
Jeg kunne ikke værge mig for den tanke, at det af og til 
(ikke altid) så ud som om det var bidske hunde, der 
pudsedes på hverandre til publikums underholdning 
eller forlystelse.

Jeg har i politik indskrænket mig til at følge jævnt 
med i aviserne, har dannet mig et skøn og har stemt 
derefter ved valg. Og så: Ministerier kommer, mini
sterier går - og ’ ’alt blev som før krigen’ ’, som det hed 
i en gammel danmarkshistorie.

Barfod og jeg levede godt sammen i de 8 Jørlundeår; vi 
støttede hverandre, hvor vi kunne. Jeg kunne af og til

give ham oplysninger om landboforhold og landboud
tryk, som han, som Københavner, stod uforstående 
overfor. Gamle Hans Pérsen i Sørbæk blev så syg, at 
man hentede præsten ved Hanses gamle tjener Poul. 
Dagen efter møder Poul igen med sit stereotype glade 
ansigt og melder præsten: ’ ’Ja, vor Faer er gået sig en 
tur!” ”Gudbevares! Gået tur!” siger præsten, ”han 
var jo dødsyg igår!” ”Ja, han måtte jo afsted”. Præ
stens ansigt var et stort spørgsmålstegn. Efter endnu 
flere omskrivninger gik det op for præsten, at manden 
var død.

En eftermiddag mødte et par mænd i præstegården 
for at bestille bryllup. De ville da gerne havde det en af 
de nærmeste dage. Ja - ja. Præsten overvejede. ’ 'Jeg 
skal sige Dem, Hr. pastor, at forklædebåndet er blevet 
lovlig kort.’ ’ Præsten fortalte mig denne episode med 
forargelse.

Vore koner kom ikke ret meget sammen; de havde 
nok med at passe hun og børn - der var mange i præ
stegården. Fru Barfod var en ærlig og brav kone, må
ske lidt afgjort i sine udtryk, og det blev ofte misfor
stået af folk. Hun var købmandsdatter fra Køge; hen
des far, gi. Barfred, kom i præstegården på lange be
søg; han befandt sig vel, dog generede det ham i ikke 
ringe grad, at han måtte afholde sig fra at bande, i alt 
fald, når præsten hørte på det. En af præstens drenge 
gik i skolen hos mig. Faderen hørte ham en dag bande, 
og han gik ud fra, at det havde barnet lært i skolen. 
Præsten kom over hos mig og fremførte alvorligt sin 
antagelse. Jeg turde jo ikke benægte, at et eller andet 
bam bandede, men mente dog, at der var en mulighed 
for, at Kay havde lært det af sin bedstefader. .. .”Nej, 
nej! Han bander aldrig.’ ’ Og så var den ikke længer, jeg 
ville ikke være angiver overfor den rare gamle mand.

Barfod fortalte mig, at han havde det sådan med sine 
bønder, der solgte korn hos ham, at de kørte i gården 
med læs, læssede af og gik så ind hos købmanden og 
spurgte, hvad prisen var. Men så kom den nye skik til 
Køge; man kørte på torvet, forlangte pris og solgte til 
højestbydende. ”Nej tak! det skulle jeg ikke have no
get af, jeg solgte også forretningen...’ ’
Efter Carstensens afsked kom sønderjyden H.C. Han
sen til Skenkelsø, han var en glad mand, meget livlig; 
der var ikke en ond blodsdråbe i ham; han talte altid om 
Sønderjylland; det fortænkte jeg ham ikke i, men jeg 
fortænkte ham i, at han med sin ordstrøm kunne gøre 
mig aldeles mør. Han havde altid travlt, men det kneb 
med at få tiden til at slå til; han kom jævnlig for sent til
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kirke. Dette ærgrede Barfod, men såsom han holdt 
meget af Hansen bar han over en tid, men en dag syn
tes han, det gik for vidt, og efter tjenesten, da menig
heden havde fjernet sig, gik han alvorlig hen mod Han
sen sigende: ”Deres ur går galt, Hansen!” ”Nej Hr. 
pastor, uret har ingen skyld, det er mig, der går galt, 
men ser De Hr. pastor, da movr og jeg kommer her
oppe på bakken, så ringer det sammen. ”Nu løber

jeg”, sa’ jeg. ”Det må du ikke, det var da en evig 
skam, om jeg skulle komme ene bagefter’ ’ og så ven
tede jeg. .. Ja, hvad gør man ikke for den kære husfred, 
Hr. pastor”.

I vor naboby Slangerup var der en forening af små
borgere; den var ikke ret anset. Foreningen havde fået 
anskaffet sig en fane, og ved en fest skulle denne højti
delig indvies, men hertil hørte et par taler, når søm
mene skulle slåes i. Man henvendte sig til stedets 
præst og degn. Nej, de ville ikke ha’ noget med forenin
gen at gøre. Formanden kom ned hos mig og klagede 
sin nød og fremstillede foreningens smukke formål; det 
var en underholdnings- og hjælpeforening. Jeg ynkedes 
over manden; jeg lovede at komme og ydermere ville jeg 
anmode min kollega Hansen om at følge mig.

Hansen var villig. En søndag eftermiddag gik vi ad 
Slangerup til. På vejen siger Hansen! ”Hør Pet’sen, 
har du tænkt på, hvad du vil sige?” ”Ja, naturligvis, har 
du ikke det?” ”Næh ser du...” og så forklarede han 
om de mange ting, der havde forhindret ham i forbere
delse, og endte med: ”Å, det går nok!”

Vi modtoges med stor artighed og påskønnelse; jeg 
talte først og brugte hammeren. Så skulle Hansen til 
det. Han rømmede sig energisk, rettede på tøjet, pud
sede næse, strøg sig om skægget o.s.v. Så tog han fat: 
”Pet’sen sagde... og så gennemgik og gengav han alle 
punkterne og vidnede, at han så på sagen på samme 
måde... og så sluttede ham med sit hammerslag.

Ved det efterfølgende festmåltid blev vi to talere me
get feterede!

Een gang nåede Hansen at komme i rette tid, ja 
mere end det. Han fortalte mig: ”Min gamle bror, du 
ved, fyldte 90 i sommer, og movr siger til mig: ”Nu må 
du da huske din brors fødselsdag... Når er det; ’ ’ ’ ’Ja’ ’, 
siger jeg, ’ ’det er jo da nu den 7de.’ ’ ’ ’Husk det så! ” 
’ ’ja movr, det skal jeg nok”. Men nu kom der da så me
get, der skulle gøres... jeg kom ikke til at huske på det 
før den 9de... jeg var ked af det, og movr var ked af 
det, og hun skændte jo på mig... Men så kom jeg i 
tanke om, at jeg havde taget fejl på den 7de og den 
20de, jo, jeg syntes ganske sikkert, at det var den 
20de. "Husk det nu denne gang”, siger movr, ”det 
var da en skam’ ’... og hvad hun nu sådan kunne sige. 
Men var det da ikke mærkeligt, jeg fik så meget at 
gøre, og først dagen efter fødselsdagen, husker jeg 
den. Movr blev da så ærgerlig på mig, og det gjorde El
len også... og jeg var ked af det. Så satte jeg mig straks 
til at skrive og gratulere min bror, og jeg talte ikke no
get om, at jeg havde glemt det.

Min bror har en datter i huset; hun er sådan en be
tænksom pige; da hun ser, der er brev fra mig, lægger 
hun brevet hen til den rigtige dag... for det var den 
27de! Ha! Ha! Ja, det stod jo nok for mig med 7de og 
20de... og så var det den 27de... Ja, jeg har altid haft 
held med mig!”

Hansen var en lykkelig mand og er det endnu trods 
sine 77 år. Vi traf sammen ved Barfods guldbryllup i 
Farum sammen med vore 2 eftermænd, og ligeledes 
ved Barfods ligfærd, hvor vi samledes i Halfdans hjem. 
Ved afskeden siger han til mig: ’ ’Ja, farvel Pet’sen, hils 
din kone, hun har døjet meget med dig.’ ’

Han var spøgefuld, men han kunne altid sige, hvad 
han ville; der var aldrig nogen, der tog hans ord fortry-
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delig op; man vidste, at det kom fra et godt hjerte.
Endnu et par Hansen-historier, skønt den ene er 

mig til liden ære.
Egnens bedsteborgere holdt fest på Slangerup 

gæstgivergård. Hansen og sognefoged P. Hansen står 
sammen; en trivelig, noget brøsigt udseende proprie
tær går forbi og kommer til at skubbe til Hansen. 
”Hør, hvad var det for en kael?” udbryder Hansen. 
Proprietæren vender sig, ser fraoven og nedefter på 
den frimodige Hansen. Sognefogeden fandt det lidt 
pinligt og skyndte sig at præsentere: Lærer Hansen og 
proprietær N. ”Ah: ” siger Hansen, ’ 'er det Dem med 
den store kone’ ’ - hun var vældig! - Proprietæren ser 
forbavset og forarget ud. ”Ja, ja, min gode mand, De 
har haft en anden mening end jeg, jeg holder for: af det 
onde så lidt som muligt... min kone er en ganske lille 
en! ” (Hansen vidste ikke, at fruen ikke havde det bed
ste lov på sig).

Examen i skolerne ordnede vi således, at vi holdt exa- 
men med efterfølgende frokost om formiddagen, og i 
Skenkelsø samme dags eftermiddag, hvor vi sluttede 
med aftensmad.

Provsten havde pålagt præsterne, at der skulle af
holdes prøve igymnastik. hvori jeg dog havde givet lidt 
undervisning i sommertiden. Resultatet var ringe. 
Hansen havde lært tysk gymnastik på Tønder, men 
kendte ikke den danske, han lod faget hvile! Præsten 
formanede ham til, i anledning af provstens pålæg, at 
tage fat, han skulle fremvise gymnastik ved efterårs
eksamen.

Examensdagen kom, de alm. skolefag hørtes. Det 
var imidlertid blevet halvmørkt, og vejret var koldt. Så 
siger præsten, at nu skulle Hansen så tage gymnastik. 
Hansen vred sig og vendte sig og gave en sludder for 
en sladder for at komme udenom... ”Nu skal De tage 
gymnastik, Hansen”, lød det kategorisk. Hansen så 
hjælpeløs hen til mig og siger: ”Gå med et øjeblik!” 
Ude i gangen betror han mig, at han ikke har haft gym
nastik for o.s.v. ”Hvad skal jeg nu gøre? ...Du må 
hjælpe mig”. ...Drage præsten, min gode ven, en 
knap, kviede jeg mig ved, at lade Hansen i stikken ville 
jeg nødig, jeg måtte vælge... og jeg valgte så ”knap
pen” med ond samvittighed.

”Gå ind til præsten og sognefogeden og bed dem 
om at gå hen til vinduerne ud til gården, hvor du så vil 
lade børnene stille op; derfra kan de så under behageli
gere forhold end ude overvære prøven, der skulle be

gynde om lidt, for der var noget at ordne forud” 
.. .Hansen instruere, dette skete ude i skolegangen. 
Derefter stillede han drengene op ved siden af hinan
den i en række foran gangdøren og det ene skolevin
due. Hansen stillede sig i gangdøren og pålagde bør
nene, at nu måtte de se godt efter og gøre, som han 
gjorde. Så begyndte vi! Jeg siger hviskende: Ret! Han
sen siger det samme med kommandostemme og ret- 
ter sig i døren. Poderne gjorde ligeså. Og så gik det på 
samme måde: Højre arm op, venstre arm op, begge 
arme op, så kom armsving og lette benøvelser...

Derefter gik Hansen ind og forhørte, om de ville ha’ 
mere... ’ ’Nej tak’ ’, siger præsten... ’ ’Der kan De se, 
Hansen, det kunne gå.” Hansen var reddet, og præ
sten kunne indberette, at der var afholdt prøve i gym
nastik, og det var han glad ved, eftersom han nødig 
ville skaffe sin gode ven Hansen tilrettevisning på hal
sen.

Jeg hjalp begge... men pænt var det ikke! Efter gi. 
Jiirgensen blev Thorup, Skuldelev, provst, en anseelig 
og værdig mand, dygtig visitator. (Carl. Edv., Thorup, 
provst 1886-1896)

Han kom til Skenkelsø. Hansen fik et lærebogs
spørgsmål, han bladrer i sin bog omhyggelig, forfra og 
bagfra for om muligt at finde noget om det opgivne 
spørgsmål. Det virkede pinligt! Hansen opgav ransag
ningen og forsøgte på egen hånd, men det ville slet 
ikke gå. Hansen standser og går hen til Kathedret og 
lægger tillidsfuldt lærebogen for provsten sigende: 
”Det kan Deres Højærværdighed gøre meget bedre 
end jeg.’ ’ Provsten var nok enig med Hansen, han tog 
fat og talte så med børnene, og Hansen så ud, som alt 
var i skønneste orden.

Jeg tænker med venlighed på Hansen, der var os al
drig et ondt ord imellem.

Kolleger i egnen stod vi i livlig forbindelse med, vi af
lagde besøg hos hverandre, hos Fich i Rørbæk, de to 
gamle fornøjelige L. K. Kristensens i Oppesundby 
skole, Netz (?) i Slangerup, Frans (?) i Slagslunde og 
Otto Hansen, Frederikssund. Det havde vi megen 
gammen af.

Vore sognefolk kom vi godt ud af det med. Jeg vil 
nævne enkelte: L. Granbergs kone Pouline (Mutter 
Laurits, kaldte vi hende); hun var en brav, hjælpsom og 
fornøjelig kone, som vi satte stor pris på, hun havde en 
udmærket hukommelse og et kendskab til egnens 
slægtskabsforhold, som var ganske enestående. Da vi
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flyttede til Hillerød, kom hun på besøg hos os af og til, 
altid på dyrskuedagen, så kom hun fra formiddagen og 
aflagde beretning om, hvad der var foregået i Jørlunde, 
og når jeg kom fra skole, fordybede vi os i slægtshisto
rie og repeterede gamle Jørlundebegivenheder. Når 
Mutter Laurits så tog afsked, sagde hun altid: ”Åh, 
hvor har vi dog moret os idag.’ ’

Som nybagt degn løb jeg mig en staver i livet, jeg ville 
være moralsk over for Immertørst-skrædderen, der 
kom til mig i anledning af hans forestående bryllup med 
sin husholderske Thora, som han påstod, at han el
skede; da jeg hørte, at Thora havde 5 bøm, gjorde jeg 
nogle forestillinger i den anledning... det var mange 
...Gavtyven stillede et underfundigt ansigt op og 
sagde med fromt tonefald: ’ ’Ja, jeg har også sagt til mig 
selv, som skolelæreren siger ...det er mange; det 
sagde jeg også til min datter, der tjener i København - 
det er sådan en dejlig pige - men hun sagde: ’ ’Det skal 
du ikke bryde dig om, Faer, for det er jer beskikket, at 
I skal ha’ 10, så er der kun 5 tilbage.’ ’

Gårdejer Niels Jensen havde den leveregel: Lad 
dem arbejde, som er skabt til det, han arbejdede ikke, 
men rendte om i byen og gæstede jævnlig høkeren for 
at sætte en bayer til livs eller anden spiritus. Jeg traf en 
dag høkeren uden for sit hus, vi så Niels Jensen krydse 
op ad gaden med en kæfert. Vi var enige om, at det var 
er bedrøveligt syn. Høkeren var højskoleelev fra den 
gamle tid, da myterne var i kurs, han udtaler med for
visning: ’ ’Ja, havde Niels Jensen som ung fået noget af 
det mytiske, var det aldrig kommet så vidt.” Tja?

GI. Skrædderhans emærede sig kummerligt ved at 
passe gravsteder. Da loven om alderdomsunderstøttelse 
kom, rådede jeg ham til at søge. Nej! han ville ikke tage 
noget af sognet; jeg forklarede ham, at det var ikke fat
tighjælp, det var en slags pension, ligesom den præsten 
og jeg ville få, når vi blev gamle. Da jeg blev ved med at 
ville overbevise ham, siger han: ’ ’Jeg troede, at en sko
lelærer vidste, hvad der stod i Bibelen.’ ’ Jeg vidste ikke, 
at der stod noget om dette og spurgte, hvad han tænkte 
på. ”Jo, der står: Er du Guds søn, så hjælp dig selv.” 
Og det havde han altid fulgt, og det ville han blive ved 
at følge, og det gjorde han til sin død.

GI. Hans gik tit ind hos en velhaver, gi. Anders Jen
sen, som holdt grumme meget af at spille ”Hanrøj”. 
Hans betroede mig, at han ikke gik derned aflyst, men 
for at føje AJ., ’ 'men han spiller ikke relig, han putter 
de dårlige kort til side for at gøre mig til Hanrøj hver 
gang’ ’. Jeg måtte jo misbillige slig adfærd og mente, at

Hans burde holde op med at gå til AJ. Han skuttede og 
vred sig os sagde: ”Ja, ja, men jeg får jo ”søbbe” 
(suppe) der både juleavten og nytårsavten...” og her
for måtte han gøre gode miner til slet spil året rundt!

Jeg kom tit hos AJ., det var et samlingssted for den 
yngre slægt, vi havde megen moro der, særlig når hans 
dattersøn stud. teol. Petersen var der i ferierne. Der 
kom en anden datters sønner Oluf og Anders Olsen, 
og sønnesønnerne Lauritz og Johan Jensen og deres 
svoger, Vilhelm Hansen, samt Lavrits smed. Vi var 
omtrent jævnaldrende (i slutningen af tyverne) og 
havde det meget fornøjeligt. GI. A J. sad i sofaen og 
gnubbede sig på armen af velbehag over ungdommens 
muntre spøg. AJ. var enkemand, og en halvgammel 
pige, Marie, plejede og passede ham med aldrig svig
tende omhu og trofasthed. Jeg forsøgte en gang at gøre 
ham begribeligt, at han måtte være glad for Marie, han 
så meget forundret ud og erklærede: ”Hun! hun, har 
det Satme også godt’ ’, han var inderlig overbevist om, 
at fordelen var på hendes side. Han tiltalte hende på 
rigtig gammel husbondvis. Der var gerne nogen i be
søg hos A J. om eftermiddagen; ved 5-tiden stoppede 
kortspil eller passiar op, og AJ. råbte med kommando
stemme: ”Ann Mari’, Ann Mari’, kom med noget 
mad”, og man hørte Marie rumstere i køkkenet. Få 
øjeblikke efter gentoges ordren i spørgsmålsform og i 
utålmodig tone: ”Kommer du ikke snart med den 
mad!” og lidt efter i dæmpet, mere resigneret tone: 
”Hvor Dævlen biir tøsen af?” Så begyndte råb igen, 
eller A J. rokkede hen, åbnede køkkendøren og gav 
Marie en omgang af udbrud, spørgsmål og sigtelser, 
alt mens Marie i let fortørnet men vrissende tone kom 
med en række: ’ ’Ja, ja, ja, ja, ja...’ ’

Mens Marie dækkede bordet, brummede den 
gamle videre... og så spiste vi og fik en ’ ’bygsøp’ ’ (en 
snaps kornbrændevin) til.

Man mene ikke, at AJ. var en streng eller vredladen 
mand, så lang ifra! Når han trakterede den rare og 
fromme Marie som nævnt, var det i medfør at tidens 
skik, gammel vane og på en måde ”på embeds 
vegne”. Marie vrededes ikke ved slig medfart, det 
hørte sig til, hun var så vant til det, at det ikke gjorde 
mindste indtryk på hende.

Engang blev A J. syg, Marie ville vaske ham i ansig
tet, for at han kunne se pæn ud, det ville den gamle 
ikke høre noget om, at et fruetimmer skulle vaske ham 
med en klud ligesom et bam... Nej Tak! Marie agtede 
ikke herpå, hun lagde armen om halsen på ham, rejste
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ham lidt op og behandlede ham med vaskekluden, alt 
mes hun trøstende sagde: ”Ih, hvor Faar bliver fin! Ih, 
hvor Faar bliver fin!” AJ. sekunderede: ”Æv! Æv! 
Din so!! Din so!”

AJ. blev dårligere, og Marie var meget bedrøvet. 
Jeg forhørte hver dag ind hos hende om tilstanden, hun 
havde i flere dage intet godt at melde, og hun var meget 
forknyt. Men så en dag meldte hun med sit glade an
sigt: ”Jo, nu er det gudskelov bedre... han kan be
gynde at ”brømle” (dvs. skænde). Det var for hende 
et tegn på, at nok gik det godt fremad. AJ. oplevede at 
holde guldbryllup. Slægten (og den var stor) var sam
let og sad ved bryllupsbord. Carstensen (A J’s meget 
gode ven og medlhombrespiller hver søndag eftermid
dag gennem mange år) rejste sig og holdt med rørelse 
og salvelse en stor tale. Brudgommen var under talen 
ikke helt andægtig. Sagen var den, at der i et træ ude 
i haven var en skaderede med flyvefærdige unger, hvis 
udflyvning A J. altid fulgte med stor interesse. Begi
venheden var nær forestående, vidste han, og under 
talen skævede han jævnlig efter reden. Som Carsten
sen var på et af talens højdepunkter, ser AJ. at ungerne 
satte af, og han udbryder højlydt: ”Der fløj Såten ska 
gal’ me’ skadeungerne af re’en!”

Man kan tænke sig virkningen i øjeblikket... Car
stensen har sikkert fortsat, og feststemningen led ikke 
ved denne lille afbrydelse. - Jeg var ikke med, jeg har 
beretningen fra en af slægten, fhv. folketingsmand Carl 
Jørgensen, Værebro. (Marie blev meget gammel, hun 
fik nådsensbrød hos Anders Olsen i Jørlunde).

Vi kom noget sammen med adskillige familier, sær
lig af den AJ’ske kreds, men vi tog ikke ud til ’ ’midafte- 
ner’ ’ uden i det omfang, hvor vi kunne gøre gengæld, 
og ret meget kunne vi af økonomiske grunde ikke til
lade os - og havde heller ikke lyst eller tid dertil, og 
dertil kom, at jeg mangler 2 vigtige selskabsevner: Jeg 
kunne ikke spille kort, og jeg kunne ikke drikke the- 
vandsknægt, og så var der ikke megen grund til at byde 
os med.

Lærerne på sine steder fik i gamle dage en del af ko
sten ved i rækkefølge at aflægge besøg på gårdene, 
både giver og modtager fandt dette ganske i sin orden 
som udtryk for godt forhold mellem hjem og skole. 
Min formand, Kofod, brød med den gamle skik. Gård
ejer Chr. Olsen sagde derom til mig: ’ Ja, Kofod var jo 
en meget flink mand, men han var jo alligevel en under
lig mand, han sad jo småt i det ved ded at han havde de 
mange børn, jeg sagde tit til ham: Kom nør og spis

Midaften, Kofod, og tag en 2-3 af drengene med 
... hvad så jeg på det... men han kom ikke! ’ ’

Man forstår Chr. Olsens gode mening - men man 
forstår jo også Kofod.

Kofods formands formand, gi. Brøns, holdt hjælpe
lærer i mange år, denne blev antaget på vilkår, at han i 
skolen kun fik morgen- og middagsmad, aftensmad 
bekom han på gårdene, som skik sagtens var fra 
Brøns’ velmagtsdage; fra et af dennes besøg gik føl
gende historie i Jørlunde: Efter midaften blev der spil
let kort, og gårdens tjenestedreng var deltager. Dren
gen vandt, gi. Brøns tabte 4 skilling, det holdt han jo 
ikke af og undlod at betale. Drengen krævede ham, 
men B. lod, som om han ikke hørte det. Da B. var gået 
hjem, drøftedes sagen. Karlen siger til drengen: ’ ’Det 
er ikke noget at være gal over. Juledag skal du jo ofre til 
Brøns, så kan du i stedet for at lægge din fireskilling 
sætte fingeren på hylden og sige: Kvit Brøns!”

Det gjorde drengen!
Hjælpelæreren fandt det besværligt at gå rundt til 

gårdene til midaften, han købte sig en hest, aftalte med 
gårdmændene, at de gratis hver skulle fodre den en 
måned. Ved skoletidens slutning hentede en af skole
drengene hesten, og så red hjælpelæreren ud.
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Sognefoged A. Jacobsen var en udmærket fortæller, 
han kolorerede kraftigt og overdrev i sin iver måske 
nok, så sandheden efterhånden kom til at lide ved det 
på et eller andet punkt. Det var nu ikke alle, der for
stod hans prisværdige bestræbelser! - Han fortalte: 
Da jeg havde købt min gård, levede jeg der en lille tid 
som ungkarl. Jeg satte min seng op i storstuen og sov 
der om natten, ja sov og sov, det blev ikke til noget de 
første nætter, der var så styrtende med rotter; når jeg 
havde slukket lyset, kom de myldrende frem af de 
mange rottehuller, der var langs væggene. Nå, så en 
dag stoppede jeg alle rottehullerne på ett nær, og over 
dette sætter jeg en klap og i klappen en snor, der gik 
hen til sengen. Om aftenen tog jeg min kørepisk med 
mig og lagde den på bjælken; jeg lagde mig og slukkede 
lyset. Rotterne vrimlede op. Bum! Der lod jeg klappen 
falde og tændte lyset. Der var et helt lag rotter på gul
vet, den ene rotteryg ved siden af den anden, en vrim
mel. Jeg stod ganske roligt op, og da jeg rækker efter 
pisken, ser rotterne på hverandre, ligesom de ville 
sige: Hvad mon det skal betyde? De begyndte at søge 
til hullerne. Stoppet! Så tog jeg pisken, en ny ståsnor
pisk (?), og så begyndte jeg fra en side af, og slagene 
faldt tæt, ligesom på loen, når halmen skal slides. Da 
de havde fået denne overhaling, tager jeg klappen fra 
hullet, og den ene ville naturligvis hellere ind end den 
anden, det gik villigt! Jeg så den ene rotterumpe 
svippe ind ad hullet efter den anden, jeg brugte stadig 
pisken for at følge dem på vej, og snart var gulvet tomt, 
og jeg så aldrig rotter på min gård! Jeg tænker, at de, 
der var med den aften, skulle nok vogte sig for at 
komme igen, og de har jo nok sagt til de andre, som de 
traf: Den mand, det er en farlig dævel, gå ikke derhen!

Anders Jacobsen havde en eng af udmærket bonitet; 
for at anskueliggøre dens enorme frugtbarhed fortalte 
han: ’ ’Jeg havde et år raps på min eng, Rapsen groede 
så gevaldigt, såj^har aldrig set mage; nårjeg tog vog
terdrengen og smed ham ind på rapsen, kunne han rende 
hen ovenad den, så tæt var den, og sikken højde! 
Chr. Nielsen fra Manderup, han er da godt sine tre alen, 
besøgte mig en gang. Vi var nede for at se på rapsen, 
vi gik ind i den og kommer fra hverandre. Så lige på een 
gang hører jeg Chr. Nielsen råbe: ”Anders! Anders! 
Hvor blev du af? ” - Et andet år havde jeg roer dernede. 
Jeg har aldrig set mage til roer! Sikken størrelse! Jeg 
havde om vinteren 34 ungkreaturer, der stod for sig selv. 
Når de skulle ha’ roer, smed jeg en af disse tampe i kryb
ben for den, der stod nærmest, når den første ikke kunne

æde mere, sparkede jeg den hen til den næste i rækken, 
og til den næste igen, og der blev nok af een roe.

A.J. var dygtig spillemand, der spillede til gilder og 
fester. Han fortalte: ”Engang var jeg til skovfest ovre 
i Homsherred. Provsten skulle tale. Han spurgte mig, 
om jeg kendte den og den melodi, som han gerne ville 
ha’ til sangen. Jeg kendte den ikke - der var nu ellers 
ikke mange, jeg ikke kendte. ’ ’Åh, Hr. provst, gå med 
herom bag teltet et øjeblik, han gik med, jeg fik papir 
og blyant fat og spurgte så provsten, hvordan den me
lodilød. Provsten fløjtede: fyt, fyt, fyt, ogjeg skrev op. 
Da han er færdig, så jeg på papiret og fløjtede den... I 
skulle set provstens ansigt. ”Nu har jeg Fanden 
brænde mig aldrig hørt mage!” siger han. En tilhører 
bemærker tvivlende: ”Bandede provsten?” ”Nej, 
han bandede ellers aldrig, men han blev så forbløffet.’ ’ 
Således lød fortællingerne i Jørlunde... De er jo sag
tens ”forbedrede” i tidens løb.

Endnu den kæmpestore og yderst godmodige Ole 
Smed. Hans livsvisdom var: Hø, hvad der ikke kan 
være anderledes, skal man int’ kere sig om, og hvad 
der kan være anderledes, skal man heller int kere sig 
om, for så skal man forandre det, hvis man kan.

Vore 3 drenge fødtes i Jørlunde. Når de voksede til, 
ville det være vanskeligt at skaffe dem videregående 
undervisning. Så kom tanken om at søge forflyttelse. 
Vi havde ingen grund til at være misfornøjet, hvor vi var 
- så langt ifra.

Jeg havde fra barndommen ønsket at blive lærer, jeg 
nåede det, og det under bedst mulige forhold. Det var 
mig en glæde at arbejde i skolen, jeg gjorde mig flid, 
tør jeg nok sige, jeg fik mange flinke og dygtige elever, 
enkelte af dem står jeg i forbindelse med endnu. -1 en 
vinter havde jeg også aftenskole og fortsættelsesskole 
å la Kildebrønde. Om mit skolearbejde og mit skolesyn 
vil jeg ikke skrive her.

Jeg fik efterhånden adskilligt privat arbejde: Regn
skabsfører og kasserer i brugsforeningen, kirke
værge, kirketiendekassator, revisor for sogneregn
skabet, en tid revisor i mejeriet o.s.v. Det gav meget 
arbejde, men også ret god fortjeneste, hvilket med
førte, at vi kunne tilbagebetale læsegæld (300 kr) til 
Faer, og desuden i Jørlunde hensætte 1000 kr i 
”Dansk Arbejderbank’ ’ til hver af de 2 ældste drenge, 
samt forbedre og udvide vort meget spartanske indbo.

Sognebiblioteket interesserede jeg mig meget for, 
der kunne ikke udrettes noget på grund af kronisk 
pengemangel. Vi fik stillet en diletantforestilling på be-
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nene, og på Ølstykke kro opførte vi under stort tilløb 
Erik Bøghs ”Fastelavnsgildet”. Moer spillede glar
mester Ane og jeg gi. Anders Jørgen. Der blev et 
smukt overskud, der gik til Sognebiblioteket eller Læ
seforeningen, som den kaldtes. (Blandt mine papirer 
findes særtryk af ”Fra Frederiksborg Amt” om 
”Læseforeningen” og ”Den højere bondeskole i 
Sundbylille”).

Inden Jørlunde-afenittet sluttes, endnu lidt om en ud
videlse af skolevirksomheden. Fortsættelsesskolen, 
der blev anerkendt af Skolefonden og fik 100 kr. i støtte 
derfra, gik kun een vinter, der var ikke fornøden til
slutning. Jeg erindrer, at jeg forud for den første vinter 
gik om for at fange elever. En gårdejer, der havde to 
sønner i passende alder, hersede jeg med en rum tid. 
Manden sagde kun: Nå! Ja! Endelig kom det til slut: 
’ ’Ja, det kunne jo ingen skade være til!” Gavn kunne 
han vist ikke få øje på. Som medlærer sikrede jeg mig 
pastor Barfod, højskolelærer Lars Nielsen og hjælpe
lærer Nielsen fra Slangerup. Det gik alligevel ikke!

Der var mange skoleforsømmelser blandt børnene i 
sommerhalvåret, særlig slemt var det med småfolks 
børn, der havde arbejde i hjemmenes småbrug eller på 
gårdene. Der blev mulkteret efter loven, med det hjalp 
jo ikke på undervisningen. Jeg talte med forældrene... 
ja, de kunne ikke undvære dem... men til vinter havde 
de ikke noget at bestille til dem, så måtte jeg såmænd 
gerne få dem hver dag.

En dag i 1886 skulle der være sognerådsmøde hos 
Lauritz Granberg, jeg lod ham forstå, at jeg gerne 
modtog en indbydelse til at spise midaften med sogne
rådet efter mødet... Jeg fik den jo, vi spiste sammen, 
og derefter bad jeg om at fremføre noget, der lå mig på 
sinde... Gerne! så forklarede jeg mit syn på de mange 
forsømmelser og meddelte også forældrenes syn, 
som jeg godt kunne forstå for de større børns vedkom
mende. Her stod krav om brød og krav om undervis
ning over for hinanden. Hvad om vi nu lempede os ef
ter hverandre, således at hjemmene fik 1. prioritet 
over ældste klasse om sommeren og skolen om vinte
ren? ... Jeg endte med forslag om, at sognerådet i sko
lens udhus indrettede en skolestue til en vinterskole 
for yngste klasse med 4-5 dages undervisning (4 timer 
pr. dag); jeg tilbød, at min søster (”Faster”) for 100 
kr. pr. vinter overtog denne undervisning. Så kunne 
jeg få ældste klasse hver dag (a 6 timer) i vinterhalvå
ret, og så skulle det være en ren aftale, at der ikke 
måtte forsømmes - og der blev ikke forsømt! Hver-

dagsundervisning med 36 timer ugl. det kunne batte!
Når sommeren kom omhævedes vinterskolen, og 

jeg fik så yngste klasse 5 dage ugl (a 6 timer - det var 
nu lidt rigeligt til de små) og ældste havde ”frivillig” 
skolegang 1 dag om ugen. En del kom, en del arbej
dede hjemme, alt efter hjemmenes bestemmelse.

Yngste klasse fik omtrent hverdagsskolegang, det 
gav grund til skolearbejdet. Ældste klasse fik ikke så 
megen forøgelse i tid, men de fik på belejlig tid et inten
sivt skolearbejde.

Sognerådet gik ind på planen, og vi begyndte i efter
året 87 og fik både glæde og gavn deraf i de følgende 5 år.

Præsten var stemt for sagen, men han var betænke
lig ved, at jeg ikke ønskede den approberet af myndig
hederne, det var vel særlig provst Thorup, han fryg
tede for. Jeg drog så til provsten og forklarede ham, og 
bad ham se velvilligt på det som et velment forsøg. Tja! 
Det var jo ikke lovligt ... og ... og ... ”men’ ’ siger 
han,” tanken interesserer mig, sognerådet slutter sig 
til, og kan De få Barfod med, så ved7^jeg intet om det 
... officielt. God lykke!” - Stadsmand!

Jeg har aldrig i skolearbejdet sværmet for love, pla
ner, regulativer, timetabeller o.s.v. Det er vel nok nød
vendigt som et slags ”korsett”, der jo bruges for at 
stive svage rygge af og give form efter tidens mode, 
men hvis nu en sund ungmø kan undvære alt dette...

Nej, først liv, så lov! Først fod, så støvle... ja kine
serne siger rigtignok: Først støvle, så fod!

Nå, nu var jeg nok nær ved at ”præke” i stedet for 
at fortælle!

Vi havde ikke håndgerning for piger i Jørlunde. 
Denne mangel afhjalp jeg ved at formå Stine sykone til 
2 eftermiddage om ugen at tage pigerne til håndger
ning i den lille skole. Stine var en stor praktiker, hun 
fyldte sin plads, så både skole og hjem havde glæde 
deraf.

Og nu skulle jeg slutte af. Jeg havde ond samvittig
hed over for skole og hjem, jeg syntes det var troløst at 
gå fra en gerning, som jeg havde haft så megem glæde 
af, og fra en befolkning, jeg havde mødt så megen vel
vilje hos - at mange jørlundere tænkte ligeså, var ikke 
mer end rimeligt. Jeg var kun lidt glad under opbrud
det! Jørlunderne tog alligevel smukt afsked med os. Vi 
fik som erindringsgave et egetræs spisestuemøble
ment (Vi bruger det endnu!) og der blev holdt afskeds
fest for os på Slangerup Gæstgivergård. Gårdmæn- 
dene tilbød at besørge flytningen.
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Skolerne i Jørlunde Sogn
Af Ingeborg Olsen

Jørlunde Rytterskole 1921.

Jørlunde Rytterskole.
1. bind afJørlundebogen slutter med, at Jens Christian 
Kofod bliver ansat som lærer i Jørlunde 1864-1884.

Vinteren 1874 afholder lærer Kofod aftenskole i Jør
lunde skole, hvorfor han søger erstatning for lys og 
varme. Der er uenighed mellem sogneråd og skole
kommission (også indbyrdes) om, hvorvidt man skal 
betale.

Phstor Barfod forsvarer læreren og roser ham for 
hans initiativ. Stridens spørgsmål er, om det er lovligt, 
når læreren ikke på forhånd har søgt tilladelse hverken 
hos sogneråd eller skolekommission.

1884 blev seminarist Peter Petersen af biskoppen 
udnævnt til lærer ved Jørlunde skole. Fra skolekom- 
missionsmødet i februar 1885 står der følgende i Pro
tokollen: ”Lærerens Sædelighed, Flid, Duelighed og 
Undervisningsmetode er særdeles tilfredsstillende og 
børnenes Fremgang ligeså.”

1893blev Martin Julius Christensen antaget til lærer 
ved skolen. To år senere flyttede han til Skenkelsø 
skole.

1895 antoges lærer Peder Andersen gift med Anna 
Nielsine f. Nielsen, der virkede som håndgerningslæ
rerinde og senere også underviste de små i andre fag.

I skolens protokoller udtrykkes der altid tilfredshed 
med Andersens lærergerning. Et enkelt eksempel:

Tilsynets påtegning: ”22. marts 1911 visiterede jeg 
Hjørlunde Skole, hvor Lærer P. Andersen nu har vir
ket i 15 Aar. Skolens Tilstand var helt igennem meget 
tilfredsstillende og gjorde Indtryk af, at der arbejdes 
dygtigt, flittigt og fornøjeligt.”

Lærer Andersen arbejdede flere år ihærdigt med 
sagen om opførelse af Jørlunde forsamlingshus, hvilket 
efter nogle år kronedes med held, så skolen 1909 sam
tidig havde en gymnastiksal.

Det var et stort fremskridt for skolen, da man ellers, 
som langt de fleste skoler på landet, kun kunne øve 
gymnastik i sommerhalvåret.. Det foregik udendørs 
på legepladsen, hvor der var opstillet bomme og rib
ber.

En elev Gudrun Lilja har skrevet følgende om sin 
skolegang:
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”Jeg begyndte at gå i Jørlunde gamle Rytterskole 
1. april 1916. Der var to Klasser, lille og store, i den 
store Klasse gik vi fra vi var ca. 9 Aar, til vi gik ud som 
14 aarige.

Vi havde Fagene: Bibelhistorie med Katekismus og 
Salmevers, i Regning var vi delt i tre Hold, ligesaa med 
Dansk (Højtlæsning, Skrivning, Diktat, Genfortælling 
og Fristil samt Sproglære), Danmarkshistorie, Geo
grafi og Gymnastik.

Vi havde to Frikvarterer, et stort og et lille. De, der 
boede i byen kunne gaa hjem at spise i det store Fri
kvarter.

Læreren hed Peder Andersen, om Vinteren havde 
Fru Andersen de smaa; saa gik de store i Skole hver 
Dag.

Vi havde en aarlig Sommerudflugt, den foregik med 
Hestekøretøj, f.eks. til Hillerød, Jægerspris eller Fa
rum, hvorfra vi sejlede til Frederiksdal. Vi havde Jule
træ i Forsamlingshuset hvert aar 3. Juledag. For at faa 
Udgifterne dækket ved Juletræsfesten var der Ind
samling. Gaardene gav mælk, for vi fik Chokolade med 
Basser. De voksne fik Kaffe. Vi fik tillige en Godte
pose.’ ’

Peder Andersen blev Kirkeværge i 1901. Utallige er 
de skøder, som Andersen udførte med en særdeles 
smuk og læselig håndskrift. Han var i en periode med
lem af menighedsrådet, kredsformand i Danmarks 
Lærerforening gentagne gange og tillige medudgiver af 
Danskbogen sammen med omegnens lærere.
Lærer Andersen tog sin afsked 1935.

Embedet blev ikke opslået ledigt, men besat med en 
vikar (der var alligevel 35 ansøgere).

Lærer H. Nygaard Christensen virkede som vikar i 
årene 1935-1938.1939 blev Thyra Sørensen ansat i fast 
embede med den betingelse, at hun flyttede med til 
Jørlunde Sogneskole, hvor hun kom med til at forme 
udviklingen ved sammenlægningen af skolerne indtil 
1942, da hun søgte til Ranum som lærer ved Seminari
ets Øvelsesskole.

Skolen blev solgt til Jørgen Nevermann til en pris af 
6.000 kr. Sandstenstavlen med Frederik den IV's nav
netræk, et par linier på latin samt et vers, der blev lagt 
kongen i munden var i Jørlunde Rytterskole anbragt i 
muren til venstre for indgangsdøren. Jeg formoder, 
den blev flyttet ved branden 1863, ellers sad den altid 
over døren. Denne var indmuret i væggen lige indenfor 
hovedindgangen i Jørlunde Sogneskole.
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Skenkelsø Skole.
1. bind af Jørlunde Sogns Historie slutter med, at Car
stensen blev lærer ved Skenkelsø skole 1853.

Af skolekommissionens forhandlingsprotokol får 
man ikke mange oplysninger om hverdagen i sognets 
skoler, hvilket man kan forstå af følgende: En halvt ud
skrevet protokol er alt, hvad skolekommissionen har 
oplyst om deres møder i årene - 1871 til 1930 -, så de 
har ikke holdt møde hver måned.

Langt de fleste sager drejer sig om forsømmelser 
(elevernes) med eller uden grund. Hvis de var ulov
lige, blev opgørelsen sendt videre til sognerådet for at 
de kunne opkræve mulkten. Lykkedes det ikke derfra 
at inddrive pengene, skulle sagen indberettes til am
tets skoledirektion. Ja, det kunne gå så vidt, at man fik 
en skrivelse fra skoledirektionen, hvor denne efter
giver en ’ ’forældre’ ’ - 4,07 kr. - som man var idømt, 
fordi datteren havde forsømt skolen; der står intet om 
i hvor lang tid - det var 1936.

1878. Andragende fra beboerne i skoledistriktet om, 
at lærer Carstensen ”bliver tilpliktet at antage Hjæl-

pelærer”. Skolekommissionenes vurdering: ”Der er 
ingen grund til at klage over Lærerens Flid og gode Vil- 
lie samt over hans sædelige forhold. Men da det ikke 
kan fordølges, at Skolens Tilstand i Skenkelsø i det 
Hele er tilbage i Forhold til Tidens Krav og til den 
fremgang, man måtte ønske, og det antages, at en Læ
rer, der trådte til med unge Kræfter og med større Be
gavelse ville kunne føre Skolen videre frem.’ ’

1882. ”Skenkelsø Skoles Tilstand kunde jo vistnok 
være bedre - hvad der vel må siges om mange Skoler 
- men efter, at en stor Del af Børnene, vel over Halv
delen, i de sidste Aar har søgt Undervisning dels i Al
mueskolerne i de omliggende Distrikter, dels i Særde
leshed i en privat oprettet Friskole i Skenkelsø, hvor 
en Lærerinde ved Navn Louise Bentsen forestår Un
dervisningen, og således Børnetallet i Skenkelsø 
Skole er betydelig formindsket, har den herværende 
Skolekommission gjort den Erfaring, at Skolen er gået 
frem, og da tillige Undervisningen i Friskolen drives 
med held, og Tilstanden der er tilfredsstillende, hvad 
han ved de afholdte Eksaminer i selve Friskolen både 
i fjor og I Aar har forvisset sig om, saa synes der min
dre nu end tidligere at være Anledning til at træffe sæ
regne Foranstaltninger til Skenkelsø Skoles Ophjælp
ning.”

1885 søger lærer Carstensen ministeriet om at blive 
fritaget for at øve gymnastik (111 aar havde han ikke gi
vet gymnastikundervisning). Grunden var, at han gik i 
sit 72'de aar.

Lærer Carstensen tog sin afsked 1886 - 73 år gam
mel.

1883 blev der sendt en fortegnelse til Kirke- og Un
dervisningsministeriet over øjne og hårs farve på de i 
de offentlige skoler værende bøm:

Jørlunde skole:
a/ Øjne: mørke 2 dr., middel 14 dr., 5 pi.

lyse 15 dr., 13 pi.
b/Haar: middel 10dr., 11 pi. 

lyst 21 dr., 7 pi.

Skenkelsø Skole:
a/ Øjne: mørke 3 dr., 1 pi., middel 12 dr., 7 pi.

lyse 29 dr., 21 pi.
b/ Haar: sort 1 dr., 1 pi., mørkt 2 dr., 6 pi.

middel 10 dr., 21 pi., lyst 17 dr., 15 pi.
Ingen havde rødt hår i de to skoler.
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Lærer Martin Julius Christensen og hans familie.
Lærer M. J. Christensen var læreri Skenkelsø 1895-1931.

Som mange lærere på landet dyrkede dette lærer
par meget selskabslivet med omegnens landmænd. 
De dyrkede deres have mønsterværdigt, og havde 
også indtægter deraf. Da de senere flyttede til Sogne
skolen, mente Kinger, at han kunne være berettiget til 
erstatning for den tabte fortjeneste på dette område. 
Dertil svarede sognerådsformand Nevermann, at det 
havde man aldrig fået oplysning om på skatte-ske
maet.

Lærer Kinger indførte at tage på skolerejser med 
sine store elever. De boede hos jævnaldrende elever 
på en skole i andre egne af Danmark; til gengæld havde 
man så disse på genvisit. Jeg har talt med nogle af hans 
gamle elever, som mindedes disse ture med glæde og 
taknemlighed.

1886-1895virkede en lærer ved navn H. Hansen ved 
skolen, i hans tid blev der opført en ny skolebygning, 
som blev taget i brug 1889.

1895 blev lærer Martin Julius Christensen kaldet til 
Enelærer og Organist i Skenkelsø efter først at have 
været Enelærer ved Hjørlunde skole.

Lærer Christensen var gift med Adolfine f. Laurent.
Ægteparret fik 6 bøm. Da lærer Christensen tillige 

havde mange bierhverv og tillidsposter:
Medlem af Hjørlunde Sogns Værgeråd, Regnskabs

fører i Hjørlunde og Ølstykke Stations Brugsforenin
ger, Formand for Vandværket på Skenkelsø Mark, 
Næstformand i Sønderjysk Forening for Jægerspris, 
Frederikssund og Omegn, Formand for 100-Mands- 
foreningen for Hjørlunde og Slangerup Sogne samt 
forestod en Afdeling af Hjørlunde Sognebogsamling. 
Han var desuden Medudgiver af ”Danskbogen” og 
”Praktisk Regnebog”, kan man godt forstå, at han 
søgte om at blive aflastet i sit skolearbejde. Derfor 
blev Laura Hansen (Møllerens Laura) antaget til med
hjælp (Pogeskolelærerinde).

En Pogeskolelærerinde behøvede ikke at være ud
dannet lærerinde, hun måtte kun undervise de fire før
ste årgange. 1893 blev der oprettet et forskolelærer- 
inde-seminarium i Vejle, disse lærerinder fortrængte 
efterhånden pogeskolelærerinderne, som helt faldt 
væk 1937, og med oprettelse af centralskoler faldt fol
keskolelærerinderne også væk.

1931 tog lærer Christensen sin afsked og blev da af
løst af Enelærer Laurits Henrik Kinger. Hans kone 
Marie f. Villadsen blev samtidig antaget som organist 
ved Jørlunde kirke.

11933blev der indført lov om valg af forældreråd. In
gen blev valgt i Skenkelsø; der var for få valgdeltagere.

1935 var der imidlertid 65 elever i Skenkelsø skole, 
hvilket bevirkede, at man nyoprettede et forskolelære- 
rindeembede midlertidigt, indtil 1. april 1937 besat 
med en aspirant (med henblik på skolevæsenets cent
ralisering i hele Jørlunde kommune). Årsløn 1710 kr. 
-10%, og der var ingen bolig. Laura virkede, efter hvad 
jeg har kunnet opspore, tilfredsstillende, men hun 
havde ingen lærerindeeksamen og blev derfor som an
dre på den tid forbigået, fordi forældrene ikke havde 
forstået, at hun skulle have haft en uddannelse.

Der skulle undervises i et forhenværende skolelo
kale ved skolen, man ønskede ikke at bygge forskole.
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Frk. Kamma Edith Elisabet Braun blev ansat 
1. april 1936 som vikar. Der var 20 ansøgere. Fra 
1. april 1937 blev hun aspirant.

Det var sjældent, at lærerkræfterne var syge den
gang, men i 1937 blev både lærer Kinger og frk. Braun 
syge. Man fik i begge tilfældene vikar fra Hillerød vi
karbureau. Kingers vikar (en mand) fik 2,00 kr. i ti
men; man kunne ikke få en forskolelærerinde, men fik 
en eksm. lærerinde for frk. Braun, hun fik 1,75 kr. i ti
men.

1. april 1939 tog Kamma Braun sin afsked på grund af 
giftermål. Forskolelærerinde Magda Helene Peder
sen var derefter vakancelærerinde ved skolen, indtil 
Betty Marie Johanne Nielsen blev antaget fra 1. au
gust. Tirsdag den 29. august 1939 blev Jørlunde Sog
neskole indviet, og Skenkelsø skoles eksistens op
hørte. Bygningerne blev solgt til overstyrmand Trier 
Mørch ’ ’København’ ’ for en pris af 10.000 kr.

Sundbylille Skole i 1928 - med den nytiltrådte lærer A. O. Larsen.

Sundbylille Skole.
Johanne Frederiksen (jævnfør artiklen om friskolen) 
underviste børnene i Sundbylille i årene indtil 1917. Jeg 
har ikke kunnet efterspore, hvilken uddannelse hun 
havde. Skoleprotokollen er meget sparsom med op
lysninger i disse år, men jeg har talt med flere af hen
des elever, og de giver hende et smukt eftermæle. Ef
ter 1917 virkede hun ofte som vikar ved Hjørlunde fri
skole. Hun gik da fra Sundbylille til Jørlunde, og hvis 
vejret ikke tillod, at hun gik tilbage samme dag, over
nattede hun på Ellehøjgård hos sin familie.

1917 fk Sundbylille endelig deres egen kommunale 
skole.

Lærer J. K. Christensen var Enelærer fra 1917-1921.
Lærer A. Nielsen var Enelærer fra 1921-1928.
Aksel Oluf Larsen blev enelærer ved Sundbylille

skole 31. marts 1928, senere blev han kirkesanger ved 
Jørlunde kirke, gift med Inger Marie f. Andersen.

Lærer Larsen har skrevet ”Lidt om Sundbylille 
skole”. Det er typisk for sådan et lille samfund. Der 
blev kun bygget eet nyt hus i de 11 år, lærer Larsen vir
kede der. Han havde været i hvert eneste hjem i et eller
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andet ærinde. Året gik roligt og stille, kun afbrudt af fo
tografen een gang årligt; billeder i postkortstørrelse 
kostede 25 øre. En gang om året kom en mand og viste 
film. Skoleudflugt hver sommer - lige mange voksne 
og børn. Juletræsfesten blev holdt i Jørlunde forsam
lingshus for alle i skoledistriktet hvert år 5. juledag.

Et år lå der i skolens postkasse 1000 kr. i et anonymt 
brev med besked om, at renterne af dette beløb skulle 
gå til sognets 3 juletræsfester i forsamlingshuset. 
Disse penge fordeles stadig (1983) ligeligt mellem ju
letræsfesterne i de tre gamle skoledistrikter.

Lærer Larsen fortæller også om en speciel episode: 
Jeg kom engang lidt galt af sted, mit spadeskaft var 
knækket, og jeg sendte børnene hen med stumperne 
for at få et nyt skaft hos smeden. Nogle dage efter kom 
”Mester” selv med den reparerede spade og sagde:

’ 'Jeg havde da ikke troet, at skolelæreren ville sende 
sådan en beskidt spade herhen.” Lærerparret var 
hjemmemennesker. Inger Larsen var fra Brenderup 
på Fyn, derfra havde hun arvet sin kærlighed til haven; 
de havde en meget smuk have både i Sundbylille og se
nere ved Sogneskolen: Hun passede blomsterhaven 
og han urtehaven.

1931 overgik Chr. Frederiksens, Børnehjemmet 
Kana, Vanghøjs hus samt Påstrup til Sundbylille skole 
fra Hjørlunde skoledistrikt. Et forældreråd blev valgt 
1933.

1939 blev skolen nedlagt og lærer Larsen blev Før
stelærer på centralskolen ”Jørlunde Sogneskole”. 
Sundbylille skole blev lejet ud til Marienlystbageren i 
Slangerup de første år. 1946 købte smedemester Pe
ter Larsen den for 20.000 kr.

Lærer A. Larsen med en klasse i 1930-erne.
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Den nyopførte skole rejser sig højt på bakken ved Skyhøj.

Jørlunde Sogneskole
Jørlunde Sogneskole blev indviet den 29. august 1939. 
Amtmand Ulrich udtalte ved den lejlighed:

Det er noget af et Eventyr, naar man som her staar 
overfor et fuldbyrdet Værk, hvor mange Hænder har 
virket for at skabe et Hele. - Det er endnu mere noget 
af et Eventyr, naar man som her staar overfor en 
Skole, hvortil Børnene sendes, og gennem Skolens 
Påvirkning i en Række Aar præges med alt godt, saa at 
de kan træde ud i Livet som gode Samfundsborgere. 
Gid den Gerning, der skal øves her, maa blive til Gavn 
for Kommunen og vort Fædreland.

Ved samme lejlighed udtalte pastor Brovang som 
formand for skolekommissionen:
”Saa rejste Jørlunde Sogn sin Sogneskole og gjorde 
det, hvor Jordsmonet over Fortidsminde bøjer sine Li
nier af mod det Høje.’ ’

Dernæst skildrede pastor Brovang forberedelserne 
til skolens opførelse, som havde været lange og drøje, 
og der er ingen tvivl om, at præsten havde været pri
mus motor i denne sag.

Lærer Andersen, Jørlunde, søgte sin afsked fra 1. 
oktober 1935, og da man samtidig vidste, at der i Rigs
dagssamlingen ville blive fremsat forslag til en ny sko
lelov om tilskud fra staten til kommunernes skolebyg
geri for at kunne opfylde bestemmelserne om udvidet 
undervisning på landet, så man der kunne komme 
nærmere til den standard, man krævede af en byskole, 
stillede skolekommissionen forslag om at søge skole
direktionen om tilladelse til at besætte embedet med 
en vakancelærer, medens man udarbejdede forslag til 
en ny skoleplan i henhold til den nye skolelovs krav. 
Man fik tilladelsen på den betingelse, at man senest 
den 11. maj 1936 fremkom med en skoleplan for hele 
kommunen.

Den nye skolelov blev imidlertid ikke vedtaget på 
Rigsdagssamlingen 1935-36, og da spørgsmålet var af 
så stor både undervisningsmæssig og økonomisk be
tydning, nåede man ikke til den fastsatte frist at frem
komme med forslaget, hvorfor man gentagne gange fik 
skrivelse fra skoledirektionen om at fremme sagen. 
Flere forslag var fremkommet:
1. Udbygning af alle tre skoler, hvilket man gik bort fra, 
da det viste sig at blive den dyreste løsning.
2. Opførelse af en hovedskole i Jørlunde by med to læ
rere og to lærerinder og beholde Sundbylille og Sken- 
kelsø skoler som forskoler. Denne plan, syntes man, 
var mest tiltalende, men da kommunen havde en så 
stor udstrækning fra sydøst til nordvest, kunne denne 
plan kun gennemføres ved at befordre børnene fra 
disse to yderpunkter, da afstanden fra disse i henhold 
til skoleloven ville blive for store.
3. For at undgå transporten fra mere end den ene side, 
fremsatte amtsskolekonsulent Jensen et forslag gå
ende ud på, at nedlægge alle tre distriktsskoler og i 
stedet opføre en skole for hele kommunen længere 
mod syd, og man enedes om pladsen, hvor skolen blev 
opført. Da beboerne i Sundbylille var meget utilfredse, 
såfremt deres skole skulle nedlægges, blev der stillet 
forslag gående ud på, at selv om man byggede skolen 
efter 3. plan, skulle Sundbylille skole alligevel bibehol
des som forskole.

Efter mange langvarige forhandlinger vedtog skole- 
kommisionen i et møde den 9. februar 1937 at frem
sende alle forslagene til sognerådets afgørelse.
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Dette vedtog at udsætte afgørelsen til efter det fore
stående sognerådsvalg, således at kommunens væl
gere kunne få lejlighed til at vælge et nyt sogneråd, så
fremt man ikke havde tillid til det siddende sogneråd.

Efter det nye sogneråds sammentræden vedtog 
man den 21. april 1937 forslag 3 med alle stemmer mod 
een, hvorefter planen samt tegninger og overslag gen
nem skoledirektionen tilsendtes ministeriet til afgø
relse, og denne forelå den 25. april 1938.

Arbejdet blev derefter udbudt og efter modtagelsen 
af de indkomne tilbud, blev arbejdet overdraget til de 
forskellige håndværkere. Den samlede udgift til sko
lens opførsel og montering blev 285.000 kr.

Det er en Festdag, ja en Fødselsdag i Dag, hvilket 
markeres gennem Sogneraadsformand Nevermans 
Gave, Flaget, sluttede pastor Brovang. Lærer Larsen, 
Sundbylille, der var blevet udnævnt til førstelærer, 
sluttede talernes række med at takke til alle sider og 
samtidig meddele, at undervisningen startede mandag 
den 1. september kl. 9.

En elev fra Sundbylille skole skildrer situationen så
ledes:
Jeg startede med at gå i Sundbylille skole hos lærer 
Larsen 1934.1939 den 1. september (den dag 2. ver
denskrig udbrød) startede jeg på Jørlunde Sogne
skole. Efter mange bryderier var den færdigbygget, 
pris 285.000 kr. Diskussionen stod om at blive bragt til 
og fra skole. Den daglige skolegang var normalt til 
fods. Nu skulle vi befordres. Sognerådet købte en æl
dre international bus. En af krigens følger var imidler
tid, at benzinen slap op efter et halvt års forløb. Da der 
var for langt at gå (ca. 8 km), var cyklen den eneste 
mulighed. Efter at have cyklet ca. 3 måneder strej
kede Sundbylille - børnene, vi ville have hjælp af sog
nerådet til dæk m.m. (stor opstandelse - blev nævnt i 
radioen).

Efter 3 ugers strejke gav sognerådet sig. Man satte 
en vognstang foran på bussen, lejede vognmand Vil
helm Larsen, Ølstykke, med to heste til at trække bus
sen. På køleren sad kusken, ved rattet vognmanden 
selv. Efter nuværende forhold kan man ikke forestille 
sig det. Hestene døjede, selv med 3 heste for.
Efter et halvt år bevilligede sognerådet 4.000 kr. til en 
gasgenerator.

Små træk fra en ældre skole skildret af skolens første 
pedel, Rasmus Kjeldman:
”Vi, min kone Betty og jeg tiltrådte stillingen den 1. 
august 1939, og da vi flyttede ind - lejligheden ligger

over gymnastiksalen - var den endnu ikke færdig, in
gen lys og intet gelænder på trappen. Ved indvielsen 
den 29. august var det hele dog så nogenlunde ferdigt. 
Så begyndte det daglige arbejde for en årlig løn på 
2.500 kr. + fri bolig med varme for min kones arbejde.

Der var dengang 4 almindelige klasseværelser, sko
lekøkken, sløjd - og gymnastiksal, alt i alt et areal på 
600 m2, der skulle rengøres. Der var ikke ret mange 
pedeller dengang, så vi kunne ikke få råd hos sagkyn
dige; det var uvant arbejde for os. Jeg glemmer aldrig 
den første hovedrengøring i sommerferien 1940.

Så kom krigen, det fik vi snart at mærke på mange 
måder. Inden længe blev alt rationeret: Sæbe, fernis, 
bonevoks, gulvklude og meget andet. Også med hen
syn til fyret blev det helt galt. Vi havde et almindeligt 
magasinfyr. Da vi ikke kunne få koks mere, forsøgte 
jeg at fyre med halm. Det blev dog opgivet efter få da
ges forløb, da der lå halm alle vegne, men varme var 
der ikke meget af.

Nå, så kom vi i gang med tørvene - 200 tons pr. fy
ringssæson. De var ikke altid af bedste kvalitet, men de 
gav en mængde aske, ca. et vognmandslæs om ugen.

I de strenge vintre 1940-41 og 42 kneb det meget at 
holde temperaturen oppe, så vi måtte, når det var 
værst, lukke for varmen i gymnastiksalen i nogle må
neder, for at der i det mindste kunne blive lidt lunt i un
dervisningslokalerne og lejlighederne.

Da det var værst med kulden i januar og februar 
1942, blev børnene sendt hjem på kuldeferie. I den 
månedstid, det varede, boede vi i et klasseværelse lige 
over fyret, ja, det vil sige, det var nærmest min kone 
og børnene, for i disse vintre opholdt jeg mig mest i 
fyrkælderen; der skulle fyres og renses aske ud hver- 
anden time, derfor fik jeg en gammel divan sat derned, 
hvor jeg så sov om natten med vækkeuret sat til at 
kime hver anden time.

Helt galt blev det sidst på vinteren 1942, da vi fik is
slag. Alle elektricitet- og telefonledninger faldt ned og 
lå på jorden i et filter, og der gik lang tid, før det blev 
bragt i orden. Det var en slem omgang at måtte und
være elektriciteten: Ingen vand i hanen, ingen lys, cir
kulationspumpen til fyret kunne ikke fungere, og det 
kunne vore elektriske komfurer heller ikke. Alle på 
skolen: Vi, to lærerfamilier og to lærerinder måtte lave 
mad på et almindeligt brændekomfur i skolekøkkenet. 
Der havde vi heldigvis et stort hotelkomfur og bøge
brænde nok. (Fra statsskoven fik vi hvert år deputat- 
brænde, hvilket blev ophævet ved lov 1969).
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For at få vand måtte vi smelte sne; det var ingen 
mangelvare.

Desuden var der problemer med skolebussen 
(skildret af en elev). Jeg kørte med generator på bus
sen i 4 år og fyrede med tørv i godt 5 år, så jeg nåede 
at blive kulosforgiftet 3 gange.’ ’

Jeg vil tilføje, at Kjellman var en uhyre pligtopfyl
dende og bestemt mand. Der var ingen problemer 
med børnene i ”Skoleskibet”, som vi kaldte bussen. 
Mine senere erfaringer er, at det er et meget kræ
vende job både at være en god chauffør og samtidig 
kunne sætte sig i respekt, så børnene gør hvad der 
bliver sagt.

Kjellman tog sin afsked 1964 og blev efterfulgt af Sø
ren og Henny Jensen, der også boede i pedelboligen og 
med hvem skolen altid havde et godt samarbejde.

Lærer Aksel Larsen og hans kone, Inger Andersen, 
Sundbylille, blev førstelærer ved Jørlunde Sogneskole, 
mens Lærer Laurits Kinger og hans kone, Marie Vil- 
ladsen, Skenkelsø, blev andenlærer, hun blev tillige 
organist ved Jørlunde kirke.

Vacancelærer ved Jørlunde gamle rytterskole, flyt
tede med til Sogneskolen, men efter et par års forløb 
blev hun lærer ved Ranum seminariums øvelsesskole. 
Hende afløste jeg, Ingeborg Olsen, 1. november 1942.

Betty Nielsen, forskolelærerinde ved Skenkelsø 
skole, begyndte med at have de små klasser samt alle 
pigerne i gymnastik. Hun gjorde et stort arbejde til 
den mindste løn. Vi nåede dog, trods modstand af for
skellige grunde (enkelte fordi man ikke ville af med en 
forskolelærerinde med den uddannelse, der var base
ret på at undervise småbørn, andre fordi man mente, 
at kvinder ikke skulle have så meget i løn som de 
mandlige kolleger), at få hendes embede opnormeret 
inden hendes alt for tidlige død i 1960.

Uddrag af Jens Koids artikel i ”Socialdemokraten.’ ’: 
’ ’Jeg besøgte forleden en af de nye Skoler i Frederiks
borg Amt, Jørlunde Sogneskole. Det er en stor mo
derne Bygning, beliggende på et af de højeste Punkter 
i det smukke Landskab. Skolen består af en Hovedbyg
ning med fire Klasseværelser, Skolekøkken og Lære
rindeboliger på første Sal, og Sløjdsal i Kælderen. Der 
er Gymnastiksal i en Sidefløj, i denne fløj tillige Pedel
bolig, to Villaer til Bolig for Lærerne, desuden Garager 
og Halvtag.

Til Skolen hører Haver og en stor Sportsplads om
givet af Popler, der ganske vist kun når til knæene, 
endnu.

Fordelen ved den nye Skole: Børnene bliver inddelt i 6 
Klasser - i den ene Klasse forbliver de i to Aar. Folke
skolen giver dem på samme Måde som i Byerne Un
dervisning hver Dag og langt bedre Vilkaar. Skolekom
missionen er stolt af sin Skole. Den strækker sig saa 
vidt, som Kommunekassen tillader. Skolebøgerne er 
fornyet. Skolen har Lysbilledapparat og Symaskiner, 
gode Landkort naturligvis og redskaber til Fysik.

Naar Jagttiden gaar ind, kommer mange af Sognets 
Jægere med Fugle til Udstopning. NB (De fleste fugle 
fik vi foræret af sognefoged Erik Jacobsen. Hans inter
esse for fugle og naturen i det hele taget blev vakt af 
”Gøgepræsten” pastor Barfod, Jørlunde. Erik Jacob
sen var som dreng med ham ude at studere gøgens liv 
og færden).

Selvfølgelig mangler der dog ogsaa noget - et 
Spanskrør, som Skolen skal have. Derimod faar alle 
Bøm Sko og Dragter til Gymnastik. Skolekommissio
nen er en magtfuld Institution, men Lærerpersonalet 
paa Skolen har kun Lovord om deres lokale Skolekom
mission, hvis Velvilje bl.a. viser sig derved, at man 
overlader til Lærerne frit at tilrettelægge Undervisnin
gen efter eget Skøn.

Der er aarlig Prøve, men ingen Eksamensterperi.
Man kan mærke paa Børnene, der næsten alle har 

gaaet i de gamle Landsbyskoler, at de føler Glæde over 
deres nye Skole.

Til Jul inviteres Forældrene til Fest paa Skolen, hvor 
Pigerne viser deres Færdigheder fra Skolekøkkenets 
Undervisning. Skolekøkkenet er den store Succes. 
Det er de to ældste Klasser, der faar den Undervis
ning her, og de er meget utilfredse, hvis en af de ordi
nære Fridage falder paa den Dag i Ugen, hvor de skal 
i Skolekøkkenet.
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Et Besøg paa en Centralskole overbeviser en om 
det vældige Fremskridt vor moderne Lovgivning har 
medført. Forskellen paa Vilkaarene for Uddannelse i 
By og paa Land er gjort mindre. Centralskolerne er 
mere spartanske end Byernes Skoler, men det er jo 
ogsaa et Spørgsmaal, om man gavner Byens Bøm ved 
at gøre Skolerne alt for paladsagtige. Landsbyens børn 
er distanceret paa to Omraader: Ved Mangel paa 
Sprogundervisning - paa Grund af Lærerpersonalets 
store Arbejde - og ved den vanskelige Adgang til 
Mellem- og Realskolen, hvis Eksamensbevis jo stadig 
har i hvert Fald officiel Værdi.’ ’

Under og lige efter Krigen skete der ikke så store 
ting, hverdagene forløb forholdsvis rolig. Dog havde vi 
elever, hvis forældre på grund af krigen midlertidigt 
flyttede herud på landet inde fra byen.

Tyskerne havde en ”Meldestation” ved kæmpe
højen lige øst for skolen. De tyske soldater hentede 
vand på skolen, og da vi alle her på stedet de første 
dage i maj 1945 stod eller lå ude i grøften og oplevede 
det sørgelige syn af den ynkelige rest af værnemagten 
drage sydvest på, stod de imellem os.

Vi stod også ude ved vejen og bød velkommen til 
Folke Bernadottes ”Hvide Busser’ ’ den dag de i forå
ret 1945 kørte forbi på vej til Sverige.

Jørlunde K.F.U.K. spejdertrop havde til huse i kæl
deren i det lokale, som senere måtte anvendes til 
formningslokale.

Betty Nielsen havde en særlig evne til at samle børn 
og unge om fælles opgaver, så pigerne kom både fra 
Ølstykke, Stenløse og Slangerup. Et år vandt de Dron
ning Ingrids ærespræmie (et sølvbæger) for et klude
klip, hvorpå der var anbragt så mange knob som mu
ligt. Da vi var nødsaget til at anvende lokalet, måtte vi 
slå bløde plader på væggene. Indenunder står deres 
sentenser stadig.

I de år deltog vi en gang årlig i et fælles idrætstævne 
for hele Frederikssundkredsen. Da det blev for stort, 
indskrænkedes det til at omfatte: Ølstykke - Stenløse 
- Ganløse og Jørlunde; nogle få år var Ledøje-Smørum 
også med.

Drengene spillede fodbold, pigerne langbold, desu
den var der idræt for 4 elever fra hver skole. Som præ
mie var der en reproduktion i ramme; den skulle vin
des 3 år i træk eller 4 gange for at være ejendom. Vi har 
adskillige her på skolen, for Betty Nielsens piger var 
det næsten umuligt at vinde over. Vi var af den grund 
ikke så velsete af de andre pigehold. Drengene vandt

dog også enkelte gange. Under og efter krigen var vi 
flere gange på lejrskole i Store Havelse hvor S.D.S. 
havde en bygning opført med det formål at tjene som 
lejrskole for amtets skoler.

Vi tog derop med et par klasser og havde det vældig 
hyggeligt sammen med økonoma fru Jensen og alt-mu- 
ligmanden Hans Jensen. Sidstnævnte havde båd og fi
skede lidt i jorden. Lærer Larsen var barnefødt der på 
egnen, så han kendte forholdene.

Vi arrangerede sporlege i Jægerspris Storskov ovre 
på den anden side af jorden. Det foregik på den måde, 
at vi vadede ud, så langt vi kunne, der lå Hans Jensen 
med sin båd og roede os over sejlrenden til landings
broen på den anden side. Ankommet til skoven med de 
tusindårige ege fik børnene deres opgaver og blev 
sendt ud i hold. Engang kom et hold tilbage og fortalte, 
at de havde truffet på en mystisk hytte. Da de gik nær 
til den, kom en vred mand ud og gav dem en ordentlig 
opsang, fordi de forstyrrede ham. Det var lige efter 
krigen, så sindene var ikke faldet helt til ro efter alt 
det, man havde oplevet. Vi blev enige om, at det burde 
udforskes. Alle, både elever og lærere blev udrustet 
med kæppe, og så viste det pågældende hold vejen. 
Den vrede mand viste sig igen, men fik ikke sagt så 
meget. Det viste sig at være skovrider Vagn Holstein 
(en meget anerkendt ornitolog). Lærer Larsen sagde 
meget høfligt til ham: Hvis De havde sagt til børnene, 
at De studerede fuglenes færden, var de ganske stille 
gået deres vej, men på denne måde, måtte vi tro, at 
der var noget galt på færde.

11950erne havde skolen tit besøg af gæster fra hele 
verden. F. C. Kaalund Jørgensen var efter krigen ble
vet udnævnt til ’ ’Statskonsulent for Undervisningsmi
nisteriet fortrinsvis vedrørende skolevæsenet i frem
mede lande”. Når gæsterne kom på studietur vedrø
rende Folkeskolen, lagde han altid følgende rute:

Uggeløse gamle skole.
Jørlunde sogneskole, (ny centralskole).
En stor skole i Ballerup.
Gæsterne besøgte som regel både børnene i klasse

lokalerne og faglokalerne, samt lærerne i vore hjem. 
De blev altid beværtede enten hos lærer Larsens eller 
oftest i Skolekøkkenet.

Fra sognerådets protokol 17.1.1951: Det vedtoges at 
oprette en klasse i ordblindeundervisning med fru El
len Kirkegård, Slangerup som lærerinde, foreløbig for 
2 måneder. Denne undervisning blev oprettet på for
anledning af en familie, der havde et barn i skole her fra
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1948-53, hvorefter hun kom på Bernadotteskolen i 
Hellerup. Undervisningen fortsatte, men med navne
forandring til særundervisning og Ellen Kirkegård blev 
efter nogle års forløb afløst af Lisbet Algreen, Søris
gård. 1960 blev skolen udbygget med 2 klasselokaler, 
et lærerværelse, en forsamlingssal, bibliotek og et fy
siklokale.

Biblioteket havde hidtil kun bestået af nogle få bind, 
som man anbragte i et skab i hver klasse. Fra nu af vok
sede det støt. I begyndelsen fik jeg som bibliotekar in
tet vederlag for det arbejde, men efterhånden voksede 
bogbestanden, og arbejdet blev honoreret derefter.

Ingeborg Olsen med en klasse i 1953.

I de første mange år måtte vi lærere selv anskaffe os 
fagbøger, hvis undervisningen skulle være ud over, 
hvad der stod i børnenes egne bøger. Da jeg havde 
flere af orienteringsfagene, anskaffede jeg dyre fag
bøger på egen regning. (Dertil skal bemærkes, at jeg 
fik lov at fradrage dem på mit skatteskema).

Skolekøkkenet blev moderniseret: Brændekomfu
ret blev erstattet med el- og gasapparater, el-ovne, 
køleskab og vaskemaskine. Heldigvis var der kun 12 
arbejdspladser, mange skolekøkkener er efter min 
mening for store.

Et par år efter blev sløjdsalen moderniseret, så den 
kunne anvendes både til træ- og metalsløjd.

I begyndelsen af 1950erne oversteg elevantallet i 
håndgerning 30, det var umuligt at undervise så mange 
ad gangen. Else Jacobsen (Skovgård) var i skolekom
missionen. Hun havde for mange år siden taget lære
reksamen, så vi fik lov at ansætte hende som faglærer.

1954 blev hun ansat i et lærerembede. Hun fortæller, 
at amtsskolekonsulent Jensen kom til hende for at 
spørge, om hun kunne tænke sig at søge det opslåede 
embede, for så var man fri for at skaffe bolig til ved
kommende. Else Jacobsen virkede som en samar
bejdsvillig og pligtopfyldende kollega ved skolen til 
1970.

1956 havde skolen besøg af Niels Jørgen Kaiser (se
nere direktør for Tivoli) fra Statsradiofonien. I anled
ning af ’ ’Børnebogsugen’ ’ optog man en reportage fra 
Jørlunde Sogneskole.

1 1960eme skete der store forandringer af forskel
lige årsager: Begge lærerne og pedellen tog deres af
sked på grund af alder, Betty Nielsen døde sommeren 
1960, tillige steg elevantallet markant. 1960 blev lærer 
Klaus Becker Larsen antaget i et nyoprettet embede. 
Han og hans kone Inger Mønsted flyttede ind i den ny
opførte bolig nord for Skyhøj.

Bente Dahl, der havde været vikar under Betty 
Nielsens sygdom, udfyldte hendes plads, til hun flyt
tede til Norge. 1962 blev Tove Simonsen antaget i dette 
embede, og hun virkede ved skolen, til hun tog sin af
sked 1984.

1962 tog lærer Larsen sin afsked og flyttede til Tho- 
røhuse ved Assens på Fyn. Jeg blev førstelærer i hans 
sted, og man antog Arne Sørensen i lærerembedet. 
Kirsten og Arne Sørensen flyttede ind i førstelærerbo
ligen. Jeg ønskede ikke at flytte fra min lejlighed på 
skolen. 1964 flyttede lærer Kingers til Frederikssund. 
Lærer Sørensen overtog organistembedet efter Marie 
Kinger.

Lærer Kingers afløser blev Peder Christensen, der 
i sin tid havde gået i skole her. Han var født på Varme- 
dal i Sundbylille. Han og hans kone, Gudde, flyttede 
ind i Kingers bolig.

Peder Christensen og Erling Nørregård (mejeribe
styrer på Jørlunde mejeri) havde et godt tag i de unge 
mennesker, så der var en meget ivrig aktivitet på 
sportspladsen om aftenerne i sommerhalvåret.

Mine første år som skoleleder var lykkelige og inter
essante år, hvor man havde en god lærerstab, der var 
kendt med egnens befolkning. Foruden de førnævnte 
havde vi Anne Grete Guttman, lærerparret Jørn og 
Dorte Ritsmar. Som den sidst antagne Ellen Birgitte 
Jørgensen, der samme år, 1969, blev gift med Holger 
Due, Brogård. Desuden havde vi lokale kræfter knyt
tet til skolen. Som før nævnt blev Lisbet Algreen aflø
ser for Ellen Kirkegaard som lærer i Specialundervis-
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ning, og det lykkedes os at få denne stilling gjort til et 
timelærerembede. Desuden havde vi Tove Nielsen, 
Brandhøjgård, til timer i gymnastik og Anni Skjødt - 
Pedersen, dengang Sundbylille, til timer i håndar
bejde.

Vi havde også et trygt og godt forhold til skolekom
mission og sogneråd. Møderne var altid hyggelige, 
selv om diskussionen kunne være voldsom. Vi havde 
mange ideer om forandring, bagefter kan man godt se, 
at de ikke var lige geniale, men man kan trøste sig 
med, at al stilstand er død.

Ved kommunesammenlægningen 1970 var vi oppe 
på 8 faste lærere + et par faglærere.

Der var planer om at nedlægge skolen ved den lejlig
hed. Det gjorde, at der blev dannet en forældrefore
ning, som sammen med os stred for at bevare skolen, 
hvilket hang i en meget tynd tråd. Skolens beliggenhed 
var ikke gunstig for Ølstykke kommune. Først på by

rådsmødet den 4. juni 1970 blev det afgjort, at vi kunne 
fortsætte som Anneksskole under Toftehøjskolen ef
ter sommerferien.

Jørlunde Sogneskoles historie var dermed slut og 
jeg vil slutte med Arne Vanghøjs (formand for skole
kommissionen) ord i Protokollen:

Et tidsafsnit er slut. En 800 år gammel enhed buk
ker under for et nyt EDB ledet samfund, som byder 
mange fordele, men i sig bærer faren for at udslette det 
enkelte menneskes personlighed.

Jørlunde Sogneskole har under lærer Larsens og In
geborg Olsens ledelse været en skole, hvor trivsel og 
menneskelig forståelse har været sat i højsædet. Hvis 
denne målsætning stadig under de ændrede forhold 
kan fastholdes af lærere og en stærk forældrekreds, vil 
skolen stadig stå, selv om der skulle komme modgang 
af forskellig art.
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”Erindringer fra min barndoms skole”
Af Peder Christensen

Ifølge min fars dagbog begyndte min skolegang på Jør- 
lunde skole onsdag den 9. april 1947.

Det havde været en lang og streng vinter og jeg hus
ker endnu, at det sneede den første skoledag.

Som barn fra ’ ’det lange Sundbylille’ ’ skulle vi gå til 
Sundbylille og herfra med skolebus, der i mange år 
blev kørt af skolens pedel Kjeldmand. Af en eller an
den årsag var den gamle skolebus ude af drift de første 
måneder af min skoletid, og vi kørte i stedet for med 
vognmand Vilhelm Larsens lastbil. Ladet var afdækket 
med presenning, og vi sad på kartoffelkasser. Et ru
stent søm på en af disse kasser var årsag til en lang 
flænge i et par nye skolebukser, og jeg husker endnu 
det kedelige i at skulle hjem og fortælle om uheldet.

Ellers erindrer jeg skoletiden som en periode præ
get af tryghed og stabilitet. De fire lærere frk. Nielsen, 
fru Olsen, Larsen og Kinger - skulle klare undervis
ningen i de syv klasser. Selv havde jeg Kinger som 
klasselærer, og også dengang kunne man mærke, at 
klasselæreren var ”forsvareren”, når andre lærere 
syntes, at klassen var på forkerte veje!

Men klarest huskes de begivenheder, der gav af
veksling i den normale undervisning.

Frikvartererne med ”skytter” i skolegården - fod
bold på sportspladsen - eller endnu mere spændende 
- skjul i krattet på Skyhøj - hvad vi ikke måtte.

En begivenhed var det også, når vi skulle samles til 
filmfremvisning - vi var spændte, inden lærer Larsen 
fik filmen i apparatet, og vi med egne øjne kunne op
leve datidens undervisningsfilm.

Julemåneden var en forventningstid med en særlig 
stemning. Vi sparede op til juleafslutning med godte
poser og andet. Klasserne var på besøg hos hinanden 
for at se de julepyntede klasseværelser, hvis udsmyk
ning der var brugt meget energi på.

I foråret fandt skoleårets afslutning sted med skrift
lige oprykningsprøver og timer med overværelse af 
skolekommisionsmedlemmer.

Årets arbejde i praktiske fag var fremlagt - jeg hus
ker de enkelte fremstillede arbejder i sløjd, håndar
bejde og formning som rene mesterværker, og det

hele afsluttedes med skolefest - skolekomedie - gym
nastikopvisning og dans.

Senere var vi på den årlige skoleudflugt - for mange 
den eneste tur i årets løb, og hvor man husker, at der 
var forskel på medbragte lommepenge.

Et andet højdepunkt i skoleåret var skoleidræts
stævnet, hvor vi kæmpede i de forskellige idræts
discipliner med Ølstykke, Stenløse og Ganløse skoler. 
Endnu huskes den stolthed, når holdet for sin 1. plads 
fik overrakt en reproduktion, der så kunne pryde sko
lens vægge det næste år.

Klassens fødselsdage blev fejret på behørig vis - alle 
drenge blev inviteret hos drenge og tilsvarende for pi
ger. Når jeg tænker på, hvor bekostelig det i dag kan 
være at afholde en børnefødselsdag - erindrer jeg vore 
fødselsdage - og uden synderlig forskel i de forskellige 
hjem - som vældige oplevelser.

Chokolade med boller og lagkage - en gang ”røver 
og soldater’’ og ”bøf og budding’ ’ var ikke ualminde
ligt på en rigtig drengefødselsdag!

Nævnes skal også et par pudsige episoder, hvor vi 
blev irettesat - dengang føltes det ikke retfærdigt! Vi 
var kommet ”på kant” med pedel Kjeldmand og 
havde fundet ud af ikke at sige godmorgen, når vi an
kom til skolebussen. Følgen var herefter, at vi ikke 
kunne køre med bussen, hvorefter vi måtte cykle eller 
gå til skole.

Det var meget ’ ’interessant’ ’ et par dage, men efter 
en uges forløb var vi møre - og jeg huskede herefter al
tid at sige godmorgen til Kjeldmand.

I et andet tilfælde havde Kinger fået ny pude til sin 
katederstol. Mens Kinger stående foran katederet var 
ved at forklare klassen et eller andet, fremviste jeg den 
nye pude stående bag katederet - til stor morskab for 
klassen! Denne morskab var Kinger ikke enig i, hvilket 
blev kvitteret på håndgribelig vis!

Men iøvrigt erindrer jeg ikke de mange berømme
lige ’ ’gale streger’ ’ fra fortidens skole - vi havde en ri
melig respekt for skolens lærere - men nok så virk
ningsfuldt var det, at den blev fulgt op af langt de fleste 
hjem.
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Lad mig også nævne de mange udenlandske besøg 
vi havde på Jørlunde skole efter krigen. Daværende 
undervisningsinspektør Kaalund Jørgensen havde 
gjort det til en tradition at fremvise Jørlunde central
skole for udenlandske gæster som et eksempel på 
dansk skolebyggeri efter 1937 skoleloven - og jeg hus
ker tydeligt de mange besøg, hvor vi elever blev sam
let for at hilse på den spændende gæst.

Som det måske fremgår af ovenstående, var jeg glad 
for at gå i skole, - og skal jeg sluttelig forsøge at frem

hæve de ting, jeg fik med fra min barneskole - er det 
klart de mere holdningsprægede egenskaber hos den 
enkelte lærer, der erindres.

De fire lærere var utrolig forskellige - men netop 
forskelligheden var nok styrken i det daglige arbejde 
for os bøm - og for en, der siden har bevæget sig i fol
keskolen, kan man engang imellem savne lidt af den 
”holdningsbearbejdning”, som jeg husker fra mine 
lærere i barneskolen.

Borgmesteren... om sin gamle skole
Hans Erik Nielsen, Skenkelsø

I anledning af Jørlunde Skole’s 50 års jubilæum

Som gammel elev på skolen er jeg i lighed med andre 
blevet opfordret til at komme med mit bidrag til jubilæ
umsskriftet, der udgives i forbindelse med Jørlunde 
Skole’s 50 års dag d. 1. september 1989.

I sagens natur vil et sådant bidrag bygge på hukom
melsen fra et 8-årigt barns oplevelser kun komme til at 
indeholde nogle få oplevelser og episoder fra den 
gamle skoles tilblivelse og start.

Jeg begyndte min skolegang i Skenkelsø Skole d. 
1.4.1937 og blev så flyttet til Jørlunde Skole, hvor den 
nye skole skulle starte d. 1. september 1939. Her gik 
jeg i knap to år indtil sommerferien 1941.

Min fader var fra 1933 til 1943 med i Jørlunde sogne
råd og som sådan med til at træffe beslutningen om 
bygning af en af landets første centralskoler - bygget 
efter skoleloven af 1937.

Jeg erindrer lidt af det, der gik forud, og har senere 
fået fortalt om bl.a. den hidsige diskussion der stod nu, 
hvor skolens skulle ligge. Det var tæt på, at den kom til 
at ligge i Jørlunde, men problemer omkring erhver
velse afjord gjorde, at det trak ud indtil den daværende 
sognerådsformand Neverman, der ejede Dildalgård 
tilbød grunden ved Skyhøj til brug for skolebyggeriet. 
Det sagde man ja til og byggeriet blev påbegyndt forå
ret 1938. En sådan placering af skolen gjorde, at der 
blev etableret skolekørsel med egen bus fra Sundby

lille og Jørlunde, medens vi fra Skenkelsø Skole, der 
var kommunens største skole, selv skulle sørge for at 
komme til skole.

Den 1. september oprandt. Det skulle vise sig at 
blive ikke blot en dato for en stor lokal begivenhed med 
åbning af en ny skole, men også en verdenshistorisk 
dato. Jeg husker tydelig, da vi den dag mødte i skole
gården samtidigt fik at vide, at anden verdenskrig var 
brudt ud med tyskernes angreb på Polen. En skygge 
på en festdag kunne det ikke undgå at blive.

Men skolen kom igang og det blev hverdag. For os 
alle, der kom fra de små og gamle skoler, blev det 
alligevel en helt anden hverdag end den vi var vant til. 
Bortset fra 2. og 3. klasse, der var sammen i klassen, 
var der een klasse pr. årgang. Der var gymnastiksal 
med bad, der var sløjdsal og der var skolekøkken og 
en hel fodboldbane alt sammen noget helt nyt for os 
alle.

Det jeg tydelig husker, var den fantastiske orden alle 
vegne og ikke mindst regler for alt. Vi stillede op i går
den, når det ringede (også noget nyt) til time. Når alle 
var samlet, gik vi klassevis ind og stod så stillet op på 
gangen ud for klasselokalet indtil læreren eller lærerin
den kom. Sløjdsalen var et kapitel for sig - flot var den 
og vi blev i mindste detaljer instrueret i brugen af den 
og dens værktøj, så det kunne knibe med de kreative 
udfoldelser. Jeg glemmer aldrig, da en af drengene
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kom til at save ned i høvlebænken. Det gik ikke stille 
af, men han blev på skolen.

Gymnastiksalen var alle tiders (der var varme) sær
lig når vi fik lov til at lege sørøvere. Efter timen skulle 
vi selv svabre gulvet efter nogle bestemte retningsli
nier og så i bad. Læreren styrede vandet - både det 
kolde og varme. Det hele blev efterladt, så ingen 
kunne se, der havde været 20 drenge til gymnastik. 
Jeg husker, at der i omklædningsrummet var knage og 
skabe, så hver elev havde sin knag og sit skab til gym
nastiktøj, så der var ingen mulighed for at slippe for ti
men p.g.a. glemt gymnastiktøj. I sommertiden var vi 
på sportspladsen, men hvis vejret var rigtig godt, blev 
sløjdtimen og gymnastiktimen slået sammen og vi 
cyklede til Buresø, hvor vi under Kingers ledelse lærte 
at svømme. Efter at vi havde været i vandet, spiste vi 
den medbragte mad og cyklede så tilbage til skolen 
igen.

Skolens pedel var samtidig buschauffør. Han kørte 3 
ture daglig til Sundbylille og Jørlunde Overdrev. Han 
var ordensmand og en meget myndig person. Alle 
skulle sidde ned, og hvis ikke det var tilfældet, så var 
busturen for den elev slut for den dag. Men trods reg
ler og disciplin så havde vi det godt - mange af os var 
også vant til det hjemmefra.

Vi kom hurtigt til at mærke påvirkningerne af kri
gen. Pludselig var der ikke mere benzin til skolebus
sen. Man prøvede at trække den med heste - der gik 
ikke lang tid, så stoppede man helt kørslen og som no
get helt uhørt dengang blev børnene fra Sundbylille 
holdt hjemme. Så blev den gamle bus udstyret med 
gasgenerator, og så gik (eller kørte) den igen. Det 
medførte også, at der måtte bygges til garagen, for at 
bussen kunne være der - derfor den lille udbygning af 
garagebygningen mod nord.

Krigen medførte også, at det hurtigt var slut med at 
fyre med koks og skolen måtte gå over til tørv, som jo 
gav en masse arbejde for pedellen og alligevel proble
mer med at varme op p.g.a. de meget strenge vintre, 
der fulgte efter skolens åbning. Men trods snestorme 
og meget koldt vejr kom næsten alle til skole uanset 
om vejene var farbare - over markerne kunne vi jo altid 
færdes.

Udover skolevirksomhed foregik der i de første 
mange år ikke andre aktiviteter på skolen bortset fra, 
at et af de store kælderrum var hjemsted for en meget 
aktiv spejdertrup startet og ledet af Betty Nielsen, en 
af de fire lærere ved skolen.

Med dette frit fra hukommelsen vil jeg slutte mit bi
drag med et hjertelig til lykke på jubilæumsdagen.

Viceskoleinspektør fylder 60 år: (1972)

Truslen om nedlæggelse - den store udfordring

Hvis ikke det lykkes at bevare det, man kæmper for, 
er det heller ikke en bevarelse værd, mener viceskole
inspektør Ingeborg Olsen, som sammen med Jørlun- 
des befolkning i 1970 kæmpede for en bevarelse af Jør
lunde Sogneskole. Der var stærke kræfter i gang for at 
nedlægge skolen på grund af Jørlundes kommunesam
menlægning med henholdsvis Ølstykke og Slangerup. 
Men det velkendte Jørlunde-sammenhold trådte 
straks i funktion.

Der blev holdt nogle gevaldige møder med foræl
drene (forældreforeningen på skolen opstod på den 
konto), og det endte med at Ølstykke Kommune ind
gik kompromis, hvorved sogneskolen sikredes fortsat 
eksistens mod at føje sig under Toftehøjskolens le
delse som Anneksskole.

Den daglige leder af Jørlunde Skole er dog stadig, 
som det har været gennem de sidste ti år, Ingeborg Ol
sen.

Der har i og for sig aldrig hersket tvivl om, at Inge
borg Olsen ser værdierne i den lille sogneskole og at 
hun altid har fundet den bevarelsesværdig.

Hun holder i år 30 års jubilæum som lærer på Jør
lunde Skole, og 30 år på samme skole må dog vidne om 
en vis sympati. I morgen fylder hun 60 år, og selv ved 
denne milepæl, som får andre til at tænke i generati
onsbaner og generationskløfter, er forholdet til læ
rere, elever, forældre og endog til de myndigheder, 
som engang forsøgte at nedlægge skolen til fordel for 
nyere ideer, stadig lige godt og gensidigt.

- Hemmeligheden ved at skolens mangeårige med-
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arbejder ikke er kørt træt af nye teorier, reformer og 
metoder i undervisningen, må tillægges hendes trang 
til at prøve noget nyt. Der er stadig en god portion til
bage af den idealisme, som besad de lærerstuderende 
i 30'erne og som resulterede i den nye skolereform i 
1937, der gav stødet til centralskolernes opførelse, 
bl.a. af Jørlunde Sogneskole, fortæller Ingeborg Ol
sen.

- Man kan ikke holde sig selv ud, hvis det kun skal 
blive ved det gamle og det samme. Der er aldrig opfun
det en metode, der ikke kan blive bedre.

Ingeborg Olsen har fået Jørlundes Sogneskole med 
i en forsøgsordning sammen med seks andre af landets 
skoler, hvor man prøvekører p-fagsordningen, og hvor 
man på Jørlunde Skole går videre end den nye skolere
form. På Jørlunde Skole er der valgfrihed indenfor alle 
p-fagene, såsom film, vævning, knytning, sport og 
husgerning, helt ned til tredie klasse. Desuden har 
man på Jørlunde Skole indført et nyt valgfrit p-fag, 
emne-biologi, hvor et specielt biologi-emne tages op 
og køres igennem et semester ad gangen.

Til februar har forsøgsordningen som blev godkendt 
efter sommerferien i år, kørt i to år på skolen.

- Det er ofte svært at finde den gyldne middelvej i 
mange af de nye metoder. Men har man selv været 
igennem en ringe skolegang har man nemt ved at gå til 
yderligheder, siger Ingeborg Olsen. - Jeg er helt på li
nie med, at der stadig må ske reformer indenfor skole
væsenet. Men jeg synes dog at man i dag tager sig lidt 
for meget af det sociale i stedet for af kundskaberne.

- Børn skal lege, og de skal have det godt i skolen. 
Men de skal også bestille noget. Børn vil gerne bestille 
noget.

- De nye teorier har lagt store krav ud til lærerne. Vi 
på Jørlunde Skole tog imod udfordringen for at vise, at 
den lille skole godt kan følge med de store. Hvad der er 
sket af nye ting og nye undervisningsmetoder på sko
len er et resultat af den kamp, vi måtte føre for at over
leve kommunesammenlægningen.

- Hvordan har kommunen set på anstrengelserne?
- Vi har et mægtigt godt forhold til kommunen. Vi 

beviste, at vi kunne klare os selv og at vi kunne hævde 
os, og derfor fik vi lov at køre løbet videre. Der er al
drig vrøvl med f.eks. bevillinger til Jørlunde Skole. Og 
det ser jeg som en anerkendelse.

- Hvad har delingen af Jørlunde betydet for skolen?
- Det var trist i begyndelsen, men jeg kan kun se en 

fordel i at eleverne efter 7. klasse, som tidligere måtte

flytte til Hillerød og Frederikssund, nu alle sendes til 
Toftehøjskolen. Men jeg vil stadig holde på, at den lille 
skole er den mest ideelle skole til de mindre børn.

- Når børnene derimod kommer op i 7. klasse-alde
ren nærer jeg ingen betænkelighed ved at sende dem 
til en større skole. Så vil jeg personligt mene, de er ru
stet til den lange skolevej og til de knubs, de kommer 
ud for under de større forhold.

- Delingen af Jørlunde Sogn som sådan var ikke rar 
i starten. Det er godt med sammenhold, men man skal 
nu heller ikke være snævertsynet, nu to år efter synes 
jeg ikke delingen har betydet noget negativt, heller 
ikke skolemæssigt.

- Selv om man ikke kører træt efter 36 år i lærerfa
get, er der vel et og andet, man ærges over?

- Åh, jo, man skuffes over resultatet af de anstren
gelser, der er blevet gjort for at skabe bedre forhold for 
børnene på skolerne. Resultatet? - børnene bliver for
vænt, skønner ikke på det, og spørgsmålet om, hvor 
meget bestræbelserne er værd, rejser sig.

- Det er vel ikke skolen som sådan, men samfundet, 
der giver børnene den indstilling?

- Ja, i dag har forældrene ikke tid i så høj grad til at 
opdrage deres børn, men så mener jeg, skolen bør 
træde i forældrenes sted. Men der er nogle lærere der 
synes, at det er noget pjadder, andre har ikke kræfter 
til at tage sig af opdragelsen, og andre gider ikke.

-Jeg synes ikke, man skal bukke og skrabe sig frem, 
men vi burde lære børnene almindelig omgangsform. 
Man snobber for meget nedaf, hvor man før snobbede 
opad.
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Hjørlunde Højskoles historie
Ved redaktør Einar Jacobsen

I 1965 udsendte arkitekt Søren K. Pedersen, 
Slagelse, et mindeskrift om Hjørlunde Højskole 
og Valgmenighed. Dette gav redaktør Einar Ja
cobsen anledning til at skrive en stor artikel i 
Frederiksborg Amts Avis den 7. november 1965 
om Hjørlunde Højskoles historie. Denne vel- 
skrevne artikel giver den bedst tænkelige over
sigt over dette kapitel i Jørlundes historie.

Blandt de mange højskoler, der blev oprettet i tiden ef
ter 1864, var Hjørlunde Højskole. Dens forløber var en 
højskole i Freerslev, stiftet i 1867 af cand. theol. Otto 
Jacobsen. Denne skole blev modtaget med megen vel
vilje af egnens befolkning, og den støttedes både i star
ten og i arbejdet af digterpræsten J. C. Hostrup, som til 
indvielsen skrev sangen ”Er skolen for andre end pilt 
°g P°g’ ’ ~ en sang, der siden blev sunget meget i høj
skolekredse.

Trods forventningerne og forarbejdet fik skolen i 
Freerslev dog kun få elever. Det hjalp ikke, at man skif
tede forstander, og til sidst måtte skolen lukke. Men så 
kom Morten Pontoppidan til Freerslev. Han havde i et 
par år været kapellan ved St. Olai Kirke i Helsingør og 
var allerede i sin studietid blevet grebet af de folkelige 
og åndelige rørelser, som bar højskolesagen frem i det 
danske folk. Nu skulle han blive denne nordsjælland
ske højskoles redningsmand.

Det virkede omgående. Nu strømmede eleverne til 
Freerslev, og der kom så mange, at man hurtigt blev 
stillet overfor valget at udvide skolen eller flytte til et 
sted, hvor der var mere albuerum.

Danmarks første bondeskole
Morten Pontoppidan valgte at flytte højskolen til Jør- 
lunde (dengang kaldet Hjørlunde). Her havde man 
nogle særlige gode venner - bl.a. den senere politiker 
lærer J. Hansen, Ølstykke, og her havde pastor Arboe 
virket i grundtvigsk ånd.

Her var der også i forvejen en slags højskole i gang, en 
såkaldt højere bondeskole, den første i Danmark i sin 
art. Denne bondeskole var blevet oprettet allerede i 1841 
af fremsynede mænd fra egnen. I sine bedste år havde 
skolen 20 elever, og der var også knyttet en håndger
ningsskole for unge kvinder til den.

Men så kom krigen i 1848. De våbenføre unge land
mænd måtte til fronten for at forsvare fædrelandet, og 
de, der ikke kom med i krigen, havde ikke mere tid til 
at være på skole. Bondeskolens første og eneste lærer, 
cand. phil. N. H. Callesen, som med iver og interesse 
havde gjort en stor indsats for folkeoplysningens frem
me, ville ikke nyde føn uden at yde arbejde. Han blev læ
rer i Sigerslevøster, og bondeskolen standsede. Dagen 
efter døde dens egentlige stifter og talsmand, redaktør 
Vosbein i Hillerød, efter et fald på gaden i København.

Danmarks første højere bondeskole kom aldrig 
mere i gang, men dens korte historie er et smukt vid
nesbyrd om, at Jørlunde Sogn var med i første række i 
arbejdet for de nye skoletanker. Det bør i samme for
bindelse nævnes, at der allerede i 1806 var stiftet en 
”Hjørlunde Sogns Lånebogssamling’ ’ ved ’ 'adskillige 
sognemænds frivillige bidrag”. Den begyndte med en 
samling på 63 bøger, og nr. 1 i fortegnelsen var Mal
lings "Store og gode Handlinger’ ’. Drivkraften i dette 
oplysningsarbejde var pastor P. Sølling, og da han i 
1818 forlod sognet, var biblioteket nået op på ca. 200 
bøger, slet ikke noget ringe tal efter den tids forhold.

Det er mened, hr. Estrup!
Her var der altså gjort et forarbejde, som Morten 

Pontoppidans Hjørlunde Højskole kunne bygge videre 
på. Der var også en ejendom på 20 tdr. land til salg, op
rindeligt beregnet til bageri, med en god beliggenhed 
og med en åben plads, velegnet til friluftsmøder. Og 
købet gik hurtigt i orden. Efter bygning af nogle tilbyg
ninger, skolestuer, elevværelser og ”øvelseshus” til 
gymnastik, kunne man den 12. oktober 1880 indvie 
den nye højskole med et fem dage langt efterårsmøde.

Den 2. november åbnede Hjørlunde Højskole med 
28 karle, og i den følgende sommer var der 38 piger. 
Allerede året efter stiftelsen blev den nye højskole op-
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taget på kulturministeriets liste over skoler, som var 
berettiget til at få amtsunderstøttelse og statstilskud.

Så langt, så godt. Alt tegnede lyst for Hjørlunde 
Højskole. Men så blev skolen hvirvlet med ind i kam
pen om provisorierne, og det medførte begivenheder 
så dramatiske, som ingen anden dansk højskole før el
ler siden har været ude for.

Morten Pontoppidan var fra første færd stærkt enga
geret i den politiske strid. Hans retfærdssans måtte pla
cere ham som en stærk - og efterhånden ret fanatisk - 
modstander af ministeriet Estrups måde at regere på.

Han agiterede kraftigt mod provisoriet både i skrift og 
i tale, og han vendte sit skarpe skyts direkte mod con- 
seilspræsident Estrup, hvem han beskyldte for at have 
begået mened ved at overtræde loven, han havde aflagt 
embedsed på at ville holde! Så langt gik præsten og høj
skoleforstanderen fra førlunde, at han i 1886 i skriftet 
”Tidens Strøm” anklagede regeringschefen for ”at 
have krænket Edens Hellighed, tilsidesat Guds Ære og 
forarget de små hele Landet over’ ’!

Det kunne Estrup naturligvis ikke lade sidde på sig. 
Han indstævnede Pontoppidan for retten for at drage 
ham til ansvar for de fornærmende injurier. Det var en 
sag, der gav genlyd hele landet over, og det varede hele 
to år, før den var bragt til afslutning, fordi den skulle 
igennem alle retsinstanser, helt op i Højesteret, hvor 
Pontoppidan selv førte sit forsvar - iført præsteornat. 
Det endte med, at han blev idømt tre måneders fæng
sel, som han afsonede i Hillerød arrest. Det formede 
sig således, at han måtte tilbringe julen i arresten - en 
hård skæbne for en præst, og dobbelt hårdt virkede 
det, at han mistede sin moder under fængselsophol
det.

Beskyldte præsten 
for meddelagtighed i mord
En anden begivenhed under forfatningskampen gav 
også anledning til, at den frimodige forstander fra Jør- 
lunde kom i folkemunde. Den 21. oktober 1885 blev 
der forøvet et attentat mod Estrup. En fanatiker skød 
på ham, men kuglen prellede af på en knap i conseils- 
præsidentens tøj, og han kom intet til.

Naturligvis var der stor harme over attentatet, og 
højrepressen gik helt over gevind. En københavnsk 
redaktør beskyldte offentligt pastor Pontoppidan for 
delagtighed i mordforsøget på grund af hans provoke

rende taler og artikler, og præsten måtte rense sig 
gennem en retssag, som han dog vandt.

Pontoppidans politiske aktivitet kom til at koste Hjør
lunde Højskole dyrt. Skolen blev af de bevilgende myn
digheder, som jo var på Højres side, frataget enhver øko
nomisk støtte, og det bevirkede, at man måtte lukke i de 
to vintre 1887-88 og 88-89, medens sommerskolen blev 
gennemført, for Pontoppidan personligt var det en streng 
økonomisk straf. Den hædersgave på 5000 kr., som ind
kom ved en landsindsamling, mens han sad fængslet, 
faldt på et overmåde tørt sted.

Under disse urolige og usikre forhold var det ikke 
sært, at elevtallet på skolen svingede stærkt. Mens 
der i 1882-83 havde været 64 karle og 63 piger, gik vin
terskolens elevtal i 1890-91 helt ned på ti. Det var dog 
ikke blot de politiske stridigheder og den standsede 
statsstøtte, som forsagede nedgangen. Også pastor 
Pontoppidans såkaldte brud med ”Den kirkelige an
skuelse’ ’ var medvirkende til at vanskeliggøre hans 
højskoles arbejde.

Kirke bygget på rekordtid
Pontoppidan var som sagt både skolemand og præst - 
og måske mest det sidste.

Da han fandt, at den religiøse påvirkning på skolen 
var utilstrækkelig, begyndte han en slags søndags
skole, som også egnens befolkning fik adgang til, og 
det førte til, at der blev stiftet en frimenighed og byg
get en kirke. Der var fra begyndelsen 24 medlemmer 
af menigheden, og kirken blev bygget på rekordtid. 
Grundstenen blev lagt 13. maj 1886,2. juli holdtes rej
segilde, og 15. august var kirken færdig! Den 16. januar 
1887 blev kirken indviet af Hostrup - Pontoppidans fa
derlige ven og hjælper i nødens stund - men det var en 
privat handling, folkekirkeligt indviet kunne kirken 
ikke blive, da ministeriet ikke ville anerkende Morten 
Pontoppidan som valgmenighedspræst, så længe sa
gen (angående beskyldningerne mod Estrup) ikke var 
afsluttet. Det skulle komme til at vare næsten 13 år, før 
kredsen opnåede den ønskede anerkendelse som 
valgmenighed, og da var Morten Pontoppidan for
længst rejst fra Jørlunde.

Kort efter sin ansættelse som frimenighedspræst 
meddelte han menigheden, at han måtte bryde med 
’ ’Den kirkelige Anskuelse ’' med hensyn til oprindelsen 
af ”Den apostolske trosbekendelse”. Han antastede
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Jørlunde Valgmenighedskirke kort efter opførelsen 1887. Foto Nationalmuseet

ikke selve trosbekendelsen, kun opfattelsen af dens oprin
delse. Da han forlangte, at menigheden enstemmigt skulle 
anerkende hans synspunkter, og denne enstemmighed ikke 
kunne opnås, frasagde han sig præsteembedet.

Kirken stod nu uden præst - og præsten uden er
hverv. Skolen gik stadig tilbage i elevtal, og dens leder 
indtog efterhånden så mange særstandpunkter, at det 
gik stærkt ud over det tillidsforhold, som før havde ført

Jørlunde Højskole i dens blomstringstid. Til højre Øvelseshuset, som stadig er bevaret.
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ham frelst gennem mange prøvelser. 11891 var han 
nået til erkendelsen af, at han måtte bort fra Jørlunde. 
Han averterede højskolen til salg, solgte og flyttede til 
København, hvor han ved venners og families hjælp fik 
rejst en ny højskole, der i overensstemmelse med 
Pontoppidans nye højskolesyn først og fremmest 
skulle virke ved kurser af faglig og almenkulturel art. 
Men heller ikke dette lykkedes for ham. Så søgte han 
præstekald, først ved Holbæk og senere i Stenløse- 
Veksø, samtidig med, at han udfoldede et flittigt forfat
terskab. Han tilbragte sine sidste år i Ganløse. Han 
døde i 1931.

Flere af de mænd, Morten Pontoppidan havde knyt
tet til Hjørlunde Højskole som lærere, blev senere 
kendte mænd på forskellige områder. En kort tid vir
kede forfatteren Henrik Pontoppidan (forstanderens 
bror) ved skolen, men de to brødre enedes ikke godt, 
selv om de havde samme sigte for deres talentfulde 
skribentvirksomhed. Henrik P. tog ophold i et hus i 
Jørlunde, og fra den tid stammer en betydelig del af 
hans forfatterskab, der også har baggrund i stedlige 
forhold fra skolen og egnen.

Jeppe Aakjær kom til højskolen som hjælpelærer i 
1891 og flyttede med Pontoppidan til København. Det 
var vist ham, som gav Pontoppidan ideen med højsko
len, på brostenene, men han blev allerede året efter af
skediget, fordi der skulle spares! Et andet landskendt 
navn var J. P. Sundbo, som stammede fra Udlejre og 
virkede som højskolelærer i Jørlunde fra 1885 til 1888. 
Han blev senere socialdemokratisk redaktør og folke
tingsmand i Esbjerg. Blandt lærerne var også Georg 
Himmelstrup, der i 1885 blev forstander for Galtrup 
Højskole på Mors.

Den mand, som i 1891 skulle forsøge at føre Hjør
lunde Højskole videre efter den urolige Pontoppidan- 
ske periode, hed Jens Jørgensen og havde haft en lille 
højskole på Møn. Han gav dog hurtigt op og rejste til 
Amerika, hvor han blev dansk præst. I nogle få år var 
skolen helt lukket, men i 1896 kom den i gang igen. To 
højskolelærere fra Vallekilde, Albrekt Albrektsen og 
Niels Hansen (arkitekt) havde mod nok til at forsøge at 
få den nordsjællandske højskole genrejst, og de fik 
hjælp af lærer Frederik Bak, Jørlunde. De begyndte 
sommeren 1896 med et pigehold på ti, og det følgende 
vinterhold var på 14 karle, deriblandt arkitekt Knud
sen Pedersen, der har skrevet højskolens og valgme
nighedens historie.

Knudsen Pedersen fortæller:
”Eleverne faldt godt til på skolen, og der opstod det 

bedste forhold, således at ledelsen og eleverne blev 
som en stor familie.

Det var forstander Albrektsens fødselsdag den 11. 
februar, og vi benyttede anledningen til at bringe ham 
en hyldest. For at give et synligt udtryk herfor havde et 
udvalg været i Frederikssund og foretaget indkøb af 
fyrværkerisager, så skolen om aftenen blev festligt il
lumineret og raketter sendt til vejrs. Vi ønskede 
gerne, at egnen skulle se, at Hjørlunde Højskole var 
rejst på ny.

Dagen begyndte med gymnastik. Læreren var den 
unge Rasmus Nielsen fra Lolland, han var selv elev og 
blev senere landskendt som landstingsmand, valgt af 
Venstre. Oprindelig var han landarbejder. Så vandt han 
den store gevinst i varelotteriet. Den brugte han til at 
uddanne sig som højskolemand og gymnastiklærer 
for. Han var en ivrig forkæmper for afholdssagen og 
blev også en af de førende mænd inden for husmands
bevægelsen. Forstander Albrektsen - 44 år - var ven- 
ste fløjmand på hans første gymnastikhold i Hjørlunde, 
Knudsen Pedersen - 18 år - højre fløjmand!”

Sammenholdet om skolen under den nye ledelse 
gav sig mange udtryk. Et eksempel:

Forstanderen frygtede, at elevtallet ikke var stort nok 
til, at skolen kunne opnå statsanerkendelse og dermed 
blive tilskudsberettiget. Men eleverne trådte hjælpende 
til. Flere af dem hentede forstærkning i juleferien - en 
enkelt kom endda tilbage med 5 mand - så skolen ved 
vinterhalvårets slutning kunne mønstre 30 elever!

Sidst på vinteren kom statens tilsynsførende på in
spektion og fandt alt i orden. Økonomien var reddet.

Albrektsen og Bak havde til at begynde med forpag- 
tet højskolen, men efter 3 års forløb var forstanderen 
i stand til at købe den.

Lærer Bak blev kort efter folkeskolelærer i Jylland, 
og Niels Hansen overtog håndværkerundervisningen 
på Emdrupborg Højskole. 11904-06 virkede Knudsen 
Pedersen som tegnelærer ved skolen. Hans far, den 
ansete bygmester Niels Pedersen, Ordrup i Midtsjæl- 
land, var en varm ven af Hjørlunde Højskole.

Han havde over 50 unge mennesker i sin tjeneste og 
var som en far for dem. Hvert år sendte han nogle af 
dem som elever til Jørlunde; en vinter, da det kneb 
med indmeldelserne, sendte han hele 10. I vinteren 
1905-06 nåede elevtallet op på 40, og eleverne kom fra 
alle egne af landet. En børneskole - friskole - havde
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Dette billede - fra 1906 - viser forstander Albrektsen (til højre) sam
men med Morten Eskesen stående på skoletrappen. Morten Eskesen 
gik på sine ben fra højskole til højskole forat kontakte de sønderjyske 
elever. Han blev modtaget som en hædersgæst over alt, hvor han kom 
frem. Skoleundervisningen blev suspenderet, og eleverne flokkedes 
under hans talerstol, når han sang de gamle kæmpeviser, hvis 
mange vers han kunne udenad. Han var ven med Bjørnestjerne 
Bjømson, og de åndskæmper førte et kraftigt frisprog over for hinan
den. Engang sagde B.B til M.E.: ”Du er min bedste ven, Morten, 
men du er et stort fæhovede!” Han hyldede dog også Eskesen for 
hans utrættelige arbejde i den sønderjyske sag: ' 'Han vil med sine 
tusind fjed sy sammen, hvad de søndersled.”

også til huse i højskolens bygninger i nogle år. Her vir
kede frk. Guria Fogh, der omkring århundredskiftet 
blev gift med grd. Jens Svendsen, Gærsholmgård, 
Sundbylille. Svendsen var gennem en lang årrække 
skolens tillidsmand og var den en stor støtte. I det hele 
taget kunne skolens leder og medarbejdere glæde sig 
over den samhørighed, egnens befolkning mødte dem 
med. Hver 14. dag om vinteren var der ’ ’åbent hus’ ’ på 
skolen for alle, som ville høre foredrag eller oplæsning, 
og efterårsmøderne samlede folk fra nær og fjern.

Fra Tegnestuen.

18 lykkelige år
Igennem 18 år fik den afholdte forstander Albrektsen 
lykke til at holde Hjørlunde Højskole godt gående. Så 
måtte han give op på grund af svigtende helbred. Sko
len blev i 1914 solgt til forstander Poul Holm fra Salling, 
men for ham gik den ikke. Den første verdenskrig slog 
meget i stykker for højskolerne, også for denne, og det 
hjalp ikke, at forstanderen prøvede på at lave den om til 
en husholdningsskole. Det sidste livstegn fra Hjør
lunde Højskole er årsskiftet fra 1917.

Året efter blev ejendommen solgt til grd. J. Dons.
I dag (1965) driver gartner Harald Hansen handels

gartneri i den. Af de oprindelige bygninger er nu kun 
det gamle ”øvelseshus” tilbage. Foruden at være 
gymnastiksal tjente huset også som fest- og samlings
sal for højskolen og egnen. Nogle enkelte fag ribber er 
endnu tilbage, og Knudsen Pedersen har under sit ar
bejde med mindeskriftet også konstateret, at ”he
sten” eksisterer endnu.
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’ ’Man mindes den tid, da Rasmus Nielsen fik trænet 
os op til at springe over dyret, selv om der var stillet en 
støvle oven på den! Man kunne også dengang sætte re
korder, og præstationen ville sikkert have vakt opmærk
somhed på enhver olympiade..........”

Blandt lærerne i Albrektsens forstandertid var forfat
teren Peder Rydbert, der senere blev bibliotekar i Ring
sted og i København. Han har især interesseret sig for 
nordiske spørgsmål og administrerer Wesselstuerne, 
der pietetsfuldt opretholdes på Gråbrødretorv i Køben
havn. I sit tilbageblik fortæller Knudsen Pedersen, at han 
og Rydbert ofte sad til sent på aftenen og rettede stile 
og tegninger i petroleumslampens skær. Det hændte de 
tog sig en fritime, gik de 3 km til Slangerup for at få en 
tår kaffe på gæstgiveriet og de 3 km tilbage for at fort
sætte arbejdet. Rydbert mindes, at Morten Pontoppi- 
dan ved højskolens 25 års jubilæum holdt en tale, hvori 
han sagde: ’ ’Jeg satte en formue til! Galt gik det, men 
godt blev det! ” Kort efter at Pontoppidan var sluppet ud 
af fængselet, opholdt en russisk forfatterinde sig på hans 
højskole for at skrive en artikel om danske højskolefor
hold i et tysk tidsskrift. Hun skrev: ’ ’Hjørlunde er et be
rygtet sted. Forstanderen har været fengslet, og han er 
for lidt grundtvigianer!”

I et par år virkede Jacob Martin, den senere redak
tør og folketingsmand, som lærer ved skolen.

Skoleklokken kalder endnu
Gårdejer J. Dons, som i en årrække ejede højskolegår
den, indtil han flyttede til Midtsjælland, havde megen 
veneration for Hjørlunde. Han tog højskolens klokke 
med sig; den blev senere skænket til Centralskolen i 
Merløse og bruges stadig som skoleklokke. Dons re
serverede også en stor granitsten fra højskolens grund 
som gravsten på St. Tåstrup kirkegård.

Efter salget af højskolen tog forstander Albrektsen og 
hustru ophold i ”Lynghøjhus’ ’ - oprindeligt en lærer
bolig. Han døde i 1925,72 årgammel. Taknemmelige ele
ver og venner rejste en stor bautasten ved hans grav.

Det er nu henimod 50 år siden, Hjørlunde Højskoles 
sidste kapitel blev skrevet, men stedet har, slutter Knud
sen Pedersen sin beretning, i forbavsende grad bevaret 
sit udseende fra dengang. Gårdspladsen har endnu de 
skærmende mure, oglinden midtigården, der har levet 
med i alle omskiftelserne, hæver sig højere mod himme
len og giver stedet et klosterlignende præg. Går man hen 
overden toppede stenbro til hovedbygningen, finder man 
minsandten fremdeles en klokke ved hoveddøren som i 
skoletiden! Harald Hansen har anskaffet den i stedet for 
den gamle skoleklokke, der blev ført til Merløse. Han
sen købte den i sin tid afen antikvitetshandler for en sæk 
kartofler, og det er den ærligt værd. Hr og fru Hansen 
fortæller i øvrigt, at der er ret mange tidligere elever og
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Højskolegården 1965.
Fra venstre gårdejer Arne Vanghøj. Arkitekt J. K. Pedersen, Fru Gerda Hansen, Handelsgartner Harald Hansen og rentier P. Møllegaard.

gamle venner af skolen, som aflæser besøg hos dem for 
at gense kendte steder.

Men valgmenigheden levede videre efter højsko
lens lukning. Kirken prydes af en stor og smuk alter
tavle med et maleri af Niels Skovgaard, ’ ’Julenat’ ’. Al
tertavlen er skænket af friskolelærerinde Gurea 
Svendsen, født Fogh, til minde om hendes mand grd. 
Jens Svendsen, Sundbylille, der var kirkens grundlæg
ger og højskolens varmhjertede ven. En granitsten 
med broncemedaillon foran kirken er et andet blivende 
minde om denne oplyste nordsjællandske bonde. Som 
præster ved valgmenighedskirken har virket Fr. Jun
gersen, Joh. Clausen, H. Hejlesen, Helge Hostrup og 
Niels Bundgaard, der nu i september (1964) blev afløst 
af Solvejg Bording.

Harald Hansen døde i 1968 og hans kone, Gerda, 
i 1988.11988 solgtes Højskolegården til Ib Dam 
Ottesen.
Jørlunde Valgmenigheds kirke blev nedrevet 
kort før 1970. Den sidste begravelse på den lille 
kirkegård fandt sted i 1963, og kirkegården ligger 
nu fredet hen som et minde om de, der bar tan
kerne og visionerne omkring højskole og valg
menighed.
Kirkens altertavle kom til valgmenighedskirken 
i Hillerød, mens kirkeklokken kom til Jaruplund 
kirke i Sydslesvig.
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Morten Oxenbøll Pontoppidan
AfP. G. Lindhardt

Morten Pontoppidan kom fem år gammel til Fredericia 
og oplevede her det højstemte nationale røre i tiden 
mellem de slesvigske krige; 1864 gjorde den tyske be
sættelse i Randers dybt indtryk, men først krigen 1870 
satte tingene på plads for ham og lod ham se, at dansk
heden måtte værnes på de indre linjer. 1868 blev han 
student (Randers), valgte efter kort vaklen teologien 
og blev 1873 cand.teol. Hjemmefra var han ikke direkte 
grundtvigsk påvirket, men i Vartov mødte han i N. F. S. 
Grundtvigs sidste år et menighedsliv og især en me
nighedssang som fik livsvarig betydning; hans egen 
tolkning af det grundtvigske var dog langt mere be
stemt af C. Hostrups humanistiske og uproblematiske 
sammensmeltning af det kristelige og det folkelige. Ef
ter en kort tid som faderens uordinerede medhjælper 
blev han 1876-78 hjælpepræst i Helsingør, men brød sig 
ikke om de mange ”uåndelige” pligter en statskirke
præst må påtage sig. Han drømte om en valgmenig
hed, men hans ægteskabelige forbindelse med den 
Marstrandske kreds farte til kontakt med Ernst Trier 
(Vallekilde), hvis af C. Kold afhængige højskolesyn han 
helt tilegnede sig. 1878 grundede han ved Hostrups 
hjælp en højskole i Freerslev og virkede fra 1880 med 
stort held som forstander for Jørlunde højskole. Hur
tigt blev han en af grundtvigianismens mest fremtræ
dende debattører - vakte fx opsigt ved at bruge og an
befale den naturalistiske kulturradikalismes bøger 
som et sandere udtryk for nutidigt menneskeliv end 
de traditionelle myter, sagn og sange. Også kirkeligt 
stod han på bevægelsens yderste venstre fløj. Under 
forhandlingerne om de kirkelige frihedskrav (især 
præstefrihedén og en ikke-akademisk præsteuddan
nelse) i Askov 1881 hævdede han de mest radikale 
standpunkter. I disse år begyndte han også et omfat
tende opbyggeligt og folkeligt forfatterskab, bl.a. i det 
tidsskrift, Tidens Strøm, han 1884 stiftede sammen 
med F. Falkenstjerne. I provisorieårene indtog han et 
udpræget venstrestade, og 1886 angreb han J. B. S. 
Estrup, mere ud fra religiøst-etiske end politiske mo
tiver, for at have brudt sin ed på grundloven og ’ ’forar
get de små”. Ved højesteret fik han tre måneders 
fængsel (ganske i strid med sit syn på folkekirken som 
noget rent borgerligt mødte han som sin egen forsva
rer i omat). Efter dommen mistede han statstilskud-

Morten Oxenbøll Pontoppidan.

det til skolen. Samtidig var han begyndt at betvivle 
sandheden af det grundtvigske syn på trosbekendel
sen som ”ordet af Herrens egen mund”, ikke så me
get på grund af de historiske argumenter modstan
derne anførte, som fordi den mere og mere udtalte 
grundtvigske splittelse svækkede det ”kraftbevis” 
bevægelsen burde have præsteret. Mens han var i 
fængsel offentliggjordes hans nye syn, med det resul
tat at grundtvigianerne holdt deres unge fra hans 
skole, og den valgmenighed han havde fået oprettet i 
Jørlunde delte sig for og imod ham; det endte med et 
totalt sammenbrud af både skole og menighed.

1891-93 søgte P. derfor at grunde en ny, kursuspræ
get højskole i Kbh., men også det glippede. Til dels for 
at redde økonomien og for at skaffe sig en fri ’ ’prædi
kestol” begyndte han - der allerede havde udgivet 
mange prædikener og kristeligt-folkelige foredrag - et
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tidsskrift, Frit Vidnesbyrd. Heri kom hans kritik af 
grundtvigsk partivæsen og dogmatisme og en delvis 
tilslutning til den bibel- og dogmekritiske liberale teo
logi til orde, og på højst personlig måde erfarede han 
partiets intolerance da han for sine meningers skyld 
blev afvist fra nadveren i Vartov, den kirkelige friheds 
arnested. Des mere gjorde hans udvikling biskop B. J. 
Fog interesseret i at få ham ansat i kirken. 1894 blev 
han sognepræst i Hagested-Gislinge, 1898 i Greve- 
Kildebrønde og 1902 i Stenløse-Veksø. Alle pastorater 
var uden spor af vækkelsen, og P. anlagde nu et folke
kirkeligt syn; vel var disse sogne ikke udtryk for ’ ’den 
levende menighed”, men - så længe gudstjenesten 
med dåb og nadver var tilstede - for ”den levende 
Guds menighed”. Sognekirkeligheden blev livet ud 
hans egentlige mærkesag og den udfoldedes i talrige 
artikler i Frit Vidnesbyrd og ikke mindst i den særpræ
gede prædikensamling Stenløse Kirkepostil, 1909 og 
de følgende års småskrifter med ’ ’kirkelig appel’ ’ til 
sognet om at slutte op om gudstjenesten. P. gjorde sig 
aldrig noget videre som prædikant, men nok som fore
dragsholder; han skrev et usædvanlig fornemt dansk 
(Bjømstjerne Bjørnson satte ham som forfatter over 
Henrik Pontoppidan), og hans mange opbyggelses
boger (især Breve om Kristus, 1905, eller Aldrig for
tvivle!, 1899 - i mange oplag og oversat til flere sprog) 
fandt vid udbredelse. Det samme gjaldt hans genfor
tælling af Odyssevs' Rejser, 1902 men fremfor alt Bib- 
belske Historier fortalte for Børn I-III, 1909-11; desu
den udgav han populære biografier (Elise Hoskier, P. 
Rørdam, Luther etc.), en stor bog om den tysk-natio
nale rejsning 1813, en skildring af kampen med slave
riet i Amerika og den ypperlige Dansk Kirkeliv i 
Mands Minde, 1916, til dels en erindringsbog.

I den kirkelige debat var P. stedse en smidig polemi
ker som lidenskabeligt, men med elegant fleuret altid 
forsvarede upopulære personer og standpunkter. Han 
gik stærkt ind for den kirkelovgivning som begyndte 
efter systemskiftet 1901, især menighedsrådsloven, 
og var vel i virkeligheden den eneste teolog af format 
som helt ud accepteredej. C. Christensens kirkepoli
tik; det bragte ham i konflikt bl.a. med Kbh.s kirke
fonds frikirkelige og menighedskirkelige syn.

(Folkekristendom, 1901.) Han tog sig også helhjertet 
af Anton Marius Jensen (Harboøre) under det store 
opgør om de evige helvedsstraffe, og fra først af hæv
dede han - med brod mod biskop A. S. Poulsen - N. P. 
Arboe Rasmussens ret til at være præst i folkekirken, 
både i stridens teologisk-kirkelige fase og under den 
langvarige retssag; i Skt. Hanskonventet samlede han 
en del frisindede præster for at hævde den liberale teo
logis hjemstedsret i kirken og fornyede 1913-15 Frit 
Vidnesbyrd med Arboe Rasmussen som medredak
tør. Det var symptomatisk, at P. - så ’ ’dansk’ ’ som no
gen - under verdenskrigen blev Tysklands defensor 
(og siden advarede mod følgerne af Versaillesfreden). 
Politisk blev han, der altid havde været venstremand, 
fra 1905 en varm tilhænger af det radikale venstre - po
litisk og absolut ikke kirkeligt. 1921 tog P. afsked og fik 
endnu ti frodige arbejdsår. På alle områder fortsatte 
han forfatterskabets mange linjer, og 1930-31 offentlig
gjorde han i Dagens Nyheder en årgang prædikener 
(udg. I-II, 1957). I sin samtid var P. en ener og ansås al
mindeligt for en outsider, især da af folk inden for de 
etablerede kirkelige retninger. I eftertiden - da væk
kelsesretningerne havde løbet linen ud - fandt hans 
folkekirkelige grundtanker betydelig interesse i vide 
kredse.
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Minder og oplevelser
Af Morten Pontoppidan

Uddrag af Morten Pontoppidans erindringsbog: 
Minder og oplevelser, som udkom 1922.

Da jeg havde holdt Højskole i Frerslev et Par Aar, var 
Elevantallet vokset til over en Snes, og de smaa Loka
ler kunde ikke rumme flere. Jeg maatte være betænkt 
paa en Uvidelse; men Aktieselskabet, der ejede Sko
len, kunde ikke bekoste noget saadant. Og forresten 
var der heller ikke paa den snevre Grund plads til no
gen Udvidelse af Betydning. Det var mig en meget 
kedsommelig Tanke at skulle flytte. Men der blev ikke 
andet for. Jeg saa mig da om efter noget, jeg kunde 
købe og selv blive ejer af. Og i min Ulyst til at forlade 
Frerslev var jeg paa nippet til at forkøbe mig paa en 
Bondegaard dér, som vilde blevet min ruin. Jeg trak 
mig heldigvis tilbage i Tide.

Og saa skete det, at jeg hørte Tale om et mindre 
Sted paa Hjørlunde Mark med gode Bygninger og 20 
tdr. Land, og som var til Salg.

Det sted havde jeg nok Lyst til at se paa. Thi skulde 
og maatte jeg bort fra Frerslev, saa var Hjørlundekan- 
ten den mest tiltrækkende. Dér i Sognet, dels i selve 
Hjørlunde, dels i Sundbylille og Sperrestrup, havde vi 
en kreds af Højskolens allerbedste Venner, en kreds af 
Folk, som altid indfandt sig til vore møder i Frerslev, og 
som ofte tog ind til Hillerød at høre Hostrup, men som 
ellers sluttede sig om den gamle grundtviske Sogne
præst Arboe i Hjørlunde.

Hjørlunde var da ogsaa et af de Steder, hvor jeg 
havde søgt hen og holdt Møde om min Højskoleplan 
straks i Foraaret 1878, da jeg skulde begynde. Og dette 
første Besøg i Hjørlunde har præget sig i min Erin
dring. Det var en Søndag. Om Formiddagen var jeg i 
Kirke og hørte Pastor Arboe. Om eftermiddagen holdt 
jeg mit Møde i Hjørlunde Almueskole, hvor jeg for en 
ret talrig Forsamling bevidnede min lyse Tro paa, at 
det skulde lykkes med Guds Hjælp at faa Frerslev Høj
skole paa Fode igen. Nogle af Tilhørerne har siden for
talt mig, hvor ung og frejdig de havde fundet mig, og 
hvorledes jeg havde smittet dem med mit lyse Haab. 
Men da jeg havde talt, tog gamle Pastor Arboe Ordet

og anførte det Skriftsted fra Templets Genopbyggelse 
om de gamle, som græd, medens de unge lo. Og han 
lod med tydelige Ord forstaa, at han ikke troede paa, at 
det vilde lykkes mig at faa Højskolen paa Fode. Det 
samme gentog han for mig, da jeg om aftenen sad inde 
i hans Præstegaard, hvor jeg venligt var indbudt til at 
overnatte. Han undte mig alt muligt Held, men forsik
rede mig med ærlig Alvor at der efter hans Overbevis
ning ingen Jordbund var her i Nordsjælland for de 
grundtvigske Ideer, og især ikke for Højskolen. Jeg 
nægter ikke, at den værdige mands mørke Spaa- 
domme lagde sig som et Tryk over mit unge sind. Men 
da jeg saa kom op paa Gæstekammeret og, inden jeg 
gik i Seng, slog op i Davids Salmer, som jeg havde med 
mig i Rejsetasken, faldt mine Øjne paa det Ord:, ,Gud 
er vor Tilflugt. Kun Forfængelighed er Menneskenes 
Børn; lægges de paa Vægtskaalen stiger de tilvejrs; de 
er Forfængelighed tilhobe” (Ps 62). Nuvel, hvorfor
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skulde jeg ikke jeg da lade mig forurolige af Pastor Ar- 
boes Spaadomme. En meget værdig Mand var han, 
men dog kun et Menneske. Og jeg lagde mig rolig ned 
at sove.

Dette var altsaa mit Hjørlunde besøg i Foraaret 
1878. Og nu skal jeg genoptage Traaden. Vi var kom
men to Aar længere hen, til Foraaret 1880, da jeg 
maatte se mig om efter en ny Plads og havde hørt om 
et Afbyggersted paa Hjørlunde Mark, som var til Salg.

Det traf sig saaledes, at vi fra Frerslev netop skulde 
et Phr Vognfulde hen til et Møde hos en Gaardmand i 
Sundbylille i Hjørlunde Sogn. Og paa Vejen derhen, da 
vi fra Hjørlunde By svingede af ad Sundbylillevejen, 
spejdede jeg efter Afbyggerstedet, hvis Beliggenhed 
var mig beskrevet. Det laa nogle hundrede Alen fra 
Vejen, og da vi kom lige ud for det, var det omtrent for- 
svundet bag en lav Bakke. Jeg fik Kusken til at holde et 
Øjeblik, saa jeg kunde rejse mig op og kigge. Og da jeg 
saa Ejendommen med sine tre længer og med Træer 
om kring ligge dér i Landskabet, var dét, som om det 
lød i mig: Dér er stedet! Min Søgen og Urolighed var 
forbi. Jeg havde ligesom skimtet Lysstøtten foran mig. 
Det hele var kun et øjeblik. Vi kørte straks videre, og 
jeg fortalte ikke de andre i Vognen, hvad det var, jeg 
havde kigget efter. Men to Uger efter havde jeg købt
Stedet.

Jeg fik saa fat paa Bygmester Bentsen fra Vallekilde, og 
Sommeren igennem arbejdedes der paa den nødven
dige Tilbygning, medens jeg holdt Pigeskole i Frerslev. 
Og da denne var til Ende, flyttede vi ud til vor ny Bolig.

Hjørlunde laa et Par Mil fra Hillerød. Altsaa længere 
fra Hostrup. Men Hostrup var alligevel aldrig kommen 
paa Skolen til dagligdags, og til Efteraarsmøderne ved
blev han at komme, ogsaa efter vor Flytning til Hjør
lunde. Vi havde i det hele slet ikke Fornemmelsen af at 
være flyttet bort fra vore Venner til ny og fremmede 
Egne.

Derimod havde vi i høj grad Fornemmelsen af at 
blive - jeg havde nær sagt Herregaardsfolk. Thi det 
havde været temmelig husmandsagtigt i Frerslev. Nu 
fik vi to store Heste, 6-7 Køer og saadanne flotte Ting 
som en Veranda og en Have med Græsplæne og alt Til
behør - i Stil med en lille Præstegaardshave. Og Boli
gen var helt pæn og ret rummelig. Vi var ikke ude efter 
Livets Flotheder og Bekvemmeligheder; men jeg kan 
ikke nægte, at det smagte os godt at kunne stille op i 
Stuerne de Møbler, vi før havde maattet sætte paa Lof
tet.

Vi kom til at bo her i 10 Aar, og det var et lykkeligt 
Hjem for os at bo i og for vore Børn at vokse op i, frit 
beliggende som det var, med Tumleplads til alle Sider.
Den nyopførte Del af Stuehuset var smukt og bekvemt



indrettet til Skole, med nette smaa Elevværelser 
ovenpaa. Der maatte efterhaanden laves mere Plads 
til Elevkamre i en af Sidelængeme, idét Elevtallet steg 
til over 60. Ogsaa maatte der bygges et Hus til en gift 
Lærer at bo i. Ja, tilsidst havde jeg to medhjælpere for
uden den trofaste og uundværlige Lars Nielsen. Ogsaa 
et Gymnastikhus blev opført ved Skolen, bekostet af 
Skolens Venner der paa Egnen, for hvem det ogsaa 
skulde tjene til Forsamlingshus. Men Skolen havde fri 
Brug af Huset. Og jeg fik det snart indrettet med Rib
bevægge og andet Tilbehør til svensk Gymnastik, som 
dengang var en ny Ting. Jeg fik den ene af mine Med
hjælpere, J.P. Sundbo, den senere Redaktør og Folke
tingsmand, sendt over til Sverig at tage et Kursus i den 
Lingske Gymnastik, saa han derefter kunde lede Un
dervisningen. Og jeg stillede personlig til disse Gym
nastiktimer det første Halvaar efter det ny Systems 
Indførelse, og fik saaledes i det mindste Begyndel
sesgrundene lært...

Drachmann havde jeg af og til truffet sammen med. 
Og da han just paa den Tid var optaget af at slaa til Lyd 
for,,dansk Bevægelse’ ’ og desaarsag var en Del inter
esseret i Folkehøjskolerne, var det meget naturligt, at 
han, da han netop var paa Besøg dér i Nabolaget, 
gerne vilde med det samme se ind til mig og mine Ele
ver. Og lige saa gerne tog jeg imod hans Visit. En 
dansk Digter, tænkte jeg, og en dansk Højskole de to 
maa høre sammen. Jeg hentede ham personlig i et lille 
Køretøj. Og da jeg saa kom kørende med ham op ad 
Indkørselsvejen til Højskolen, - ja, man har jo hørt om 
Digteres Modtagelse ved saadanne Lejligheder af 
festlig opstillede Højskolepiger, der sang og overrakte 
Blomster; men noget af den Art maa man ikke tænke 
sig arrangeret her. Nej, Georp Himmelstrup, en af 
mine fortræffelige Medhjælpere, havde faaet alle pi
gerne med sig op paa Højen, der laa et Stenkast fra 
Vejen, hvor jeg skulde komme kørende med Skolens 
Gæst. Her paa Højen havde Himmelstrup ladet Pi
gerne sætte sig i en Halvkreds, medens han fortalte 
dem noget. Og han havde da faaet dem anbragt alle 
med Ryggen ud mod opkørselsvejen. Og han sørgede 
for, at ikke eneste Hoved vendte sig, medens vi kørte 
forbi. Disse ubevægelige Rygge var det da, der kom til 
at hilse Digterens Indtog paa Hjørlunde.

Naa, siden fik jeg jo alligevel Pigerne samlede i Sko
lestuen, hvor de sang nogle Sange, og Drachmann 
sagde nogle Ord. Men Himmmelstrup holdt sig tilbage 
paa sit Værelse.

Og det havde han jo Lov til...
Da jeg nedlagde mit Præsteembede, havde jeg dog 

ikke skilt mig af med Kjole og Krave. Det kunde aldrig 
falde mig ind, Om jeg end var blevet Skolemand, ved
blev jeg dog at være Kirkemand og Præst.

Jeg vedblev som Højskolemand at være Præst. Jeg 
prædikede jævnlig paa Skolen Søndag Eftermiddag, og 
det skete ogsaa, at jeg forrettede Tjenesten, baade 
med Prædiken og Altergang for gamle Pastor Arboe i 
Hjørlunde. Jeg slap heller aldrig den Tanke, at jeg for- 
haabentlig engang igen fik Præstestilling, nemlig som 
Valgmenighedspræst. Alt for snart kunde jeg dog ikke 
gaa fra Højskolegerningen og fra Hjørlunde og fra 
Egnen og alle Vennerne dér. Og da jeg derfor i Foraa- 
ret i 1884, kun fire Aar efter at jeg havde taget fat i Hjør
lunde, fik Opfordring fra Odder i Jylland til at blive 
præst for den Valgmenighed, de var i Færd med at op
rette dér, maatte jeg svare, at jeg følte mig alt for 
stærkt bundet til Stedet og til Gerningen, hvor jeg var. 
To Aar efter fik jeg en ny Opfordring, nemlig fra Valg
menigheden i Kjerteminde, som ønskede mig til aflø
ser af Niels Lindberg, der var død. Denne Gang trak 
det meget stærkere i mig, og ved Enden af min Be
tænkningstid var jeg kommen til det Resultat, at jeg 
skulde sige ja. Jeg var kommen saa vidt, at jeg havde 
udbredt Papiret foran mig for at skrive til Kjerteminde, 
at jeg modtog Kaldet. Men saa viste det sig, at jeg ikke 
kunde faa pennen i Gang dertil. Det, som bandt mig til 
Hjørlunde, var alligevel for stærkt. Jeg maatte lade Pa
pir og Pen ligge og sætte mig hen. Og da jeg en Times
tid efter atter greb Pennen blev det for at meddele 
dette: Jeg kan ikke!

Tre dage efter kom saa Kaldet fra min egen Kreds, 
den lille Kreds, der havde samlet sig om mine Efter- 
middagspraedikener paa Højskolen, og som jo ikke 
havde været uvidende om, at jeg havde været opfor
dret fra Kjerteminde og havde sagt nej. Pastor Arboe 
var død 1883, og nu vilde man altsaa skride til at danne 
Valgmenighed med mig som Praest, idet det jo forud
sattes, at jeg kunde beholde Højskolen, og at saaledes 
min Præstelønning vilde blive overkommelig, hvor lille 
end Kredsen var. Dette Kald modtog jeg med fuld 
Glæde og uden lang Betænkning. Og et Par Maaneder 
efter, d. 13de Maj 1886, lagdes Grundstenen til vor lille 
Valgmenighedskirke paa Højskolens Mark. Da Kirken 
var færdig og af Herredets Provst synet og fundet 
brugbar, forsynet med alt til Gudstjenesten fornødent, 
indsendte vi vor Ansøgning til Ministeriet om kongelig
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Anerkendelse som Valgmenighed med mig som 
præst. Svaret paa Ansøgningen kom, ogdetlødpaa, at 
den kongelige Anerkendelse foreløbig ikke kunde 
gives; først maatte en mod mig paa den Tid verse
rende Retssag være afsluttet. Og derefter vilde vi have 
at indgive ny Ansøgning. Hvad det var for en Sag, skal 
jeg siden give Besked om. Foreløbig blot dette, at det 
var noget politisk. Vi befandt os midt i Provisoritidens 
hedeste Kampe.

Vi kom altsaa til at vente paa den kongelige Aner
kendelse. Meget vel, men der kunde gaa Aar og Dag. 
Og skulde vi nu ogsaa vente med at begynde Gudstje
nesten i vor ny Kirke? Vi, som lige var traadt sammen 
til vor Menighedsdannelse, skulde vi nu foreløbig atter 
skilles ad og søge tilbage til hver sin Sognemenighed? 
Dette var os, mente vi, aandelig umuligt. Og dette 
skrev jeg til Biskoppen, at nu havde vi rejst vort Alter, 
og nu maatte vi have Ilden optændt paa det - eller no
get i den Retning. Jeg saa mig efter Omstændighe
derne nødsaget til, skrev jeg, at begynde at holde 
Gudstjeneste uden kongelig Anerkendelse og da selv
følgelig ogsaa uden at foretage Vielser og Begravelser 
eller andre Handlinger med borgerlig Virkning. Jeg 
vilde holde mig til Ordets Forkyndelse og Sakramen
ternes Forvaltning og saa iøvrigt afvente den kongelige 
Anerkendelse. Jeg vilde ikke ansøge om Tilladelse til 
at indtage denne foreløbige Stilling, da Tilladelsen for
mentlig vanskeligt kunde gives. Men jeg vilde handle 
efter Konduite og løbe an paa, at Autoriteterne faktisk 
vilde lade det passere.

Saa fandt vor Kirkes Indvielse Sted d. 16. januar 
1887. det var Hostrup, der efter Opfordring beredvil
ligt udførte denne Handling. Ja, der var iøvrigt een 
Præst til, som deltog deri, det var min Ven fra Drenge- 
aarene og Studenteraarene Karl Povlsen, Birkedals 
Efterfølger som præst for Ryslinge valgmenighed. Og 
lad mig i Forbindelse dermed, nævne, at denne Me
nighed havde skænket os sin lille oprindelige Kirke
klokke, som var blevet ledig, idet de havde faaet en 
større. Meget lille var den Klokke, vi saaledes havde 
faaet hængt op; men den var af god Malm, og den pas
sede til vor lille Kirke, og saa var det den første 
Klokke, der havde ringet til Gudstjeneste for en dansk 
Valgmenighed. Vi var meget glade for dette Broderlig- 
hedsbevis fra Landets ældste Valgmenighed.

Nu var jeg altsaa kommen rigtig op paa Prædikesto
len igen, og nu maatte jeg ud med Sproget.

Bladet fra munden!
du, som ej tjener paa Høj og Lunden 
Afguders brogede Vrimmel, 
Men i den hellige Kirke paa Jord 
Faderens levende Ord,
Skaber af dig og den stjernede Himmel!

Saaledes begynder et pastoralteologisk Digt af 
Grundtvig, som tidlig havde gjort stærkt Indtryk paa 
mig. Dette , .Bladet fra Munden! ” var blevet et Løsen 
for mig som forkynder. Men til at faa taget Bladet fra 
Munden hører ogsaa det, at men frigør sig for hind
rende og hemmende Vrangmeninger, som man kan 
have løbet sig fast i. For mig viste det sig nu som en 
Nødvendighed, naar jeg skulde komme til Orde og faa 
Aandefang som Forkynder at faa gjort op med det, der 
fordringsfuldt kaldtes „den kirkelige Anskuelse”, 
d.v.s. den Mening om Trosbekendelsen, som Grundt
vig havde opstillet, og som jeg, siden jeg blev Grundt
vigianer, havde været med til at bøje mig for. Denne 
mening, at Herren Jesus selv skulde have formet Tros
artiklerne og foresagt sine Apostle dem, var efter- 
haanden kommen til at stemme mig for Brystet. Det 
kunde jeg jo ellers have gaaet stille med; men nu, man 
havde faaet mig op paa Prædikestolen, blev der ikke 
andet for, end at jeg maatte have lettet mit Bryst.

Paa selve Prædikestolen kunde jeg dog ikke holde 
det egentlige Opgør. Men da jeg i November 1887 
skulde ind og tale ved et Foredragsmøde paa Falken- 
stjernes Højskole i København, valgte jeg at tale om: 
„Den kirkelige Anskuelses Holdbarhed og Levedyg
tighed”. Jeg gik i dette Foredrag ud fra det Motto, 
Grundtvig har sat foran en af sine Verdenskrøniker: 
„Hvad sandhed er, maa Tiden vise”. Og jeg spurgte, 
om den saakaldte kirkelige Anskuelse, Læren om 
Trosbekendelsen som „Herrens eget Mundsord”, 
havde bevist sig som Sandhed ved at kunne bevare sin 
Livskraft i den Tid, der er gaaet. Jeg sagde:

Det er det historiske Bevis, der her maa spørges 
om. Pennefejdens Tid er for længe siden forbi... Den 
teoretiske Undersøgelse er afsluttet for længe siden. 
Hvad der kunde siges for og imod er vel omtrent sagt 
altsammen. Men vi er nu naaet saa langt frem, at vi 
kan begynde at spørge: Hvad siger Tiden os om den 
kirkelige Anskuelses Holdbarhed og Levedygtighed. 
Thi hvad Sandhed er, maa Tiden vise.
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Jeg paaviste da, hvorledes Anskuelsen formentlig 
ikke havde bestaaet Prøven, ikke havde leveret det hi
storiske Kraftbevis, idet den f.Eks. ikke i længden 
havde bragt det kirkelige Sammenhold tilveje, som 
man fornemmelig havde ventet af den. Jeg sagde:

Selvfølgelig har det haft sin store kirkehistoriske 
Betydning her i Danmark, at den apostoliske Trosbe
kendelse blev fremhævet af Grundtvig. Det var uden 
Tvivl netop i rette Tid, at de danske Kristne blev hen
vist til dette gamle enfoldige, korte og fyndige Udtryk 
for de Kristnes Tro. Mangfoldige Mennesker har følt 
Velsignelsen ved at følge Anvisningen i et Vers som 
dette:, ,Tag Ordet i Munden og elsk det fra Grunden! ’ ’ 
eller dette:, ,Naar hjertet med Varme om Navnet slaar 
Arme, vor Frelser vi tager i Favn.’ ’ Og for saa vidt der 
er Tale om dette, med Varme at omfatte Troens Ord i 
sit Hjerte, for saa vidt er det - det paastaar jeg - uvæ
sentligt, om man har den eller den Mening om Maa- 
den, hvorpaa det Ord er blevet til.

Jeg hævdede da, at det af forskellige Grunde var af 
Livsvigtighed for Grundtvigs Venner at vedgaa aabent 
for sig selv og for Verden, at Læren om Trobekendel
sen som Herrens Mundsord ikke kan opretholdes. Og 
jeg sluttede saa mit Foredrag med de Ord:

Trosordet vedbliver jo, uanfægtet deraf, at være 
hvad der er: et kort og fyndigt, gammelt og enfoldigt, 
fra Fædrene nedarvet Udtryk for den Kristne Tro.

Jeg mærkede straks, at mit Foredrag vakte megen 
Forundring og Modsigelse hos den Kreds, det blev 
holdt for, og som væsentlig bestod af Grundtvigianere. 
Og yderligere Modsigelse mødte jeg, da Foredraget 
straks efter blev aftrykt i „Tiden Strøm”. Frederik 
Jungersen rykkede i samme Blad frem med nogle 
„Modbemærkninger”. Pontoppidans Udtaleleser, 
sagde han, har berørt os „paa det ømmeste Sted”, 
og ,Jeg ser ikke rettere, end at Aandsfælleskabet 
imellem os maa være i Færd med at briste”.

Naar jeg altsaa havde ment, at Aandsfælleskabet 
mellem Grundtvigs Diciple i Virkeligheden beroede 
paa noget andet end denne uholdbare Teori, og naar 
jeg havde haabet at kunne beholde min Plads i Vennela
get, saa tydede Jungersens Ord paa noget helt andet.

At svare Jungersen var jeg i Øjeblikket afskaaret fra; 
thi Dagen før min sidste Artikel stod i,,Tidens Strøm’ ’, 
havde jeg faaet min Dom af Højesteret, og Dagen før 
Jungersens første Artikel fremkom, var jeg vandret i 
fængsel.

Jeg havde altsaa nok om Ørene i de Dage. Men det

ene maa jo ikke blandes i det andet. Og jeg kommer nu 
til at gaa tilbage i Tiden og udrede den Traad i min Livs
udvikling, der førte til Domfældelse og Fængsel...

D. 8 Marts 1888 forlod jeg Fængselet, og jeg skal 
ikke nægte, at det var velgørende at gense hjemmet og 
atter befinde mig blandt mine kære og føle mig omgivet 
af Komfort og Hygge. Det festlige og frydefulde ved 
Hjemkomsten forhøjedes desuden ved den Efterret
ning, der straks mødte mig, at Venner og Meningsfæl
ler rundt om i landet havde indsamlet en smuk Penge
sum som Hædersgave til mig, for at jeg kunde blive 
hjulpet ud over de økonomiske Vanskeligheder, 
Fængslingen havde forvoldt mig, især jo derved at jeg 
jo denne Vinter havde maattet lukke Skolen.

Et Par Maaneder maatte jeg endnu vente, inden jeg 
til Maj kunde begynde Sommerskolen. Men jeg gen
optog straks min Præstegerning i Valgmenigheden, 
som før min Fængsling knap havde varet et Aar. Jeg be
gyndte blandt andet at læse med de faa Konfirmander, 
der skulle til forberedelse.

Jeg mærkede imidlertidigt meget snart, at der var 
kommen Uro i min lille Meninghed. Min Fraværelse i 
Fængselet havde været benyttet til stille Agitation 
imod mig hos nogle af de ledende Medlemmer af Me
nigheden. det var mine Udtalelser fra i Efteraaret om 
, ,den kirkelige Anskuelses Holdbarhed og levedygtig
hed’ ’, der blev gjort gældende imod mig i denne Agita
tion. Offentlige Udtalelser af grundtvigske Førere om, 
at jeg havde brudt Aandsfællesskabet, maatte jo ogsaa 
gøre deres Virkning paa Sindene i Menigheden. Og da 
de Vinteren igennem hverken havde kunnet se mig el
ler høre mig Røst, fik Mistilliden saa meget bedre Lej
lighed til at sætte sig fast. Nok er det, da jeg efter min 
Hjemkomst atter begyndte at prædike, var Mistilliden 
der, og jeg kunde ikke undgaa at fornemme den. Sam
taler efter Gudstjenesten med enkelte af mine Tilhø
rere røbede, at de havde siddet og luret paa mig under 
Prædikenen og da ogsaa faaet forkert fat baade paa det 
ene og det andet af, hvad jeg havde sagt.

Da Erfaringer af denne Art i Løbet af omtrent fire 
Uger vedblivende havde gentaget sig, stod det mig 
klart, at jeg maatte have et Opgør. Tiden var inde, da 
vi, i Henhold til Ministeriets Skrivelse for et godt Aar 
siden, skulde forny vor Ansøgning om kongelig Aner
kendelse som Valgmenighed (idet nemlig min Straffe
tid nu var overstaaet), og jeg gjorde nu op med mig 
selv, at jeg maatte have en fornyet Opfordring fra Me
nigheden, før jeg gik med til, at der paany søgtes om
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Anerkendelse med mig som Menighedens Præst. Og 
for at Menigheden kunde faa Lejlighed til, hvis den 
vilde, at give mig denne Opfordring, agtede jeg at 
træde tilbage fra denne Stilling, jeg nu indtog som de
res Præst, dog kun saaledes, at det forstodes, at det 
var en ny Opfordring, der skulde til for at faa mig til at 
træde ind igen i Stillingen.

En dag midt i April tog jeg min Hat paa og Stokken i 
Haanden for at begive mig til Valgmenighedens For
mand, Jens Svendsen i Sundbylille, og sige ham, hvad 
Bestemmelse jeg havde taget, samt opfordre ham til 
snarest muligt at sammenkalde Menigheden til et 
Møde, hvor Sagen kunne blive afgjort. Just som jeg 
kom udenfor Indkørselen til Højskolen, mødte jeg et 
Køretøj med to Mænd af Menigheden, der ønskede at 
tale med mig. Jeg vendte da om og fik dem af Vognen 
og ind med mig i mit Studereværelse.

Hvad det var, de vilde tale med mig om?
Ja - de vilde jo spørge mig om, hvorledes jeg under

viste mine Konfirmander. Den ene af Mændene havde 
en Søn, der gik til Forberedelse hos mig.

Aa, svarede jeg, jeg tror, jeg forstaar. Det, som er 
galt ved min Konfirmandundervisning, er formodent
lig ikke noget, jeg lærer Børnene, men snarere noget, 
jeg ikke lærer dem. Jeg lærer dem ikke, at Trosbeken
delsen er Ordet af Herrens egen Mund. Det er det, I 
har Betænkelighed ved, ikke sandt?

Jo, det var netop det, de havde paa Hjerte.
Vel, sagde jeg, saa kan jeg berolige jer ved at meddele, 

at jeg, da vi mødtes herudenfor, var paa Vej til Jens 
Svendsen for at faa et Meninghedsmøde sammenkaldt.

Og saa satte jeg dem ind i, hvad der var Meningen 
med dette Møde: at jeg agtede at træde tilbage for at 
lægge det i Menighedens Haand, om den vilde opfor
dre mig paany.

Ved at høre dette, blev de lettede og glade og forlod 
mig i en tilfreds Sindsstemning.

Ogsaa jeg var ved denne Lejlighed rigtig glad over, at 
jeg havde været i Stand til at give de to Mænd denne 
Meddelelse, det er jo en egen Sag for en Præst at faa 
Besøg af Meninghedsmedlemmer, der kommer for at 
anke over hans Embedsgerning. I dette Tilfælde vilde 
Mændenes Besøg uden Tvivl have ført til sammenkal
delse af et Menighedsmøde; men det vilde have været 
dem, der fremkaldte det og altsaa taget Initiativet til 
min Fjernelse. Nu derimod - nu havde jeg, ved at tage 
Hat og Stok og give mig paa Vej til Formanden, vundet 
to minutters Forspring, saa at jeg, ved at kunne med

dele dem, hvor jeg var paa Vej hen, beholdt Initiativet 
i min Haand - kunde vise dem, at jeg af mig selv, før de
res Besøg havde givet mig Anledning, havde besluttet 
at træde tilbage.

Og det er meget behageligere i et saadant Tilfælde at 
kunne sige: at Jeg har taget min Afsked! end at maatte 
sige: Jeg har faaet den.

Straks, da Mændene var kørt bort, gik jeg afsted 
igen, traf Jens Svendsen og fik truffet Aftale med ham. 
Jeg lagde Vægt paa at lade ham klart forstaa, at naar jeg 
nu overfor Meninghedsraadet traadte tilbage fra Stil
lingen, betød dette ikke andet, end at jeg krævede et 
Tillidsvotum - i Form af en fornyet Opfordring - som 
betingelse for at fortsætte.

Mødet blev straks sammenkaldt, og den 17. April 
1888 samledes da Valgmenigheden, temmelig fuldtal
lige i Højskolens Sal. Jeg traadte frem og sagde kort, at 
jeg havde sporet Uro i Menigheden i Anledning af mit 
offentliggjorte Foredrag om den kirkelige Anskuelse, 
og da jeg ikke kunde ændre eller tilbagekalde noget af, 
hvad jeg i det Foredrag havde fremført, ansaa jeg det 
for rigtigst at træde tilbage fra Stillingen som Menig
heds Præst. Der skulle jo nu indgives fornyet Ansøg
ning om Anerkendelse; men dersom det skulde blive 
med mig som Menighedens Præst, maatte jeg have en 
fornyet Opfordring.

Et af de mest ansete Medlemmer af Valgmenighe
den, Lærer Hansen fra Ølstykke, Medlem af Folketin
get, tog Ordet efter mig og takkede mig, fordi jeg saa 
aabent og klart havde udtalt mig om min Stilling til den 
kirkelige Anskuelse, han vilde nu lige saa aabent og 
klart udtale, at naar jeg indtog den Stilling, kunde jeg 
ikke være hans Præst. - Det øvrige Ordskifte overvæ
rede jeg ikke. Jeg ansaa det for rigtigst at forlade Salen, 
for at de forsamlede kunde forhandle friere. Og da no
gen Tid var gaaet, blev jeg kaldt ind igen, for at mod
tage den meddelse gennem Formanden, at man ikke 
havde kunnet forenes om at give mig en fornyet Opfor
dring.

Og saaledes var jeg da - efter godt et Aars Forløb - 
færdig med at være Valgmenighedspræst.

Og det var den Stilling, der havde staaet for mig gen
nem en Række af Aar som den Ideale Præstestilling.

Jeg havde gjort mit bedste, medens jeg var i Stillin
gen. De , ,Tolv Prædikener’ ’, jeg udgav 1888, stammer 
alle fra den Tid og giver altsaa en Prøve paa, hvad jeg 
havde at opvarte min lille Menighed med. Og jeg tror, 
man kan sige, at, var det ikke store Sager, saa var det
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i hver fald ,,frisk fra Fadet’ ’. Jeg havde den Opfattelse 
at man ogsaa som Valgmenighedspræst skulde tale, 
som man havde det om Hjertet - vidne om det, der 
brændte hos en selv, uden Hensyn til, om det just altid 
behagede Tilhørerne. I en af de ,,tolv Prædikener” 
gaar jeg ud fra Verset om Agnete og Havmanden: 
„Han stopped hendes Øre, han stopped hendes 
Mund, saa farte han hende til Havsens Bund’ ’. Og saa 
heddder det i Prædikenen:

Vogt eder for den døvende Magt! Tillad aldrig, at no
gen foretager den Operation med eders Øren og 
stoppe eders Mund! Det kan blive forsøgt fra verdslig 
Side med en eller anden søvndyssende Filosofi; men 
det kan ogsaa blive forsøgt fra gejstlig Side. Thi jeg skal 
betro eder, at mangen en Prædiken er i Virkeligheden 
ikke andet end en god Tot Bomuld til at stoppe Folk i 
Ørene, og mangt et Kristenliv er i virkeligheden en bli
delig Synken til Havsens Bund med Trosbekendelsen 
i Favnen og et Fadervor paa Læberne.

Her har vi et karakteristisk Eksempel paa den slags 
Udtalelser, der kunde forekomme i mine Prædikener, 
og som blev taget mig ilde op. I det hele - man havde 
ikke haft Bud efter mig for at blive forstyrret i sin Sjæ
lero og bragt fra sine grundtvigianske Koncepter.

Nej, saamænd! Men de havde dog haft Bud efter mig 
til at prædike for dem. Og skulde jeg prædike, saa 
maatte jeg prædike, derved var intet at gøre. Men 
smerteligt var det jo, at det skulde gaa, som det gik.

Præst og Menighed skiltes ad, med Sorg fra min 
Side, men uden bitterhed fra nogen af Siderne. Og vi 
skiltes ikke engang helt ad. Thi jeg paatog mig, efter 
Opfordringen, at besørge Gudstjenesterne i Valgme
nighedskirken indtil videre, medens man søgte efter 
en ny Præst. Jeg gik saa meget villigere ind paa dette, 
som jeg nærede et stille Haab om, at det dog kunde 
ende med, at Stemningen slog om og Menigheden 
kunde enes om at ville beholde mig. Imidlertid, da der 
var gaaet et Aar hen paa denne Maade, uden at nogen 
Afgørelse syntes at skulle træffes om Menighedens 
Fremtid, brød jeg af og holdt Paaskedag 1889 min sid
ste Gudstjeneste i Valgmenighedskirken. Derefter 
blev Menigheden betjent i Ny og Næ af tilrejsende 
Præster, indtil den om sider fik indordnet sig som filial 
af Københavns valgmenighed.

Sammen med den her omtalte Præstegerning havde 
jeg jo vedligeholdt min Højskolegerning, men med sta
dig færre Elever. Tilgangen til min skole havde for en 
væsentlig Del været fra de grundtvigske Valgmenig
hedskredse rundt om i landet. Men grundtvigske Fa
milier ophørte nu at sende deres Sønner og Døtre til 
den , .frafaldne’ ’. Og det havde de jo Lov til. Derimod 
synes jeg egentlig ikke, at Ministeriet havde Lov til - 
hvad det netop ved denne Tid gjorde - at slette min 
Skole af Fortegnelsen over statsanerkendte Højsko
ler. Thi havdejeg fornærmet Ministeriet, saa havde jeg 
jo bødet derfor, og det vedkom i det hele taget slet ikke 
min Skolegerning. Paa Skolen talte jeg aldrig Politik og 
mine Medhjælpere ikke heller. Naar Skolen blev 
strøget af Listen, var det ikke paa Grund af Fejl eller 
Mangler ved den, men paa Grund af min offentlige Op
træden udenfor Skolen. Og jeg havde nu endda været 
Embedsmand, saa havde det dog med en vis Ræson 
kunnet gøres gældende, at en Regering kan ikke taale 
skarp Opposition hos sine undergivne. Og tager Rege
ringen Embedet fra en saadan Embedsmand, nu, saa 
tager den, hvad den har givet. Og dersom Manden 
kommer nøgen ud af Embedet, saa er han ogsaa kom
met nøgen ind deri. Men en Folkehøjskole er ikke et 
Embede; det er - økonomisk set - en privat Mands 
Bedrift, som han har sat sine midler i og viet sine 
Kræfter, og som han maa have Krav paa at faa Lov at 
drive uhindret.
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Det var en slem hindring for min og de andre Høj
skoler, som Kultusministeriet satte paa det sorte 
Brædt, - ikke saa meget, at vi mistede det aarlige 
Statstilskud, som vi afskares fra at faa Amtsunderstøt
tede Elever. Dette var - om jeg saa maa sige - at sætte 
os udenfor Konkurrencen. Og jeg gentager, at jeg ikke 
synes, Ministeriet havde Lov dertil. Jeg kan kun se det 
som et Overgreb, - men ganske vist et Overgreb, der 
var i Stil med den daværende Regerings hele Politik.

Disse to ting tilsammen - at jeg ikke længer fik Til
gang fra Valgmenighederne, og at jeg ikke kunde faa 
amtsunderstøttede Elever - var for meget for min 
stakkels Skole. Jeg holdt den gaaende - med stadig 
større Tab - saa længe jeg endnu saa Udvej til at svare 
enhver sit. Men da der tilsidst ikke var andet at gøre, 
solgte jeg Skolen i Foraaret 1891, efter at jeg den sidste 
Vinter kun havde haft 10 Elever.

Denne sidste Vinter havde jeg haft Jeppe Aakjær til 
Medhjælper. Han var jo dengang en ung og ukendt 
Mand. Heller ikke jeg havde forud kendt ham; men jeg 
mindes, at da jeg saa ham første Gang, nemlig, da jeg 
fra Vinduet saa ham komme op over Skolens Gaard 
med sin bredskyggede Hat paa Hovedet, faldt det mig

øjeblikkelig ind, at han lignede en Digter - Ja, en be
stemt Digter, nemlig Karl Gjellerup. Der var da ogsaa 
et højpoetisk Sving over hans foredrag for Eleverne. 
Og - hvad mere var - han blev os snart en kær Hus
fælle, ligesom ogsaa Eleverne holdt meget af ham.

Men det kom altsaa kun til at vare ganske kort. Saa 
standsede Skolen. Og det var ret trist. En Opmuntring 
var det for min Hustru og mig, da vi en Dag ved denne 
Tid var til et Møde i København og modtog Indbydel
sen til at komme hen i Frøken Karen Jensens Højsko
lehjem, hvor der blev overgivet os en hel Samling af 
smukke møbler og værdifulde Bøger, Resultatet af en 
Indsamling blandt forhenværende Elever. Frøken Ka
ren Jensen havde selv været Elev paa Hjørlunde, og 
formodentlig skyldtes den mest hende, den smukke 
Tanke at give os et Bevis paa Paaskønnelse netop nu, 
da vi havde maattet give op. Og her vil jeg med det 
samme omtale, at jeg paa min 70 Aars Fødselsdag i 
1921 havde den Glæde at modtage igen et Bevis paa, at 
forhenværende Elever kærligt mindedes deres Høj
skoletid og deres gamle Lærer, idet jeg gennem Niels 
Jeppe Andersen, Mørdrup, fik overrakt en stor og 
smuk Sølv-Bowle fra gamle Elever over hele landet.
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Et brud
Af Morten Pontoppidan

I artiklen ”Et brud” fra 1916 ser Morten Pon
toppidan tilbage på uoverensstemmelserne mel
lem ham og kredsen omkring højskolen og valg
menighedskirken i Jørlunde. Han var da sogne
præst i Stenløse Veksø og havde bag sig et omfat
tende forfatterskab, der kendetegner ham som en 
skarp debattør og en sleben skribent.

Hvad jeg her foran har fremsat om Valgmenigheds
bevægelsens Karakter og hele Forløb, vil jeg nu gaa 
over til at illustrere, idet jeg giver en kort Fremstilling 
af, hvad jeg personlig har haft med Bevægelsen at 
gøre.

Jeg havde begyndt min præstelige Løbebane i Som
meren 1876 som personel Kapellan ved St. Olai Kirke 
i Helsingør. Endnu samme Sommer traf jeg sammen 
med Ernst Trier, Forstander for Vallekilde Højskole og 
Medlem af Ubberup Valgmenighed. Trier var, efter sin 
første Hustrues tidlige Død, just dengang blevet gift 
med Julie Marstrand, en kusine til den Julie Mar- 
strand, jeg selv Aaret i Forvejen var blevet gift med. 
Triers Svigerfader, min Hustrus Farbroder, boede paa 
et Landsted lige ved Helsingør, og dér traf Trier og jeg 
sammen. Trier - med sin altid vaagne Interesse for 
unge Mennesker med lidt Liv i sig - fik mig hen paa en 
Bænk i Haven og skulde jo til at se, hvad den 25aarige 
Kapellan egentlig indeholdt. Han kom aabenbart i sin 
Bedømmelse til et for mig gunstigt Resultat. Og da vi 
nogen Tid havde ført en Samtale om Gerningen som 
Præst i vore Dage, saa han mig i Øjnene og sagde med 
stor Vægt: Ja, en Mand som De, han søger ikke Præ
stekald, han lader sig søge.

Det var saa meget som at sige til mig: Du bliver ikke 
Sognepræst; du venter, til du kan blive Valgmenigheds
præst!

Og det Ord blev fra den Dag siddende i mig og bidrog 
vistnok væsentligt til den Omformning af mine Frem
tidsplaner, som i Løbet af et Par Aar gik for sig. Jeg var 
i Forvejen stærkt grundtvigsk paavirket, dels i Vartov, 
dels fra Hostrup i Frederiksborg. Og nu kom det til at 
staa mere og mere afgjort for mig: Sognepræst, det

Morten og Julie Pontoppidan i Ganløse bakkersammen med sviger
datteren Clara Pontoppidan, der i færd med at indspille udendørs
scener til Carl Th. Dreyers: Der var engang.

kan du ikke indlade dig paa. Valgmenighedspræst, det 
er det ene rigtige!

Men det kunde jo vare længe, inden det Kald kom, 
hvis det nogensinde kom. Og hvad skulde jeg imidler
tid?

Ja, der var jo Højskolegerningen. Ogsaa den var, 
væsentlig set, en ordets Tjeneste. I Virkeligheden var 
der i den Virksomhed lukket en Dør op for en ung 
Mand til at tjene Gud og tjene sit Fæderland paa aller
bedste Maade, i hvert Fald indtil han naaede større 
personlig Modenhed.

Jeg holdt da Højskole i godt 12 Aar. I Løbet af den Tid 
blev jeg af to forskellige Valgmenigheder, en i Jylland 
og en paa Fyn, opfordret til at blive deres Præst; thi jeg 
havde vundet en Del Popularitet i de grundtvigske 
Kredse Landet over, fra hvilke Kredse jeg mest fik 
mine Elever. Men jeg afslog begge Gange Opfordrin
gen. Jeg følte mig alt for stærkt bundet til Nordsjæl-
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Morten Pontoppidan (yderst til højre) med sit pigehold i sommeren 1887. Nederst til venstre sidder højskolelærer Lars Nielsen, som fortsatte på 
højskolen efter at Pontoppidan havde forladt den.

land, hvor jeg virkede, og tillige til min Højskoleger
ning, som jeg foreløbig ikke kunde tænke paa at slippe.

Men saa blev der for tredje Gang kaldt paa mig, og 
denne Gang fra den Kreds, jeg boede midt iblandt, og 
som jeg jævnlig havde forkyndt Ordet for ved Søndags
forsamlinger paa Skolen. Tidligere havde de fleste af 
denne Kreds fundet deres Opbyggelse regelmæssig 
hos Pastor Arboe i Hjørlunde, som nu var gaaet bort, 
og lejlighedsvis hos Hostrup i Frederiksborg. Nu 
traadte de sammen og dannede Hjørlunde Valgmenig
hed og bad mig være Præst for dem, samtidig med, at 
jeg fortsatte min Højskolegerning.

Saa kunde jeg ikke sige Nej, og derfor sagde jeg da 
ogsaa Ja af mit fulde Hjerte.

Vi fik bygget den lille valgmenighedskirke paa Høj
skolens Grund. Og der blev givet Ansøgning ind til 
Kongen om at faa Valgmenigheden anerkendt med mig 
som Præst. Denne Ansøgning kunde dog foreløbig 
ikke bevilges, fordi jeg havde en Retssag svævende 
over mit Hoved i Anledning af noget, jeg i Falkenstjer- 
nes og mit Blad ”Tidens Strøm” havde skrevet om 
Estrups Maade at ’ ’holde’ ’ Danmarks Riges Grundlov 
paa. Det var i de Dage, da den politiske Kamp satte 
hele Landet i heftig Bevægelse. Nuvel, vi maatte altsaa 
opsætte til senere at faa den kongelige Anerkendelse; 
men at faa begyndt paa vore Gudstjenester kunde vi 
ikke saadan paa det uvisse opsætte. Jeg indberettede 
da til Ministeriet, at vi vilde - under Forventning af
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Autoriteternes stiltiende Billigelse - begynde Ordets 
og Sakramenternes Tjeneste i vor nyopførte Kirke, 
men at jeg selvfølgelig indtil videre vilde afholde mig 
fra at udføre saadanne kirkelige Handlinger, som havde 
borgerlig Betydning.

Vor lille Kirke indviedes 16de januar 1887 ved Pastor 
Hostrup. Ja, en lille Kirke var det, med et lille Spir og 
en ganske lille Klokke i Spiret. Den blev til næsten 
ingenting, da den kom derop. Men en god lille Malm
klokke var det. Og den havde sin Historie. Thi det var 
den, som havde ringet sammen for Danmarks første 
Valgmenighed - eller daværende Frimenighed - da 
denne d. 8de August 1866 fik indviet sin Nazaretskirke 
paa Ryslinge Mark. Denne Menighed havde udvidet 
sig og forlængst faaet en rigtig stor Kirkeklokke. Nu 
havde den betænkt den lille Søstermenighed i Hjør- 
lunde med sin oprindelige Klokke som kærlig Gave.

Dette har jeg ikke villet lade uomtalt, saa meget 
mere som den nævnte lille Klokke altsaa iaar faar sin 
jubilæumsdag sammen med Nazaretskirken.

Men hvad jeg ellers her skulde fortælle, er, at just 
ved denne Tid, da jeg kom i Gang med at bestige Præ
dikestolen i Valgmenighedskirken Søndag efter Søn
dag, og da jeg altsaa maatte ud af Posen med mit kri
stelige Vidnesbyrd, da gik det endelig og afgjort op for 
mig selv, at jeg ikke længer var i Stand til for Alvor at 
fastholde den grundvigske Anskuelse om Trosbeken
delsen som Ordet af Herrens egen Mund. Jeg maatte 
altsaa sige fra, hvilket jeg gjorde i et Foredrag paa Fal- 
kenstjernes Højskole i København for den Kreds, der 
samledes dér til Møder. Foredraget blev straks efter 
trykt i ”Tidens Strøm”. Og skønt jeg mente - og og- 
saa sagde - at man kunde være lige god Grundvigianer 
for det, og at den grundtvigske Bevægelse i Virkelig
heden aldeles ikke behøvede at være afhængig af 
nævnte Anskuelse, saa mente de ledende Grundtvigi
anere noget ganske andet. Og da jeg i Foraaret 1888 
kom tilbage til Hjørlunde og til Præstegerningen fra et 
3 Maaneders Fængselsophold i Hillerød - Resultat af 
min før nævnte Retssag - og vi skulde til at genoptage 
vor Ansøgning om Anerkendelse af Valgmenigheden 
med mig som Præst, - ja, saa viste det sig, at der un
der min Fraværelse var blevet agiteret imod mig i Me
nigheden: jeg var ikke rigtig Grundtvigianer og kunde 
derfor ikke bruges til Valgmenighedspræst.

Det blev da til, at jeg traadte tilbage, og den lille 
Valgmenighedskreds gik, efter i et Par Aar at have 
været betjent foreløbigt af forskellige, ind som

Anneks under Københavns Valgmenighed (Pastor 
Jungersen).

Min Højskolevirksomhed havde jeg behold. Men 
Tilgangen af Elever holdt næsten op. Jeg havde for en 
væsentlig Del haft Elever netop fra Landets Valgme
nighedskredse. Og dér blev jeg nu sat paa det sorte 
Brædt.

Jeg maatte ret snart sælge min Højskole og flytte til 
København, hvor jeg gjorde forgæves Forsøg paa at faa 
en Højskolevirksomhed i Gang, og hvor jeg ogsaa 
gjorde et Tilløb til en fri Forkyndervirksomhed, bl.a. i 
Arbejdernes Festsal i Rømersgade. Men det blev alt
sammen fejlslagne Forsøg. Derimod lykkedes det, da 
jeg fra Nytaar 1893 begyndte at udgive et lille religiøst 
Fjortendagsblad ”Frit Vidnesbyrd’ ’, der - som jeg ud
talte det i Indledningsartiklen - skulde være min Præ
dikestol, nu da jeg ingen anden havde. Mit Blad vakte 
nogen Opmærksomhed bl.a. hos Sjællands Biskop, 
Fog, og flere andre Gejstlige, som underhaanden lod 
mig forstaa, at den i dogmatisk Henseende friere Ret
ning, som fandt Udtryk i mit Blad, efter deres Mening 
burde have ordførende Repræsentanter indenfor Fol
kekirkens Præsteskab.

Dette var altsaa en Opmuntring til at søge præstelig 
Virksomhed. Og det maatte blive som Sognepræst; 
thi at der ikke var Brug for mig som Valgmenigheds
præst havde jeg faaet ind med Skeer. Jeg havde da og
saa, efter Brudet med Valgmenigheden, været stærkt 
inde på Tanken om at søge Sognekald, ja, jeg havde en
gang indgivet min Ansøgning, men tog den tilbage 
igen. Thi jeg frygtede, at jeg, med mine - lad os sige 
moderne teologiske Synsmaader, ikke vilde være, 
hvad man købte mig for. Nu derimod, efterat jeg i no
gen Tid havde tonet mit Flag i ”Frit Vidnesbyrd”, nu 
vidste man, hvad man købte, dersom man gav mig Em
bede. Og jeg mente da, det gik an at søge. Jeg søgte 
Sognekald*) og fik det. Dette var i 1894.

*) Da jeg ovenfor er kommen til at berøre min Sag med 
Estrup, finder jeg Anledning til at oplyse en Enkelt
hed, som staar i Forbindelse med den. Da jeg søgte 
Sognekald, gik jeg op og præsenterede mig for Kul
tusministeren (Professor Goos). Og hvad der fore
gik ved denne Lejlighed, har jeg engang mødt i for
kert Gengivelse og griber derfor Lejligheden til at 
oplyse, hvad dette virkelig var. Ministeren stillede 
det som en Betingelse, dersom jeg skulde kunne 
faa Præstekald, at jeg lovede, ikke at skrive noget
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lignende igen som det, jeg havde skrevet mod 
Estrup. Dertil svarede jeg afgjort Nej. Jeg kunne 
ikke lade min Mund binde. Efter at have tænkt sig 
lidt om, ændrede Ministeren Betingelsen derhen, 
at jeg maatte love eventuelt at nedlægge mit Em
bede, før jeg offentliggjorde lignende Udtalelser 
mod Regeringen. Dette lovede jeg, og under den 
Forpligtelse er jeg altsaa fremdeles.

Og da jeg nu gik ind til en Sognemenighed for at 
være Præst for den, da gjorde jeg det ikke med halvt 
Hjerte - ikke saaledes, at jeg betragtede mig som 
Præst blot for de ’ ’levende’ ’ og ellers blot som en slags 
Missionær overfor Sognebeboernes Mængde, der 
egentlig var at regne for Hedninger, som ganske vist 
var døbte, men som egentlig ikke burde have Adgang 
til Herrens Bord. Dette var jo den almindelig-grundt- 
vigianske Betragtning, somjeg før havde delt. Men jeg 
var blevet kureret. Og da jeg nu stod og var blevet Sog
nepræst, da tog jeg Mod til mig med begge Hænder og 
gav mig til at tro paa Sognemenigheden som kristen 
Menighed.

Menigheden, Herrens Menighed, det var nu for mig 
Sognemenigheden, hele Sognemenigheden med Ind
begreb af alle de umyndige og smaa, ja med Indbegreb 
af Tolderne og Synderne, - hele Sognemenigheden, i 
hvad aandelig Tilstand den saa end befandt sig.

Denne Betragtning har jeg nu holdt fast gennem 22 
Aar, d. v. s. den Tid jeg har været Sognepræst. Aldrig 
er jeg gaaet med til, indenfor Sognets Befolkning at 
skelne mellem nogle, som var Herrens, og andre, som 
ikke var det, - nogle, som var ”indenfor”, og andre 
som var ’ ’ udenfor’ ’. Selvfølgelig har jeg kunnet se For
skel paa mere eller mindre vaagne Sjæle, mere eller 
mindre fremmelige Kristne, mere eller mindre flittige 
Kirkegængere. Men saadanne Forskelle er jo dog i 
Virkeligheden saa smaa og saa forsvindende i Forhold 
til, hvorledes vi alle kommer til kort, naar vi skal maa- 
les med Idealet. Lad da ingen af os begynde at bilde sig 
noget ind; men lad os se at tage hinanden med og op
muntre hverandre til at gøre Fremskridt og blive saa 
gode og levende Menighedsmedlemmer som muligt. 
Men lad os for alting ikke slippe hverandres Haand, 
men staa Last og Brast, de stærke med de svage, de 
vaagne med de sovende, indtil der ved Guds gode 
Aands Arbejde kan blive fremkaldt hos flere og flere en 
levende Menighedsfølelse.

Ja, har jeg fra først af haft en Tid, hvor jeg bejlede til 
Valgmenigheden, saa har jeg nu, saa længe jeg har væ
ret Sognepræst, i mit Hjerte bejlet til Sognemenighe
den. Og jeg kan ikke ganske have haft Uheld med mig; 
thi da vilde jeg for længe siden have tabt Modet, me
dens i Virkeligheden det modsatte er Tilfældet.

Jeg har da ogsaa Gang efter Gang taget offentlig til 
Orde overfor mine Landsmænd og Medkristne for at 
faa dem til at se, hvad jeg selv ser: at det er Sogneme
nighedernes Fremtid, der i den danske Kirke skal sig
tes paa. Valgmenighederne og Frimenighederne i al 
Ære - som Undtagelser. Men Sognefolket er de kir
kelige Kæmetropper. Den danske Kirkes Held og 
Trivsel skal ikke søges i en Forøgelse af Valg- eller Fri
menighedernes Tal, heller ikke i en Forøgelse af Tallet 
paa omrejsende Præster, som laver sig smaa separate 
’ ’Kredse’ ’ hist og her. Nej, Sognemenighedens Frem
tid er den danske Landskirkes Fremtid.

Her er støtte ved og vise virksom Deltagelse, - især 
ved gennem sit personlige Eksempel at bidrage til Op
hjælpningen af god kristelig Folkeskik iblandt os - det 
er en Opgave for dem, som vil være virkelige Frem- 
skridtsmænd paa det kirkelige Omraade.

At stille sig paa denne Maade, hver i den Menighed, 
hvor han nu engang er bleven sat, og dér lægge Skulde
ren under Byrden, det kræver mere af sin Mand - 
mere Hensyntagen, mere Tilsidesættelse af personlig 
Tilbøjelighed, mere Offervillighed - end det at ”træde 
ud” og indrette sig efter Bekvemmelighed. Saa karak
terstærke var de gamle Grundtvigianere ikke, eller da 
kun undtagelsesvis. Men nu er Tiden gaaet, og nu 
skulde der vel være sket en Udvikling, som gør, at man 
til kirkelige Fremskridtsfolk i vore Dage maa kunne 
have lidt større Forventninger og stille lidt større For
dringer.

Hvad om Folkehøjskolerne her kunde hjælpe os og 
sende os hjem til Sognene nogle trofaste Støtter og 
dygtige Foregangsmænd, ogsaa paa det kirkelige Om
raade. Dette vilde betyde et Omslag for Højskolerne. 
Det vilde betyde at de i det hele begyndte at udvikle 
deres Elever til Karakterer.

Foreløbigt ser det rigtignok snarere ud, som om det 
paa de Kanter skulde gaa den modsatte Vej og maaske 
ende med, at det af enhver anstændig Højskole anses 
for nødvendigt at anlægge sig en Valg- eller Frimenig
hedskirke foran sin Dør som Attraktionsmiddel.

Trykt i ”Dansk kirkeliv i Mands Minde’ ’. 1916
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Foredrag ved Hjørlunde højskoles efteraarsmøde (25-aaret)
Af Albrekt Albrektsen

Det er i aar 25 aar siden Hjørlunde højskole be
gyndte, men da jeg kun i de 9 sidste aar har haft med 
dens ledelse at gøre, og jeg ingen særlige meddelelser 
har fra de to forudgaaende forstandere, kan og bør jeg 
selvfølgelig ikke egentlig udtale mig om de første 16 
aar, som vedrører dem og deres medhjælpere. Saa 
meget ved jo alle, at de to mænd begge maatte friste 
det vemodige at drage bort, fordi de ikke fandt til
strækkelig tilslutning; og de fleste ved vel ogsaa, at de 
to langt fra var udygtige mænd. J. Jørgensen, som jeg 
boede side om side med i det første halvaar her paa 
højskolen, lærte jeg at kende som en stilfærdig, oplyst 
og kundskabsrig mand og en fin karakter. De to fore
drag, Jeg har haft lejlighed til at høre af ham, var meget 
gode. M. Pontoppidan, som begyndte skolen, fik den 
jo hurtig næsten overfyldt af elever. Hans begavelse er 
vel uomtvistelig. Men om aarsageme til, at højskolen 
i hans tid saa snart igen tabte eleverne, ja - derom er 
der ikke helt enighed blandt de nærmeste parthavere 
i begivenhederne fra de dage, og derfor maa jeg helst 
tie herom. Pontoppidan er jo nu præst nær herved, og 
naar jeg engang imellem har haft lejlighed til at høre 
hans ejendommelige og tankerige prædiken, saa syn
tes jeg, at om der ikke just var grund til at sige, at der 
til denne var meget faa tilhørere, saa burde der dog 
have været mange flere. Vi har megen brug for ejen
dommelighederne baade blandt præster, forfattere, 
højskolemænd, ja i det hele taget, hvor de findes. Lad 
os ikke vrage dem, selv om vi maaske ikke er enige 
med dem i alt, hvad de siger og gør; der er noget ned
værdigende i at gøre dette.

Med hensyn til højskolen kan der undertiden være 
noget nedslaaende i dette, naar det synes, som om 
nogle af dens mænd vinder frem (naturligvis kun ud
vortes) paa - et godt snakketøj, en skarp sporsans for, 
hvad der kan kildre adskillige godtfolks ører, være dem 
til behag som smigrende eller rørende tale, reklamer 
ell. a., medens andre som ikke kan eller ikke vil be
nytte disse midler, maa blive tilbage. I modsætning 
hertil har der været, og er jo endnu mellem højskolens 
mænd (vel ogsaa mellem kvinder) begavede og

Albrekt Albrektsen

udprægede ejendommeligheder, som synes at møde 
liden tilslutning.

De udprægede ejendommeligheder  skulde ikke gerne 
af de mindre udprægede ”nøfles, fordi de er aparte”, 
men have lov, uden alt for mange - fodspark og bid i nak
ken, at gøre deres arbejde; det som virker fornyende, 
berigende, forskønnende og er saa nødvendigt for livet.

Naar jeg nu skal sige lidt om de aar, jeg har været le
der af Hjørlunde højskole, saa først: de har været de 
skønneste og rigeste, jeg har levet - de aar, hvori jeg 
har følt mig mest lykkelig. At det har været saaledes, 
dertil har ganske vist flere aarsager virket; men den 
vægtigste har dog nok været den, at jeg i denne høj
skolens gerning har følt mig saa glad optaget som al
drig før, skønt jeg for resten ogsaa tidligere har følt mig 
lykkelig og har været glad ved mit arbejde.
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Da jeg begyndte her med pigeskolen i sommeren 
1896, kan jeg langt fra sige, at det var med noget straa- 
lende haab for fremtiden. Mange nedslaaende ytrin
ger hørte jeg, ogsaa fra gode venner, som foreholdt 
mig det vovede i at tage fat paa en skole, der var gaaet 
i stykker et par gange, og som man derved havde faaet 
den forestilling om, var noget, som ikke kunne gaa; 
men der var dog ogsaa flere, som opmuntrede mig paa 
forskellig vis og hjalp mig til at holde det svage haab saa 
vidt oppe, at det blev muligt at faa begyndt. Et brev fra 
L. Schrøder var jeg meget taknemmelig for, især var 
jeg glad for den originale sætning: ”Deres forlovede 
(den gang elev paa Askov udv. højskole) forekommer 
mig at kunne blive en god støtte for dem, og jeg ønsker 
dem til lykke med, at de har fundet hende.’ ’ At denne 
’ ’forekommelse’ ’ har været ægte, har jeg i aarenes løb 
glædeligt erfaret.

Med hensyn til tallet af elever, saa har det jo næsten 
holdt sig ens hele tiden; det er ganske vist ikke stort, 
men stort nok til, at vi føler os fuldstændig glade og til
fredstillede dermed.

Jeg vil dog ikke skjule, at jeg ikke har begyndt ret 
mange halvaar uden forudgaaende ængstelse for, at 
der ikke skulde komme tilstrækkeligt elever. Men saa 
har jeg jo ogsaa til dato hver eneste gang oplevet det 
storartede, at min tvivl og ængstelse er bleven gjort 
grundig tilskamme, saa jeg burde vel nu lade den fare, 
men om jeg magter det, ja, det er vel nok tvivlsomt, og 
et spørgsmaal er det vel ogsaa, om det var heldigt, det 
kommer jo især an paa, hvorledes saadanne ting mag
tes. - Dette, at der hidtil her paa højskolen halvaar ef
ter halvaar har samlet sig en lille ungdomsskare - de 
sidste aar lidt større - fra omtrent alle landets dele, er 
for mig baade en stor, glædelig og underlig Guds 
lykke. Og at en forholdsvis stor part af vore unge kom
mer igen som elever hos os for 2den, undertiden for 
3dje gang, har ogsaa været os en stor glæde.

Et spørgsmaal med hensyn til mit arbejde, som jeg 
ikke saa sjældent - sagtens ogsaa mange andre - har 
faaet, er dette: ”Hvilken metode benytter du, hvilke 
emner taler du over?” Jeg har faaet dette spørgsmaal, 
som om det nærmest var det vigtigste og mest afgø
rende. Nogle aar før jeg kom her til højskolen, havde 
jeg den ejendommelige stilling i 3 aar at være en slags 
vandrelærer ved forskellige højskoler, og da var jeg 
vidne til, at en højskoleforstander i en tredjedel af sko
letiden benyttede Iliaden og Odysseens poetiske bil- 
ledtale som grundlag for foredrag over menneskelivets

forskellige vilkaar og forhold, og disse foredrag var 
meget gode højskoleforedrag. Nogle benytter i 
samme øjemed de nordiske myter, andre: emner fra 
verdenshistoriens eller digtningens forskellige egne. 
E. Trier benyttede foruden poesien især den gi. pagts 
historie og gjorde dette uovertruffet mesterligt. Jeg 
for min part er aldeles sikker paa, at i de to vintre, jeg 
sad paa skolebænk hos ham, fik jeg grundlagt min - 
metode.

Men, - mon man ellers ikke kan sige, at der noget 
nær er lige saa mange metoder, som der er højskoler, 
og at saaledes er det bedst, og bliver en eller anden 
højskolemands arbejde uden virkning paa ungdom
men, saa er aarsagen hertil nok meget mere, at noget 
hos ham selv er i stykker, end at hans metode er gal. 
Et med rørende talemaader og bævrende sentimenta
litet spækket foredrag kan maaske faa en stor del af til
hørerne til at føelde strømme af taarer, medens andre 
finder samme foredrag i høj grad usmageligt, maaske 
komisk; men derfor kan man selvfølgelig ikke sige, at 
det altid er et daarligt foredrag, der fremkalder taarer 
hos tilhørerne; det kan det allerbedste foredrag ogsaa 
undertiden gøre overfor de allerbedste tilhørere. Men 
det rørende kan nu aldrig have værdi eller være ægte, 
naar det ikke fremkommer umiddelbart - er improvi
seret, det er altid uægte, naar det er lavet, indstude
ret, og virker da ogsaa altid frastødende paa udviklede 
og mere modne tilhørere, og det er naturligvis ogsaa i 
høj grad forkasteligt og usundt at anvende det over for 
de mindre modne. Nej - maa vi saa hellere bede om 
modsætningen: den kraftige, sunde ironi. At Kold i saa 
høj en grad virkede opdragende paa sine tilhørere, 
hang jo ogsaa sikkert sammen med hans fremragende 
evne til at bruge ironien. Man forstaar nok, at han satte 
”Adam Homo” saa højt.

Kan vi højskolelærere paa den rette maade faa iro
nien med i vor metode, saa skal der nok komme hel
dige virkninger deraf. Hvis ironien ikke havde den 
store folkeopdragende evne, vilde den naturligvis ikke 
have haft en saa fremragende plads i vor digtning.

Vil nogen indvende, at det er ikke særlig opdrag
elsesanstalter for ungdommen, højskolerne skal 
være, deres gerning er jo oplysningens, saa kunde vel 
dertil svares: Ja, men skal oplysning og opdragelse 
ikke altid være forenede; hvad nytter det, om ungdom
men faar lys over livets veje og maal, hvis den ikke til
lige faar øget viljen og kraften til at gaa livets veje mod 
livets lyse maal.
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Her er vi ved kærnen og hovedsagen i højskoleger
ningen, og den gælder det altid om at have for øje og al
drig at fristes til at ville frem ad andre baner, f.ex.: ved 
et flot program om alle de mange forskellige ting, de 
unge skal lære; men - som de saa alligevel intet faar 
lært af, da der, for at komme ordentlig ind i en enkelt af 
disse ting, tit vilde kræves mere tid end den, et højsko
leophold strækker sig over; eller: ved at tale for højt 
om højskolernes store andel i den stærke materielle 
fremgang i vort folk med andelsforetagender - smør
ret og flæsket o. s. v. og saa næste glemme, at vi ikke 
har naaet maalet - med ” Sulet paa Bord ’ ’, at hvor pris
værdig en saadan materiel fremgang i et folk end er, 
saa rummer den dog ogsaa en stor fare, og det er ikke 
alle vegne i vort folk, den fare undgaas. Der er nogle, 
der finder sig tilfredsstillet, som katten paa flæsket. 
Der er nogle, som faar saa travlt med alt det materielle

stræb, at de ikke faar tid til at leve. Det er desværre 
ikke helt ualmindeligt, at man kan faa at se, at de i en 
aandelig oplivelse og begejstring vakte kræfter efter- 
haanden ganske ”materialiseres”, at begejstring for 
Birkedal kan ende i begejstring for Munkedal.

Mod denne synken ned i dødsriget er det ikke over
flødigt at advare ungdommen paa det alvorligste i tide. 
Men dette kan vi vel ikke gøre paa bedre maade, end 
om vi altid saa kraftig som muligt i hele vor undervis
ning tager sigte paa personlighedslivets udvikling hos 
de unge: følelsen, viljen, hvad der kan hjælpe dem til 
”selvliv”, eller, med andre ord, at vi aldrig glemmer, 
at livet er kærnen i undervisningen, at det ikke nytter 
det mindste, om vi fortæller de unge en hel masse hi
storie (Trier og Kold fortalte kun lidt), hvis vi ikke selv 
saaledes lever i den historie, at vi ved vor fremstilling 
magter at føre de unge med ind i det samme liv.

Fra kirkeklokke til skoleklokke
AfSv. Aa. Nørgaard

I Vejstrup-bogen 1970 fortæller Sv. Aa. Nørgaard 
om Jørlunde Valgmenigheds første kirkeklokke.

I de 10 år, Kirsten og Carl Erik Jensen har været for
standerfolk på Vejstrup Ungdomsskole, er der sket 
meget på skolen. Når de nu forlader skolearbejdet og 
går til andet arbejde, kan de gøre det med god sam
vittighed, og vi andre skylder dem stor tak for tiden 
her i Vejstrup. De kan se tilbage på en fremragende 
dygtig arbejdsindsats’ Hvad der i de forløbne år er 
udrettet i skolestue og foredragssal er naturligvis det 
vigtigste, men ikke let at konstatere, og det skal jeg 
ikke her komme ind på. Derimod vil jeg gerne lige 
erindre om, at skolen i dag i det ydre fremtræder i en 
ualmindelig smuk skikkelse både ude og inde, og til
med har alle de mange forbedringer ikke kostet hver
ken skolekreds eller egn noget. Der foreligger planer 
om yderligere byggeri i den kommende tid, men en 
foreløbig afslutning sattes ved en højtidelighed den 
5. maj i år, da der indmuredes en grundsten i den nye 
elevfløj og en ny skoleklokke toges i brug. De første 
slag på klokken blev slået af fhv. gdr. P. Møllegaard, 
Ølstykke, en af de ældste nulevende gamle elever, der

var stærkt aktiv, da det gjaldt om at få netop denne 
klokke til Vejstrup Ungdomsskole. Det er en klokke, 
der har en helt ualmindelig historie. Den er over hund
rede år gammel. Den har ringet til gudstjeneste 3 for
skellige steder og er altså nu endt som skoleklokke. Af 
dens historie vil jeg gerne fortælle nogle træk. Så hå
ber jeg, at de, der lytter til dens klang, vil blive endnu 
gladere for den.

1849 kom Vilhelm Birkedal som sognepræst til Rys
linge på Midtfyn. han vakte stort røre på egnen. Sin til
trædelsesprædiken begyndte han med at sige: ”0, du 
Ryslinge sogn, alle dine gode gerninger, dem slår vi en 
tyk streg over!” Og så fortsatte han med at prædike 
om Guds gode gerninger.

Folk kom langvejs fra for at deltage i gudstjene
sterne i Ryslinge; også her fra Vejstrup var der adskil
lige, der fandt vej derhen. Det var dem, der i Vejstrup 
byggede først en friskole for børn, så en højskole og til 
sidst en valgmenighedskirke.

Da Kristian den Niende i 1863 efterfulgte den folke
kære Frederik den Syvende, og nerverne kom på høj
kant under og efter krigen, var Birkedal blandt dem, 
der var utrygge ved den nye konges danske sindelag;
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han var jo opvokset i tysksproget miljø. Birkedal bad 
hver søndag i kirkebønnen: ”Gud, giv kongen et 
dansk hjerte, hvis det er muligt! ’ ’ - Dette og flere an
dre skarpe politiske udtalelser førte til, at Birkedal i 
september 1865 fik sin afsked som sognepræst. Men 
menigheden ville ikke af med sin præst, og han ville 
ikke forlade sin menighed. Ej heller ville hverken han 
eller menigheden træde ud af Folkekirken og danne 
frimenighed. De var ikke sekterere, men grundfe
stede i det lutherske trossamfund, som var den dan
ske Folkekirkes siden reformationen.

Denne konflikt førte i 1868 til loven om de såkaldte 
’ ’valgmenigheder’ ’, d.v.s. frie, selvstændige menighe
der, men inden for den lutherske Folkekirkes rammer. 
Når man i Ryslinge - og senere her i Vejstrup - vovede 
at tage så afgørende et skridt, som det var at holde 
sammen i en valgmenighed, var det naturligvis ikke af 
politiske eller personlige årsager, men fordi man som 
menighed var fundet ind til noget, der kunne bære, det 
grundtvigske syn på dåb og nadver som Guds egne 
handlinger og derfor kristenlivets grund. Hermed ville 
man ikke noget nyt, men man havde genoptaget noget 
gammelt, grundkristeligt, som man ville værne om, og 
det mente man kunne bedst lade sig gøre i den frihed 
og med det ansvar, man fik, når man dannede valgme
nighed.

Da Birkedal var afskediget, blev kirken naturligvis 
lukket for ham. En kort tid holdt han gudstjeneste i 
præstegårdsladen; forpagteren, godsejer Langkilde, 
var en af Birkedals venner. Da det ikke kunne vare 
ved, flyttede Birkedal til Boltinggård, der ejedes af 
Langkilde. Her samledes menigheden til gudstjeneste 
i komladen. Af rokkedrejer Lars Jørgen Jeppesen i Sø- 
dinge fik man skænket den klokke, der nu har fået sin 
plads på Vejstrup Ungdomsskole; den hang i en klok
kestabel uden for laden. Lars J. Jeppesen flyttede se
nere til Svendborg, fik en træfabrik på Grubbemøllen; 
han døde i 1907 og blev begravet på Vejstrup Valgme
nigheds kirkegård, hvor hans grav endnu findes.

Jeg kan her nævne, at det var ved et møde ved Bol
tinggård i juni 1868, at deltagere fra Vejstrup hørte den 
sønderjyske lærer L. B. Poulsen tale og blev så glade 
for ham, at de bad ham komme til Vejstrup Højskole 
som forstander samme efterår.

I Ryslinge byggede man allerede 1866 egen valgme
nighedskirke. Den lille klokke fra Boltinggård fulgte 
med, blev anbragt i en tagrytter på vestgavlen og be
nyttedes, så vidt jeg har kunnet få oplyst, til 1881, da

kirken måtte udvides, og man fik den nuværende 
klokke.

Ved kirkens indvielse 1866 var det, at Birkedal i sin 
tale nævnede den lille klokke og om den sagde, at han 
håbede, den altid måtte ringe i takt med den store 
oppe i sognekirken.

Da der i 1887blev bygget valgmenighedskirke i Jør- 
lunde nord for Roskilde, og man der manglede en kir
keklokke, fik man som gave fra Ryslinge den lille klokke 
fra Boltinggård. Den blev i Jørlunde først ophængt i en 
klokkestabel uden for kirken. Senere, da man også her 
fik en større, en rigtig kirkeklokke, var man i vildrede 
med, hvad man skulle gøre ved den lille. Man anbragte 
den da under alterbordet. Dér havde den sin plads til 
Carl Erik Jensen og jeg den 22. juli 1969 hentede den til 
Vejstrup efter en lille højtidelighed i Jørlunde Valgme
nighedskirke med nogle få repræsentanter for menig
heden.

Når det kunne lade sig gøre, hænger det således 
sammen: Jørlunde Valgmenighed, der kun talte få 
medlemmer, havde i mange år felles præst med Kø
benhavns Valgmenighed (Immanuelskirken). Blandt 
dem kan nævnes de to kapellaner L. P. Laursen og A. 
B. Døcker, der begge senere blev præster for Vejstrup 
Valgmenighed (henholdsvis fra 1902 til 1909 og fra 1910 
til 1917), og som fik et nært samarbejde med Vejstrup 
Højskole. 1 1969 var de i Jørlunde blevet så få, at de 
mente, de måtte lukke kirken. Deres daværende 
præst, nu afdøde Solvejg Bording, satte mig i forbin
delse med menighedens formand Aage Due og med en 
af menighedens støtter gennem mange år, den ovenfor 
nævnte P. Møllegård, der stammer her fra Vejstrup
egnen. De var meget villige til at overlade deres histo
riske kirkeklokke til Vejstrup Ungdomsskole, der fik 
den skænket som gave. Der har gennem årene været 
livlig forbindelse mellem Jørlunde og Vejstrup, bl.a. 
har unge derfra været på skole her, og unge herfra er 
rejst derover i plads. Nu er klokken et ydre minde om 
alt dette, og den er ikke kommet i fremmede hænder.

Klokken har gennem årene kaldt på mange menne
sker. Når den ringer, klinger gamle minder med, og 
den taler om en mærkelig rig fortid, men den kalder på 
nutidsmennesker, og den kalder til fremtid. Den min
der på en gang om arven fra fedrene og om nutidens 
opgaver. Den har været kirkeklokke og er nu skole
klokke. For dem, der gennem mere end 100 år har 
færdedes på Vejstrup Højskole, nu Ungdomsskole, 
har kirke og skole hørt nøje sammen og gensidig be-
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frugtet hinanden. Det er mit håb, at det må blive ved at 
være sådan, og at den lille klokke må være med til at 
minde om denne samhørighed.

Vi er mange, der er Kirsten og Carl Erik Jensen tak
nemmelige, fordi de i troskab mod gammel arv på mo
derne vis har ledet Vejstrup Ungdomsskole, så den 
stadig blomstrede og blev et godt sted for danske unge 
at være: til dygtiggørelse og til at få forbindelse med 
menneskelige og kristelige åndsværdier. Der er så 
meget skolarbejde i dag, hvor den gamle forbindelse 
mellem skole og kirke er brudt. Hvor det sker, kan ef
ter min mening alverdens moderne pædagogiske tan
ker og metoder ikke hindre, at der bliver fladbundet og 
snævret. Hvor evighedsperspektivet forsvinder, taber 
hverdagen sin glans.

Vilh. Birkedal har skrevet en fortælling, han kalder 
’ ’Kirkeklokkeklangen i den norske Dal’ ’. Heri fortæl
ler han om en norsk bygd, hvor kirken var blevet revet 
ned og klokken solgt. Som tiden gik, vænnede man sig 
tragisk nok til kun at have en kirkegård for de døde, 
men ingen kirke for de levende. Men så var der nogen, 
der gjorde ’ ’oprør’ ’, og kirkeklokkeklangen vendte til
bage.

Det skal være mit ønske, at den lillesfofeklokke på Vej
strup Ungdomsskole - for at bruge Vilh. Birkedals ud
tryk - må blive ved at ’ ’ringe i takt’ ’ med førføklokken.

I denne for Vejstrup Ungdomsskole så afgrænsede 
situation vil jeg håbe, at alle venner af skolen, gamle 
elever og andre, må stå sammen om at gøre, hvad vi 
kan for dens fremtid.
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Erindringer
Af Frederik Møller

Frederik Møller

I det foregående har vi stiftet bekendtskab med en 
udenforståendes (Einar Jacobsen) beretning om 
Jørlunde Højskoles og Valgmenigheds historie 
samt med erindringer fra den mand (Morten Pon
toppidan) som stod midt i succesen og stormvej
ret. Er der end tale om visse gentagelser, så er 
disse udsnit af Frederik Møllers erindringer af 
værdi for kendskabet til denne levende periode i 
sognets historie.

Højskolen i Hjørlunde
Hjørlunde (1907) - på den tid - var en af de mest le
vende pletter i Nordsjælland - på åndslivets område, 
men det må dog straks indrømmes, at der i og omkring 
Hillerød før i tiden var sket større ting på det felt, idet 
digterpræsten C. Hostrup fordum med sit vingede ord 
havde opstemt folk der til liv og til lyst, og at Holger 
Begtrup sidenefter - med sin højskole, der lyste over 
lande, og sin uforlignelige taleevne lykkeligt fortsatte i 
Hostrups spor og førte hans åndsvirke videre frem på 
samme egn og længere ud i befolkningen. I Hjørlunde 
var det Morten Pontoppidan, der kom med den 
”Grundtvigske fakkel”, for i virkeligheden var det 
Grundtvigs livs-lys, de alle var optændt ved, som det i 
det hele var det lys, der har gjort det så herligt at leve 
i Danevang i det sidste par slægtleds tid.

' ’Med sagastav og peder-sværd i hånd 
han arved Saxes blik og Kingos ånd, 
fra gamle nord hans øje så mod østen, 
og ånder har han vakt ved kæmperøsten.’ ’

Lad det så aldrig blive glemt her i Hjørlunde, at vi sær
lig skylder Pontoppidan æren for det vakte danske fol- 
kesind hos mange iblandt os, det sunde menneskeliv 
der her udfoldedes i slutningen af forrige århundrede, 
og det åndsrøre, der førte til dannelse af frie, selv
hjulpne skole- og kirkekredse, som sikker har haft sin 
gode betydning for de nærmeste omgivelser og været 
årsag til, at Hjørlunde-navnet i mange år har haft en 
egen hæderlig klang i vide kredse i vort folk.
Pontoppidan var dog ikke frikirkemand, for såvidt var 
det måske ikke mærkeligt, at den splittende uenighed, 
der ret hurtigt viste sig imellem ham og en stor del af 
menighedskredsen, førte til skilsmisse, det måtte vel 
komme før eller senere, men det blev til ubodelig 
skade for kredsen, at det skete så tidligt og kom så æg
gende skarpt. Men her skal det siges til Pontoppidans 
ære, at han var frihedsmand så god som nogen, han 
kæmpede med kraft for en fri folkekirke, og tog ikke de 
knubs i betragtning der måtte vanke, når han drog sin 
lanse for andres ærlige personlige meninger og egen
artede opfattelser, han ikke altid selv fuldtud delte.
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Han hyklede aldrig for nogen - hverken ven eller 
fjende, ihvad det end drejede sig om - politik, religion 
eller andre forhold.

Pontoppidans indsats for frit skole - kirkeliv på egnen 
her var betydelig og hans person så uundværlig for 
dette, at det hele næsten gik i stå, da han rejste herfra, 
og i virkeligheden aldrig mere blev det, som den me
get lovende begyndelse gav håb og tro til. Hans afløser 
på Højskolen, Jens Jørgensen, var ellers ikke tabt bag 
en vogn, men højskolen kunne han ikke rette op igen. 
Efter det nedslag det havde fået, skulle der nok også 
uhyre meget til, muligvis kunne ydre forbedringer 
have hjulpet godt til.

Derimod fik Jens Jørgensen en fri børneskole igang - 
ved siden af højskolen - som blev til gavn og glæde for 
mange af egnens beboere. Men da det var højskolen 
det gjalt for ham at få på fode, og det ikke ville lykkes, 
drog han til Amerika efter at have overladt skolen, og 
hvad dertil hørte, til Fr. Back og Albrechtsen med 
sidstnævnte som forstander og leder af skolearbejdet 
og sidenefter enebesider af ejendommen, med skolen 
i tilbehør. Imidlertid opstod der en hård konkurrent til 
højskolen her, da H. Begtrup byggede sin tidsvarende 
Højborg - ”Frederiksborg højskole” ved Hillerød.

Det var klart, at med den og dens fremragende for
stander som nabo, måtte Hjørlunde højskole nærmest 
føre en skyggetilværelse. Dog lykkedes det Albrecht
sen at holde sin skole oppe i mange år med ikke helt 
små elevhold imellem, og at hans elever var ham tak
nemmelige for skolen, har de vist ved at rejse en mæg
tig mindesten på hans grav. Og egnens ungdom såvel 
som ældre har grund til at mindes ham med tak for 
husly, han gav til gymnastik og julemøder, og da ikke 
mindst for de mange rige efterårsmøder, han lod af
holde.

På ”Lynghøj”, der hører med til skoleejendommen, 
var der et udsigtstårn med flagstang, hvorpå Danne
brog vajede på skolens festdage, og fra tårnet var der 
rigtig udsigt over hovedparten af skolens opland, 
hvorfra folk kom og sluttede sammen om skolen ved 
møderne. Hvor man end så hen fra tårnet, bestod det 
nærmeste landskab af forlængst udtørrede ^ord- 
damme til Roskilde fjord: Hørup eng, Hjørlunde eng
have, Hjørlunde sø, Hagerup sø og Skenkelsø sø, og i

krans bag disse enge ligger Slangerup by, Slagslunde 
skov, Skyhøj - og længst borte - skovene omkring Jæ
gerspris på den anden side jorden.

Da tårnet blev gammelt og sank i grus - det var for
resten ikke byget med grus, men af træ - varslede det 
skolens skæbne. Albrechtsen var nu opslidt i skolesa
gens tjeneste og afhændede derfor skolen til Poul 
Holm, som efter få års forsøg og forgæves anstrængel- 
ser, måtte sælge den til en landmand. Dermed endte 
så Hjørlunde højskole sin tilværelse.

Hjørlunde valgmenighed
Som det ebbede ud både med højskolen og friskolen, 
således gik det også ned ad bakke med frimenigheden, 
efter dens frodige udfoldelse i Pontoppidans tid. Me
nighedslivet sygnede hen. Den inderkreds, der frem
kaldte brudet med Pontoppidan, vilde dog ikke give 
blankt op, men slog sig i nogle år til tåls med gudstje
neste nu og da ved frimenighedspræst karl Rønne, 
Høve og Stevns.
Imidlertig fik den forbindelse istand med valgmenig
hedspræst Fr. Jungersen, København, der påtog sig at 
holde regelmæssig gudstjeneste her ude såvidt muligt 
en gang om måneden, men sakramentale handlinger 
for kredsens medlemmer måtte han betjene dem med 
i Hjørlunde sognekirke, da han som valgmeningheds- 
præst stod under statens ansvar og folkekirkeligt til
syn, og måtte følgelig ikke besørge kirkelige handlin
ger i den ustemplede frimenighedskirke. Dette var et 
forhold, der naturligvis måtte forstærke kredsens øn
ske om at opnå anerkendelse som valgmenighed, hvad 
oprindelig og stadig havde været hensigten. Og det 
lykkedes omsider ved velvillighed fra Københavns 
valgmenighed således, at Hjørlunde-kredsen fik folke
kirkelig anerkendelse som filialmenighed til den kø
benhavnske, mod at den fælles præst forpligtede sig til 
at holde gudstjeneste i Hjørlunde mindst hver kor
tende dag. Det kunne pastor Jungersen dog ikke selv 
ene overkomme, hvorfor han så måtte holde sig kapel
lan, eller skaffe sig hjælp dertil af andre københavnske 
præster. Det blev i tidens løb mange forskellige præ
ster, vi på den måde i Hjørlunde fik lejlighed til at stifte 
bekendtskab med, mindst en halv snes stykker - 
overvejende nybagte kandidater, der siden blev land
skendte præster - f. eks. biskop Ludvigs og kirkehi
storikeren, pastor Severinsen o. fl. Skønt de alle var 
gode, tilforladelige prædikanter, var det dog ikke no
gen heldig form for kirkelig betjening, med de mange
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opvartere. Menighedslivet stangnerede dervéd - eller 
fik præg af en slags kirkelig fordragsvirksomhed.
Sådan stod det til en halv snes år til Jungersen, på 
grund af stærkt svækket helbred, tog sin afsked.
Jungersens afløser blev Johan Clausen, men det holdt 
hårdt at få ham til at have med Hjørlundekredsen at 
gøre. Vi har Jens Svendsens milde, roligt bekymrede 
miner til Clausen at takke for, at det overhovedet lyk
kedes at få et tilbud fra ham om at komme her ud og 
holde gudstjeneste 12 gange årlig, resten - der betin
gede statsanerkendelsen, som for de fleste her i kred
sen betød meget, - for nogle alt, måtte kredsen så 
skaffe sig fra andet hold. Det blev i nogle år tidligere 
valgmenighedspræst på Bornholm, Marius Jensen, 
som på grund af svagt helbred havde opsagt sin stilling 
på klippeøen og faet bopæl i København. Han, en ual
mindelig godmodig og opofrende præst, kom os til tje
neste, så snart vi kaldte. Imidlertid kom er bud efter 
ham fra Stevns frimenighed, som han lovede at flytte 
ned til og betjene. Dermed stod vi atter forlegne og så 
os om.
Det blev denne gang fra Frederiksborg højskole hjæl
pen kom med forstander Holger Begtrup, der meget 
bredvilligt imødekom anmodningen om at prædike 
her, så tit vi var i trang derfor.
Begtrup var vant til at holde søndagstaler på sin skole 
og prædikede ofte i Frederiksborg frimenighedskirke. 
Han ønskede samhørighed mellem de frie menigheds
kredse, Frederiksborg og Hjørlunde og håbede, de 
med tiden måtte få fælles præst, og han så nu i henven
delsen fra Hjørlunde et vink derom. Derfor ofrede han 
sig med glæde uden at ville modtage det mindste ve
derlag derfor - trods det, at det mangen gang var ham 
en urimelig drøj tur hertil, da han som regel kom cyk
lende - endog ved vintertide. Men det skulle alligevel 
ikke gå som han håbede.
På den tid traf det sig, at jeg i Bering talte med Samsø 
Teilmann om kirkelige forhold her ovre, og han spurgte 
mig, om Helge Hostrup ikke prædkede for os (Ho
strup var dengang lærer på Frederiksborg højskole) 
’ ’Jeg er sikker på, at han kan prædike’ ’, sagde Samsø. 
Denne uforbeholdne anbefaling for Hostrup lod jeg 
straks gå videre til Begtrup, der ikke var sen til at 
sørge for, at Hostrup en gang imellem kom til at præ
dike både i Frederiksborg og Hjørlunde i stedet for Be
gtrup.
Det gik godt en tid. Men så fandt bestyrelsen for Hjør
lundekredsen, (jeg havde ikke med styrelsen at gøre

på den tid) det var bedre kun at have en af dem, og det 
blev meddelt Begtrup, at man her foretrak Hostrup, 
og bad Begtrup tage det til efterretning? Det var jo af
sked til Begtrup ’ ’på gråt papir’ ’, som han selv sagde. 
Ja, det var såvist en tarvelig behandling efter al den 
møje han havde haft for kredsen her. Det var vel desu
den et stød mod hans håb om kredsens samling, men 
nedslået blev håbet dog ikke.
Da jeg nogen tid efter igen blev formand for Hjørlunde
kredsen, talte Begtrup til mig om, at vi snart måtte se 
til, at få en fast aftale mellem kredsene om Hostrups 
løn og stilling, som vor fælles præst.
Det lod sig dog ikke gøre, hverken dengang eller si
den, thi sagen var jo den, at Hjørlunde-kredsen havde 
Clausen, som den selvfølgelig ikke kunne tænke sig at 
give slip på, hvad da heller ikke var meningen med det, 
men heller ikke kunne man tænke sig nogen sinde at 
hæve forbindelsen med Københavns valgmenighed og 
så undvære statsanerkendelsen. Og kredsen i Frede
riksborg ville fra deres side lige så lidt høre tale om at 
give afkald på Niels Dael, så længe det var muligt, han 
ville komme en gang imellem. Det er forståeligt, men 
der var det mærkelige ved det, at Dael flere gange 
havde bedt dem: ’ ’søg en anden’ ’, og han havde mere 
end en gang holdt afskedsprædiken til dem. Ja, således 
forspildtes en god chance til virkeligt og gavnligt vir
kende fællesskab mellem to små nærboende menig
hedskredse, som ellers vel nok derved kunne have op
livet og styrket det frie menighedsliv her, i det i så hen
seende svage Frederiksborg amt. At det ikke skete, 
forekommer desmere mærkeligt ved det, at begge 
kredse med deres præster deltog og medvirkede ved 
Hostrups ordination, tilskyndet at Niels Dael, og ud- 
ført af ham i Frederiksborg frimenighedskirke.
Hostrup var, nogen tid før sin præstevielse, blevet op
sagt i sin stilling som lærer ved Frederiksborg høj
skole, som da var gået over på andre hænder, nemlig 
Holger Begtrups søn Frederik Begtrup, så han har 
sikkert haft et lønligt håb om at blive kendt god nok til 
fast varig præstetjeneste i de to menighedskredse, 
hvor han efter alt at skønne befandt sig godt, og såle
des tillige med nogen virksomhed som rejsepræst for 
’ ’Kirkeligt Samfund’ ’, som var ham tilsagt, få det nød
vendige til livets ophold såvel materielt som åndeligt. 
Men da kredsene stadig forholdt sig uvirksomme i sa
gen, måtte Hostrup se sig om efter en præstestilling 
andet sted, og han havde så det held, ved biskop Fon- 
nesbeck-Wulff’s gunst og medvirken, at blive konsti-
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tueret præst i Rørvig. Han blev dog ved at komme til 
Hjørlunde og holde gudstjeneste regelmæssigt en 
gang om måneden, så længe Clausen fortsatte her. 
Det var en dyr og besværlig rejse fra Rørvig, særlig på 
vinteren, men det blev der ikke taget hensyn til, for 
der var altid gensidig glæde ved Hostrups besøg og 
tjeneste, når han kom. Men Clausen var dog stadig 
den bedste for os. Lad det være sagt i sandhedens in
teresse, slet ikke for at miskende nogen.
I mange år var Jens Svendsen Hjørlundekredsens for
mand, fra den blev stiftet til hans død 1918. Han var en 
så stor personlighed iblandt os, så han måtte betragtes 
som selvskreven til stillingen, og han nægtede da hel
ler aldrig at modtage valget. I taknemmelighed for 
hans mangeårige varetagelse af kredsens anliggender 
og hans støtte ledelse, satte kredsen, med bidrag til
lige fra mange af hans venner ude omkrng, ham en 
stor, mindesten på pladsen foran valgmenighedskir
ken, hvor den nok får lov at stå, så længe kirken står. 
Jens Svendsen kom sjældent med nye ideer eller for
slag til fremhjælp for kredsen i ydre henseende, det 
var jeg nok så hidsig med, fordi jeg mente - og endnu 
mener, at ligesom menneskets ydre, det gælder også 
påklædning, siger os noget om personen og kan be
tyde forskelligt: noget utiltalende, frastødende eller 
net og tildragende, således forholder det sig også men 
en sags yderside, selv om den end står eller falder med 
ægthed eller uægthed i det indre. Så for at prøve om 
valgmenigheden kunne vinde større tilslutning, særlig 
af ungdom, ved ydre foranstaltninger, foreslog jeg 
foreløbig at forsøge en indsamling af frivillige bidrag fra 
medlemmer til anskaffelse af en kirkeklokke, til køb af 
jord til kirkegård og udvidelse af kirkepladsen og til 
bygning af en rejsestald, og det opnåedes alt sammen. 
Vi havde ganskevist en klokke ophængt i det åbne kir
kespir, men den var så lille, så man fandt den for spæd 
og ikke højtidelig nok til kirkebrug, forresten var den 
skænket kredsen af Ryslinge valgmenighed, hvor den 
før havde kaldt til gudstjeneste i Boltinggårds lade, 
som var denne menigheds første kirkelokale. Nu hen
ligger den her under alterbordet, som et minde om 
Hjørlunde valgmenigheds fødselsstund.
Vi fik udvidet arealet omkring kirken og fik myndighe
dernes tilladelse til, at benytte det som begravelses
plads.
Og vi fik da også rejst en lille staldbygning på højsko
lens grund lige ved gården. Sålænge højskolen var til, 
holdt vi i skolegården med vore køretøjer,

men staldpladsen var ubekvem og til tider utilstrække
lig, så der var al grund for en bedring af forholdet. Og 
da højskolen blev nedlagt, blev vi udvist af gården, 
godt var det da, at vi så havde egen stald at ty til, om
end det kneb lidt med holdeplads.
Så mistede vi vor formand, Jens Svendsen.
Hans død var et brat og hårdt slag og et uerstatteligt 
tab for kredsen. Der var ingen, man med tilfredshed 
kunne sætte på formandspladsen efter ham, men en 
skulle jo på den, og man forsøgte sig med mig, der i 
nogle år havde været kasserer.
Jeg var såmænd ikke uvillig til prøven, især fordi jeg 
havde et stort ønske om flere ydre forbedringer og et 
lille bitte håb endnu om derved at få øget medlemstal
let eller i altfald få større tilslutning i kirken ved guds
tjenesterne. Desuden var der en del reformer til me
nighedslivets fremme, jeg ønskede foretaget.
Men det ville nu ikke rigtig gå, som jeg forestillede mig 
det, for nordsjællændeme er konservativt forsigtige 
med at skifte overleverede kirkelige vaner, eller er det 
måske snarere således, at de er udpræget lunkne - 
hverken kolde eller varme - for kirkeligt liv? (Det er

Gurea Svendsen i haven på Gersholm sammen med sin mands 
broderdatter.
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ikke valgmenighedsmedlemmerne jeg her sigter til) I 
hvert fald er de i en egen grad meget lidt interesse
ret i et frit, af folkekirkens myndigheder uafhængigt 
evangelisk menighedsliv. Men hvorom alting er, stille 
gik livet i valgmenigheden sin vante gang, og småt (i 
form) blev det ved at gå. Dette må siges og bekla
ges, fordi det nu engang er så, at jo flere man er om 
at dele glæden, des større og rigere blive den. Men 
valgmenigheden og den kirkelige interesse i al almin
delighed her på egnen, er kun lille, og dette ned
stemmer uvilkårligt glæden.
Da der igen blev formandsvalg i kredsen, og man 
foreslog mig genvalgt, var jeg ved at fortvivle, for det

syntes mig ikke at være til nogen nytte med mig på den 
plads. Men det skulle nu så være alligevel, mente man, 
og så gav jeg efter denne gang, men så skal der også 
ske endnu flere reformer, tænkte jeg, ellers kan jeg 
ikke have med bestillingen at gøre. Og der skete da 
først det overraskende, at Guria Svendsen skænkede 
menigheden en storstilet, højtidelig altertavle ”Jule
nat” malet af Niels Skovgård. Den vakte selvfølgelig 
stor glæde og beundring, og blev modtaget med meget 
lovprisning til kunstneren og til giveren. Om billedet 
skrev højskoleforstander Albrechtsen et fint tolket 
digt, hvortil felespiller Oluf Jørgensen, Værebro satte 
musik, som provstinde Beckers kor, Østykke, indøv
ede og sang for os ved en gudstjeneste i kirken kort ef
ter maleriets opstilling (afsløringsfest).
Det næste der hændte, var også en gave til kirken be
stående i et harmonium - eller orgel, om man vil kalde 
det så. Givet at familien på ’ ’Korshøj’ ’ og Karen Han
sen, Sperrestrup (mormor). Også dermed blev et 
længe næret ønske opfyldt.
Endvidere som den tredie gave til menighedskredsen, 
tilbød jeg et stykke jord på knap 1 td. Id., som jeg 
havde tilbyttetmigfortretd.ld. mose, til holdeplads bl. 
andet. Den var tiltrængt fordi, da højskolen blev solgt 
til en os uvedkommende mand, blev gårdspladsen, 
som nævnt, aflyst for os som holdeplads, så at vi 
egentlig ikke havde andet end vejen foran stalden til 
benyttelse i så henseende. Det var et forhold der ikke 
var rigtig holdbart, navnlig da bilerne snart efter kom 
livligt i brug og fordrede, foruden større holdeplads, 
tillige vendeplads. Jordstykket gav altså bedre albue
rum, hvad vi hårdt trængte til, desuden gav det hygge 
derved, at en del af stykket blev beplantet med mange 
forskellig slags træer, hvoraf især må fremhæves en 
granplantage, der nu giver læ for nordvinden.
Såvidt gaver fra enkeltmand kunne gøre det, gik det 
godt nok med forbedringer. Men da jeg forelagde en 
sag, der måtte kræve ikke ubetydelige felles ofre, (vi 
manglede den store ”Danielsen”) var det forbi med 
idylen.
Sagen, der nu kom til at foreligge, var den, at der skulle 
lægges nyt tag på kirken, og spiret ligeledes fornyes, 
begge dele var af træ, som tidens tand havde mørnet. 
Det offentlige tilsyn, der bestod af provsten og to hånd
værkere, havde flere gange anket over disse ting, og 
den dag kom, da tilsynet forordnede fornyelsen. Jeg 
mente da, det med lidt god offervilje måtte være over
kommeligt at bygge et tårn af sten til kirken. Det ville
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i det lange løb være fordelagtigst, og ville desuden have 
andre betydelige fordele, f. eks. være nok så praktisk 
for klokkeren og skønhedsmæssigt langt at fore
trække.
Det var dengang gulachtid efter den første verdens
krig, da der førtes et luksuriøst privatliv også i vor 
kreds, så det skulle vel ikke være af vejen, at betænke 
en fælles livssag noget af tidens velstand. På et besty
relsesmøde, hvor jeg omtalte sagen, som jeg ønskede 
den gennemført, gik man ind på min plan, noget knur
rende ganske vist, men man gav mig dog sit ”ord”, 
som jeg regnede med stod fast. Jeg søgte så oriente
rende oplysninger og gjorde forberedelser for planen 
til forelæggelse på et kredsmøde. Imidlertid skiftede 
mine kolleger i styrelsen mening - eller i alfald taktik - 
og modarbejdede mig. Det kan naturligvis være en ær
lig sag, men det var ikke ærligt overfor mig at bryde gi
vet løfte efter at jeg havde truffet forskellige forbere
delser. Der var heller ikke noget at ængstes for på an
dres vegne, eftersom planen, som sædvanlig i kred
sen, skulle hvile på frivillige bidrag, hvorved den ikke 
kunne skade nogen, men kun tjene til fælles gavn.
På mødet, hvor jeg forelagde planen, stillede jeg så mit

mandat som formand til ophør, hvis forslaget ikke fik 
godkendelse. Afstemningen gik mig imod.
Nuvel, så fratrådte jeg formandsstillingen og anmo
dede næstformanden, Johannes Møllegård, om at 
træde til i stedet. Og sagen blev ordnet til hans godtbe- 
findende således: Tegltag på kirken, og et nyt spir i 
gammel skikkelse.
Efter dette postyr blev der fred og ro i kredsen en kort 
tid, indtil jeg atter lod mig overtale til at modtage valg til 
formandsposten.
Da kom der nemlig snart igen til at foreligge et stridens 
emne af større økonomisk art til afgørelse: Køb af 
Lynghøjhuset, der tilhørte Albrechtsen. Han og hans 
kone var begge døde, og huset gået i arv til deres dat
ter og svigersøn, Sigrun og Oluf Andersen, Sperre- 
strup. De ville sælge huset og helst til valgmenighe
den. Og skønt valgmenigheden ikke havde nogen af
gjort plan for husets anvendelse, var det alligevel na
turligst og så ligetil, om den fik rådighed over det og 
haven dertil, da hele herligheden, efter føromtalte 
jordstykkes overtagelse, var kommet til at ligge midt i 
menighedskredsens ejendom. Det var da blot om at 
gøre, at finde en passende pris. Men ak, på mødet 
hvor sagen var på dagsordenen, kom gemytterne i hef
tigt oprør om prisen, så forhandlingen gik i baglås, og 
var siden umulig at få igang igen.

Der var forskellige andre sager - dog af mindre be
tydning, end de her nævnte, hvis afgørelse gik mig 
imod, og da jeg således stadig måtte vige og kun havde 
at udføre andres ønsker, tabte jeg ganske lysten til, at 
have med menighedens administration at gøre, og 
nægtede afgjort for stedse at fortsætte dermed. Det 
skulle vel nu synes nærliggende, at foretrække den til 
formand, der havde det afgørende ord i alle sager. Det 
skete da også, Johannes Møllegård blev atter valgt. 
Jeg tilbød tjenstlig, som hidtil at forberede gudstjene
ster og menighedsmøder i samarbejde med præs
terne, men det afslog Johannes Møllegård promte - 
naturligvis, når jeg ikke ville have med det administra
tive at gøre.
Mit forhold til præsterne var det allerbedste. Det var 
mig en glæde, at brevveksle med dem om deres tjene
steture hertil, og en endnu større glæde at modtage 
dem her - og høre dem prædike.
Som prædikant og budbringer af det glade budskab var 
Clausen uden lige.

Hostrup, når han kom fra Rørvig, modtog vi på 
”Korshøj” i reglen både før og efter gudstjenesten,
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derved fik vi lejlighed til mange, såvel fornøjelige som 
alvorlige samtaler med ham, og på den vis blev vi sær
lig kendt og blev venner med ham, så vi glædede os 
hver gang til hans komme, og for at høre hans hjerte
lige, vidnefaste forkyndelse i kirken. Og Begtrup - 
veltalenheds-mester, hvis fortrolighed ikke var helt let 
at vinde, blev min ven for livet. Herligt er det også at 
mindes alle de gode præster, der kom os til hjælp i 
Clausens sommerferier eller på anden tid, hvor vi 
havde én behov. Jeg nævner vartovpræsterne, Car
stensen og Balslev, frimenighedspræst, nu forfatter, 
Karl Nielsen, Helligåndskirkens præst Chr. Welding 
og blandt flere sognepræster her i amtet, Morten Pon
toppidan, med hvem vi havde den lykke at få oprettet 
gammelt venskab.
Ja, alle disse gode mænd m. fl. berettede os med 
”glæden” så megen Herrens højtidsdag. Og alt som 
årene gik, kom ekstra højtider da også menigheden til 
del. Nævnt er allerede Hostrups ordination. Da han in
gen embedseksamen havde, måtte ordinationen ikke 
den gang foregå i en anerkendt kirke, hvad Hostrup da 
heller ikke selv ønskede, men handlingen blev ikke 
derfor mindre højtidelig. Begge menighedskredse var 
til stede i frimenighedskirken, ved Frederiksborg høj
skole, hvor Clausen prædikede over søndagens tekst, 
hvorefter Dael holdt ordinationstale og forettede præ
stevielsen under håndspålæggelse af nogle få medlem
mer fra kredsen. (I folkekirken er dette kun tilladt 
præster). Efter højtideligheden i kirken, der i forbigå
ende bemærkning, er ret ejendommelig bygget og i 
samme stil oplyst, samledes alle deltagere ved et hyg
geligt aftenbord på Frederiksborg højskole, hvor sang 
og tale opstemte glæden ved samværet.

I Januar 1937 var der gået 50 år siden valgmenig
hedskirkens indvielse. Dette gav naturligvis også an
ledning til en ekstra højtidsdag, dog forløb den ikke i 
samme store stil, som når større valgmenigheder jubi
lerer, og eftersom det var gået kredsen i det lange løb, 
var der nok heller ingen grund til jubel højt i sky. Men 
så mange som havde haft deres stadige gang til denne 
kirke i de mange år, havde al grund til at samles til tak- 
kegudstjeneste for mange rige stunder i det lille fattige 
hus, og for at dele glæden med venner fra de to menig
hedskredse der støttede os bedst: Københavns valg
menighed og Frederiksborg frimenighed. Valgmenig
heden her har alle dage haft det småt med ungdomstil
slutning sammenlignet med andre valg- og frimenighe
der f. eks. Bering. Grunden hertil kan dels være, at vi

ikke siden Pontoppidans tid har haft præsten boende 
iblandt os, dels - forhåbentlig fordi, der desværre er 
forholdsvis mange familier i kredsen, som er barnløse, 
men det kan jo dog ikke være grunden til, at de menig
hedsbørn, der er, svigter den, eller lad mig vende det 
om og sige, at kredsen svigter dem. Men hvori det 
triste forhold i virkeligheden bunder, kan være van
skeligt nok at opklare, nogen skyld ligger vel deri at vi 
ikke har forstået at gøre det naturligt og hyggeligt, og 
da særlig hjemligt nok for dem i vor kreds. Hvad årsag 
der ellers kan være, skal jeg senere forsøge at pege på. 
Spørgsmålet der her er rørt ved lagde jeg frem til dis
kussion engang på et meninghedsmøde i København, 
hvortil Hjørlundekredsen var indbudt, og jeg spurgte, 
om de derinde vidste råd, men jeg erfarede at det ikke 
stod synderligt bedre til i den københavnske kreds.

Uheldigvis opfattede pastor Clausen spørgsmålet 
som en hård bebrejdelse mod ham, og såvidt jeg 
kunne skønne, gav det endog stødet til, at han beslut
tede at trække sig tilbage fra sin præstegerning. Han 
var da over 70 år, som jo er aldersgrænsen for sogne
præster, men ikke for valgmenighedspræster. Han 
havde ikke tabt noget af sin rige, vindende evne som 
talsmand og farer ved gudstjenester, det var derfor 
beklageligt - særlig for mig, om jeg foranledigede hans 
afgang, men hans beslutning stod fast, og vi måtte give 
slip på den ejendommelige og i ’ ’troen’ ’ stærke mand 
og begavede prædikant: Johan Clausen.

Hans eftermand blev pastor Hejlesen. Med ham gled 
vi ind i en rolig og fredelig periode her i kredsen, og her
med slutter jeg beretningen om den lille, omtumlende, 
god syngende og i grunden vist udadtil i grundtvigske 
kredse velagtede Hjørlunde valgmenighed.

”Kirkeligt Samfund i Hjørlunde”
Kort tid efter, jeg fiarste gang blev valgt til formand for 
valgmenigheden, fik jeg som repræsentant for den 
grundvigske kreds her, indbydelse fra daværende læ
rer ved Frederiksborg højskole, Fred. Nørgård til at 
være med i et udvalg til varetagelse af et Kirkeligt Sam
funds-arbejde i Frederiksborg amt og deltage i et da af
talt udvalgsmøde i Hillerød, og jeg fulgte indbydelsen. 
Til stede ved dette møde var, foruden Nørgård, lærer 
Verner Nielsen, Søborg, der var ideens fader, og over
lærer O. Andersen, Hillerød, desuden præsterne 
Lyngh-Larsen, Helsinge, Christiansen, Hillerød og 
Thomsen, Birkerød. Ad åre supleredes udvalget med 
flere præster, lærere, lærerinder og lægmænd. På
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nævnte første udvalgsmøde blev pastor Lyngh-Larsen 
valgt til formand, og det blev bestemt at indbyde alle in
teresserede til et kirkeligt møde årligt i Hillerød, de 
såkaldte marts-møder. På et senere afholdt udvalgs
møde kom det frem, at vi hver på sin egn skulle virke 
for ”Kirkeligt Samfunds” udbredelse og dannelse af 
lokale kredse. Dette ansporede da mig til straks at få 
stiftet ”Kirkeligt Samfund” i Hjørlunde.
Til formand valgtes friskolelærer Knud Andersen, 
men da han efter et par års forløb frabad sig hvervet, 
måtte jeg - med stor betænkelighed - træde til.
Der var netop da brug for en sammenslutning af en så
dan art, som kunne genoptage, og i sognets forsam
lingshus fortsætte, den nedlagte Hjørlunde højskoles 
meget savnede efterårsmøder, og det tør siges, at 
disse todagesmøder nu gennem mange år har været til 
glæde og gammen for mange i vid omkreds. De indled
tes hver gang med gudstjeneste i sognekirken og med 
en udensogns prædikant, som oftest provst Becker, 
Ølstykke. Først forsøgte vi med gudstjeneste i valg
menighedskirken, for ikke at besvære de betjenende 
ved sognekirken, men da det viste sig, at kun valg
menighedsfolk gav møde der, fandt man det alligevel 
bedst, at anmode om det officielle kirkehus, - det gik, 
og har siden gået over al forventning godt.

Efterårsmøderne i Hjørlunde vandt ry og var til 
tider stærkt besøgt. Og takket være det gode gamle 
navn ”Hjørlunde” med H. (ikke det skaldede Jørl.), 
som endnu fra Pontoppidans tid havde lidt god klang 
i landet, gik det forholdsvis let at skaffe en del af de 
mest kendte og bedste foredragsholdere, valgmenig
hedspræster og et par biskoper. Men også fra andre 
kredse i vort folk havde vi foredragsholdere der tiltrak 
et stort publikum, til eks. Digteren Helge Rode, hvem 
vi var mere end godt tilfreds med. Men hvad der trak 
mest til huse, var dog forskellige aftenunderholdnin
ger med oplæsning og musik. Det fornemste i så hen
seende var vel nok en oplæsning af kgl. skuespiller 
Adam Poulsen, der læste Oehlenschlæger: ”Sankt- 
Hans Aften-Spil” ubeskrivelig morsomt og godt, og 
kgl. hofviolinistinde Breuning-Storm elevorkesters 
med så fine navne iblandt som fin Fredericia og orga
nist og pianist, Chr. Christiansen. Jo, det var en første
rangs nydelse.
Forøvrigt var det ikke den eneste gang, frk. Breuning- 
Storm viste os den velvilje at glæde os med sin under
holdende kunstneriske evne. En aften havde hun 
endog fået kgl. hofpianistinde frk. Johanne Stockmar

med sig, - vel nok Danmarks mest agtede og berømte 
pianistinde for tiden. (?)
At det overhovedet lod sig gøre at få så ophøjede (emi
nente) kunstnere til vor underholdning, skyldtes det 
lykkelige tilfælde, at vi i bestyrelsen havde en mand, 
frugtavler Hans Olaf Hansen, Slagslunde-Skov, der 
immer virkede for kunstens, og folkelivets (og ”ret
skaffen partipolitisk”) fremme blandt befolkningen 
her, og det held, at han var nabo og ven med Gunna 
Breuning-Storm, og desudeen havde så afgørende 
indflydelse på hendes opdragelse, at det vist godt kan 
siges: Hun optrådte iblandt os, som var hun hjemme. 
Selv med de her nævnte fine musikalske aftener i erin
dring, vil vist ingen nægte, at ”Fynske Musikanter’s’ ’ 
populære koncert var den største oplevelse Kirkeligt 
Samfund har haft at byde på af underholdning, i hvert 
fald blev det en aften, der sent vil gå deltagerne af 
minde. Enhver må da endnu kunne huske slutnings
nummeret! Brudevalsen fra ”Et Folkesagn” af N.W. 
Gade. Ja, i det hele en henrivende folkelig musik, som 
kom fra hjertet, og gik til hjertet. En tætpakket for
samling lyttede begejstret til 24 musikere dirigeret af 
organist og komponist Th. Ågård, Ryslinge, og bifald 
manglede det da heller ikke på.
Økonomisk set var det naturligvis også et stort foreta
gende for den lille ”K! S!”-kreds, der i starten kun fik 
få medlemmer, og ikke siden fik hvervet synderlig flere 
til trods for, at det ikke har manglet på gentagne op
fordringer til folk om at melde sig. (Der ser vi igen 
nordsjællændernes passive holdning til kirkelige anlig
gender, han hygger sig bedst udenfor, men hytter sig 
dog i nødsfald i den statsorganiserede kirke. Nu må det 
dog indrømmes, at han, siden det politiske moment 
med menighedsrådene er kommen til, godtnok er ak
tiv på det felt.)
Der blev dog ikke noget at fortryde pekuniært set, for 
pengene kom ind samme aften.

Endelig siger det sig selv, at det med så mange mu
sikere der skulle hentes i Roskilde og indkvarteres et 
døgn til bespisning og nattelogi hos medlemmer af 
”K. S.”, måtte give nogen ulejlighed, men det voldte 
ingen besvær, da alle der havde biler, villigt stillede 
dem til rådighed og gerne modtog gæster.
Fra først til sidst beroede hele herligheden (koncertaf
tenen) på en fælles anordning med højskolerne i Fre
deriksborg og Roskilde, der måtte have del i sagen, 
idet musikernes rejseudgifter var for store for en en
kelt part at udrede. Og da så efterårsmøderne, de tre
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forskellige steder, nødvendigvis af samme årsag måtte 
lægges i rækkefølge op til hverandre, måtte forhandlin
gerne mellem alle parter føres længe forud, så afgørel
sen kunne foreligge et helt år før koncerten skulle 
finde sted. Det gik ellers temmelig let for mig, der var 
ideens ophav, at få aftale både med Thorvald Ågård og 
forstanderne Holger Begtrup og Fru Bredsdorff, der 
alle var interesseret i sagen.
Desværre havde vi i Hjørlunde et mindre uheld med 
belysningen koncertaftenen der viste sig at være for 
svag til så stort orkester, så de yderst placerede i orke
steret ikke kunne se at følge noderne og rent ud erklæ
rede, at de ikke kunne spille med, men til alt held var 
der en snarrådig mand der fik den ”lysende” idé at 
stille en bil med tændte lygter udenfor et vindue, så det 
kunne lyse ind på nodebladene for de mest uheldige 
placerede musikere. Så gik det, og publikums hyldest 
og musikernes ord bekræftede at det blev en aften, 
der lykkedes.
Kirkeligt Samfund afholdt også møder på andre årsti
der. Foruden et forårsmøde - sammen med kredsens 
årsmøde (generalforsamling) - forsøgte bestyrelsen 
en vinter med en møderække med fortsættende fore
drag over et enkelt emne, idet vi traf aftale med profes
sor I. P. Bang om at holde fire foredrag om ’ ’religiøse 
vækkelser’ ’ verden over. Det var ikke just det emne vi 
ønskede, dog var det ikke det værste, værre var det, at 
det blev en række tørre forelæsninger, som måske nok 
var fortræffelig egnet for teologisk studerende, men 
ikke for folk med appetit særlig på folkelig og kirkelig 
oplysning, så det faldt temmelig uheldigt ud. Forøvrigt 
blev det os for dyrt, da kun få gad møde mere end en 
aften, og det fratog os begribeligvis lysten til at prøve 
på lignende vis med andre emner, så uagtet det måtte 
synes såre småt med K. S.’ foretagsomhed, kun at 
tage sig af efterårsmøder og de mindre - og ligeså min
dre vellykkede - forårsmøder, slog vi os til tåls der
med.
Efterhånden blev det mig alligevel for lidt, hvad K.S. 
kunne udrette, nemlig fordi det betød for lidt for de 
unge, som flittigt nok deltog i aftenunderholdningerne, 
men ikke viste synderlig interesse for de kirkelige mø
der, hvad jo dog til syvende og sidst var det, det kom an 
på for os alle.

Efter højskolens nedlæggelse trængtes der hårdt til 
grundtvigsk betonet fælles folkeligt samarbejde for 
egnens ungdom til modvægt imod de florerende og 
stedse tiltagende offentlige forlystelser, som ærlig talt

ikke højner dansk folkelivs værdi, og her på stedet 
hændelsesvis skadede vore bestræbelser i K.S.: At 
vække folk til kirkeligt livsførelse. Men som sagt K.S. 
formåede ikke noget i den henseende. Forholdet var jo 
det, at det, der her var brug for, var på ingen måde et 
forbud mod fornøjelser, men ganske særlig et tilbud 
om den slags, som dans - hovedsagelig folkedans, dile- 
tantkomedie, fælles sommerudflugt og anden mor
skab, der nu engang hører sig til i en glad og vågen ung
domskreds, og som for den sags skyld, også ældre 
mennesker kan have gavn og glæde af. Just derfor 
skulle det dreje sig om at få ældre og unge samlet om 
denne sag under de ældres overtag i ledelsen, for at 
utugt ikke skulle tage overhånd, men fornøjelserne 
holdes i niveau med hjemmenes liv.
Men under navn af Kirkeligt Samfund lod den slags 
ting sig ikke praktisere. Derimod kunne der da ikke 
være noget ivejen for, at en forening af gamle og unge, 
selv med et større fornøjelsesmoment på programmet 
kunne fortsætte efterårsmøderne - tvært imod - det 
kunne måske hjælpe til større tilslutning af unge til 
foredragene. Jeg foreslog derfor bestyrelsen for K.S. 
at tage navnforandring til ’ ’Højskoleforening’ ’. Jeg hå
bede på den vis at få et i mange år næret ønske opfyldt. 
Men man gav mig blot en sludder for en sladder. Be
styrelsen var ikke interesseret for det gøremål for 
ungdommen, og den kunne følgelig heller ikke gå med 
til navneforandring. Og sagen - mig og den øvrig be
styrelse imellem - endte med, at jeg trak mig tilbage 
fra ledelsen for Kirkeligt Samfund i Hjørlunde.
Men tanken om en højskoleforening her på egnen, 
kunne jeg ikke slippe med det samme.

Det var Århus højskoleforening, som jeg havde væ
ret på lidt nærmere hold i den tid, jeg i mine unge dage 
vikarierede der som staldmester og hotelkarl, der 
stod mig for øje, som noget af betydning til folkeopdra- 
gelse ved samarbejde mellem ældre og yngre.
Til opmuntring hørte jeg så, at pastor Rosenstand, 
Frederiksund og omegn.

Det var netop hvad jeg først tænkte mig, og det er 
klart, at Frederikssund måtte være et bedre forum 
med større opland for en højskoleforening end Hjør
lunde. Men Jens Svendsen har åbenbart ikke haft tro 
til at tanken kunne realiseres, og det må have bevirket 
at Rosenstand opgav den, hvad skulle jeg så stille op? 
Jeg prøvede igen en omvej ad K.S. til målet, men atter 
forgæves.
I den hensigt at få samlet nogle K.S. interesserede i
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Frederikssund og sognene der omkring, for at drøfte 
muligheden af en sammenslutning til afholdelse af kir
kelige møder i Frederikssund i lighed med Hillerød- 
møderne, henvendte jeg mig til pastor Blessing, Sten
løse som jeg kendte fra udvalgsmøderne i Hillerød, og 
bestyrer Steenbæk, Jægerspris, som jeg også havde 
bekendtskab med, og aftalte med dem at mødes en 
dag i Frederikssund sammen med en del flere, som vi 
hver især skulle tilkalde. Det blev ialt til en talrig for
samling af såvel kvinder som mænd. Jeg fik den ære at 
byde velkommen og indlede forhandlingen. Mødet re
sulterede i valg af et udvalg på 7-8 medlemmer, som 
altså skulle varetage afholdelse af foredragsmøder så 
ofte det fandtes betimeligt.
De første par år gik Frederikssund-møderne rigtig 
godt med stor tilslutning. De indlededes, som det al
mindeligt var andre steder, med gudstjeneste i kirken, 
men efterhånden ebbede det ud med tilslutningen, og 
gudstjenesterne blev strøget. Endnu går det dog til
forladeligt under pastor Grønvolds energiske fører
hånd. Ja, hvem ved, om ikke den ”grundvigske lyse
stage” som Pontoppidan medbragte til denne egn,

med tiden vil blive flyttet længere vest på - fra Hjør- 
lunde til Frederikssund eller Jægerspris; meget tyder 
på det.

Som skik er ved sådanne møder med flere foredrag 
af forskellige talere, var der også ved disse sammen
komster fælles kaffebord mellem foredragene * hvor 
ordet var frit, og enhver der havde noget på hjertet af 
lokal og almen betydning, som blot havde nogen berø
ring med det, man samledes om, kunne udtale sig, 
hvis tiden tillod. Jeg forberedte mig da en gang til at 
tage ordet om min ”kæphest”, Højskoleforeningen. 
Men, som så ofte før, optog formanden, på den tid pa
stor August Møller, Ferslev, også denne gang hele den 
indskrænkede tid med sin trægtskridende ordfylde, og 
jeg brændte inde med min tale. Siden tilsendte jeg for
manden opskriften til talen, jeg havde agtet at holde. 
Han takkede mig for den og udtalte sig anerkendende 
om den og sagen. Men derved blev det. Jeg fandt det 
rådeligst så at lade grillen om en højskoleforening her 
på egnen falde, og ligge for stedse, og således tage en 
af mit livs mange skuffelser.
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Friskolens levetid i Jørlunde Sogn.
Af Ingeborg Olsen

I efteråret 1841 begyndte »Den højere Bondeskole« 
sin virksomhed i et lejet lokale i Sundbylille som en 
blanding af børne- og fortsættelsesskole (en top på al
mueskolen) med mere undervisningstid og flere un
dervisningsfag og stående under den stedlige skole
kommissions tilsyn. Da skolen havde bestået i 3 år un
der de indskrænkede pladsforhold, købte man en jord
lod på 6 tdr. land på Sundbylille mark og opførte de 
nødvendige bygninger der. Skolen blev indviet i okto
ber 1844.1 krigsårene måtte de konfirmerede elever 
tage fat hjemme, derved blev skolen en ren børne
skole. Bekostningerne blev større, og i anledning af 
krigen blev der stillet større krav til befolkningens of
fervillighed, så skolen måtte nedlægges i 1849.

Den frie børneskole, som forstander Jens Jørgen
sen, Jørlunde Højskole, oprettede 1892 begyndte i 
»Lynghøjhuset«, kom straks godt i gang og fortsatte en 
årrække i samme gode gænge med skiftende lærerin
der, som hovedsagelig ledede undervisningen. En af 
dem var Guria Fogh, der blev gift med Jens Svendsen’ 
Sundbylille.

1894 har pastor Barfod skrevet følgende om sit be
søg på Privatskolen: ” Om børnenes fremgang kan jeg 
ikke udtale mig, da jeg kun har afholdt een eksamen- 
der (i 1893). De synes dog ret godt undervist, men jeg 
havde det indtryk, at de mange undervisningsfag ikke 
var heldige for børnenes tilegnelse af de nødvendige di- 
cipliner (et tidsbillede på, hvad man syntes var mest

nødvendigt). Præsten var selvskrevet formand for 
skolekommisionen indtil 1943.

Skolen blev kort tid efter flyttet til Sundbylille, hvor 
Johanne Frederiksen, som en kort tid også var lærer
inde i Lynghøjhuset, på eget ansvar og risiko fortsatte 
skolen.

1899 tilbyder Johanne Frederiksen Jørlunde sogne
råd (Hun var for øvrigt en årrække medlem af sognerå
det) at tage alle skolepligtige børn fra Sundbylille til en 
betaling af 2,00 kr. mdl.

De friskoleinteresserede i Hjørlunde syntes nu, at 
Sundbylilles beliggenhed var for ucentral og heller ikke 
helt efter ønske på anden måde; med tilskud fra kom
munen var den blevet halvvejs kommunal.

To familier - Jens Peter Jensens, Maglehøj, og Fre
derik Møllers, Korshøj - fik aftale med en ung pige - 
Margrethe Dons - om at undervise deres tre skole
pligtige børn i hendes hjem på Hjørlunde mejeri. Fre
derik Møller har skrevet i denne sag: Det blev et pro
blem for os friskoleinteresserede at få vore børn un
dervist og oplært efter eget ønske og navnlig at få dem 
fritaget for remseri i religion.”

Der gik et halvt år, så var det blevet til fire familier, 
der i fællesskab fik indrettet et skolelokale på Bygård i 
Sperrestrup. De to nye familier var Søren Møllers, By
gård, og Niels Svendsens, Vangegård. (Billede side 
104: Der var nu 5 elever.)

Efter et år med 2 lærerinder, hver et halvt år, blev 
skolen flyttet igen.

Hjørlunde højskole havde fået en ny forstander, Poul 
Holm (fra 1914-17,). Børneskolen blev flyttet dertil 
med den begrundelse, at det var lettere at få lærerin
der på det sted.

Imidlertidigt gik det godt med børnetallet, men ikke 
så godt med at holde på de unge lærerinder. Man be
sluttede så at bygge en skole på egen grund, så man 
kunne få en gift lærer til leder af skolen. Skolekredsen 
bestod kun af fem familier, så det må givet have været 
idealisme, som fik disse familier til at gå i lag med den 
opgave.

Man købte et lille nybygget hus med en strimmel 
jord ved landevejen mellem Hjørlunde by og mejeriet.
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1. november 1916blev skolen højtidelig indviet.

Ledelsen blev overdraget friskolelærer Knud An
dersen og hustru Karoline. Skolen kunne nu deles i 
flere klasser, da de underviste begge to. Ikke alene un
derviste de i denne skole, men også på Højskolen og 
på Slangerup Landbrugsskole. Endvidere iscenesatte 
de børnekomedier samt dilettantforestillinger for in- 
budte både i friskolen og på Landbrugsskolen.

Efter et par år var børnetallet vokset til ca. 40, og 
man byggede en mødesal i forbindelse med skolen.

Citat fra Frederik Møllers erindringer: Men bedst 
som det gik med skolevirksomheden og det dertil 
knyttede muntre, opbyggende folkeliv, blev fru Ander
sen syg og døde efter to års strengt sygeleje. Det var et 
stort tab og et slag, skolen ikke kunne tåle. Alle blev 
nedtrykt derover-mest naturligvis hendes mand, og 
det var, som skolen med det samme også blev uheld- 
bredelig syg. Bømetallet begyndte straks at svinde, 
men skolen fortsatte dog sin sygelige tilværelse endnu 
en del år, indtil den efter 19 års beståen måtte nedlæg
ges på grund af for få børn.’ ’
1925 blev skolen solgt til ungdomsskole.
Knud Andersen købte hus i Slangerup
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Minder fra min Hjørlunde-tid.
Af Anna Olsen

Jeg er født den 10. maj 1892 og har altså været 4 år, da 
Albrektsen begyndte sin skole. Min søster, Ruth Han
sen, var elev 3 somre på Hjørlunde Højskole. Hun var 
6 år ældre end jeg og jeg tog realeksamen her på Fre
deriksberg, før hun kom på højskole. Efter hendes 
højskoleophold flyttede mine forældre til Hjørlunde, 
hvor de kom til at bo i Lynghøjhus. Vi var 3 søskende, 
der kom i Hjørlunde skole, en bror, der var ældre og en 
der var yngre.

Fra nu begynder jeg at få samling på mine erindrin
ger, og det er Anders Jørlunds indlæg og hans gamle 
bedstefar, der sætter mig i gang. Jeg var barnepige for 
Anders’ små søskende. Jeg husker en lille pige, der 
hed Petra og en voksen søster, der læste til lærerinde. 
Hun boede ikke hjemme.

Nu må jeg fortælle om min far, Laurits Peter Han
sen. Jeg tror han kom til at betyde noget for egnen. Far 
var en meget dygtig snedker, meget belæst og kund
skabsrig. Far og mor, Ane Hansen, var meget optaget 
af højskolesagen. De havde begge været på Vester 
Skjerning højskole ved Svendborg da mor var 18 år i 
1878. Far var meget initiativrig og gik straks i gang med 
at samle børn og unge til sløjd. Far lærte dem at binde 
børster og bogbinding, at sy kludesko, hvis såler blev 
dyppet i beg, samt at høvle og save. De unge karle la
vede skabe til de skulle ud at tjene. Far startede høn
seri og kaninavl. Det var ham der stiftede »Dansk Ka
ninavlerforening«. Han gjorde også et fremstød for at 
lære folk at spise kaniner. Han fik et par koner til at 
koge og stege forskellige retter, udelukkende af kani
ner, og så blev der fællesspisning i pastor Barfods 
have.

Nu til den gamle smed, Anders Jørlunds bedstefar. 
Han og min far konstruerede sammen en vindmølle, 
som blev rejst på en gård bag smedjen. Når der var 
vind nok trak den vist nok hakkelsesmaskinen. Min far

undgik jo ikke øgenavnet Kaninsnedkeren.
Vi havde det skønt i Lynghøjhus med kirken til ven

stre og den store grusgrav til højre. Over hønsegård og 
kaninbure rejste sig den skønneste granhøj, som vi 
børn elskede at lege i. Vi samlede sten på markerne 
med megen flid og møje. Far byggede et lille hus til en 
gris og til en ged.

Selve højskolen var et eventyr for mig og jeg færde
des overalt. I en sidebygning til højre, når man kom ind 
ad porten, var en stue, hvor vi småpiger fik undervis
ning i håndarbejde. Jeg broderede en fin kant på mit 
konfirmationsskørt. Jeg fulgte med eleverne til gym
nastik og om aftenen sad jeg ene bam i den store sko
lestue. Vi sang og jeg lærte mange sange, som jeg hus
ker endnu. Vi hørte Albrektsen læse op. Det glemmer 
jeg aldrig og jeg kan nemt se ham for mig. Tænk, han 
forandrede stemmen og talte som flere, både mænd og 
kvinder. Jeg mener jeg hørte Eventyr på Fodrejsen og 
Adam Homo. I gymnastiksalen har jeg haft mange dej
lige timer med leg, sang og musik.

Endnu en erindring om min barndom i Hjørlunde. 
Det var julen 1902. Vi boede i Lynghøjhus og havde be
søg af familien fra København. Om natten brød en fryg
telig orkan løs så hele huset rystede. Far samlede os i 
den inderste stue og han og mine onkler måtte op på 
loftet for at binde taget fast. Det var en skrækkelig op
levelse. Næste dag fandt vi en af højskolens trillebører 
højt oppe i et træ, vores hæk var væltet og træer og bu
ske flød rundt i haven.

Tiden kom for min konfirmation hos pastor Barfod 
og jeg måtte ud at tjene. Først til Frederikssund og se
nere til København. Min barndom og Hjørlunde-tid 
var forbi.

Mine forældre flyttede snart efter til København.
18. jan. 1982 Anna Olsen

105



Jacob Jacobsen

Smeden i Sundbylille og hans familie. 
Sønnen Hans, der står til venstre, 
harskrevet beretningen om sin far.
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Jacob Jacobsen, Smedemester i Sundbylille. 
Født d. 25.8.1871, død d. 19.12.1952
Af Hans Jacobsen

Når jeg skal skrive en biografi af min far, kan det næppe 
undgås, at den bliver præget af, at mine to søskende og 
jeg har haft en så lykkelig barndom, som det er få men
nesker beskåret.

Noget dusinmenneske var min far absolut ikke. Han 
var en ener og på flere områder lidt af et geni. Hans in
teresser var mange og hans evne til at delagtiggøre os 
børn i sin store viden var storslået. Næsten hver søn
dag eftermiddag gik vi ture i landsbyens omegn, og far 
fortalte om de mange fortidsminder, egnen stadig er så 
rig på, og om dem som havde været. Ved vintertid med 
et let snelag kunne far fortælle os, hvorledes en lille 
hævning i terrænet viste, hvor der i hans barndom 
havde ligget en dysse, og om at de store sten var kløvet 
til trappetrin til huse i Frederikssund. I min kælder har 
jeg en lille samling af oldsager fra sten- og bronzealde
ren, som for det mestes vedkommende er samlet af 
min far, og jeg kan fortælle, at den sidste julegave jeg 
fik af min far, var en lille flintedolk - fundet ved dræ
ningsarbejde på Dildals jord i Jørlunde.

Far havde givet finderen et cykeldæk for dolken. I 
forår og sommertiden gik vore søndagsture ofte til de 
mange moser rundt om byen, og far fortalte om tørve- 
skæring og livet i moserne i hans barndom og om alt 
hvad vi så af liv og natur.

Indenfor sit fag må jeg have lov til at sige, at far var en 
dygtig smed, men at hans interesse for mekanik må
ske var større end just grovsmedens hestebeslag. Kr. 
2,20 kostede 4 nye sko i min barndom. I sin ungdom 
havde far selv lavet sin første cykel, og det var meget 
imod min farfars ønske. »Kan du få dyret ud af sme- 
dien«, sagde den gamle smed.

Senere købte far en Velocipede (den med det store 
forhjul) og vakte forundring, hvor den kom frem. Det 
var begyndelsen til handel med cykler, som i min barn
dom gjorde smeden i Sundbylille til en kendt mand i 
omegnen. Noget større forretningsgeni var far ikke, 
men han var ærlig og reel og betalte selv alt kontant. 
Jeg husker fars sørgelige erfaringer indenfor fore
ningslivet, da far en kort periode var kasserer for om
egnens smedemesterforening. Kontingenterne kom 
ikke ind, og før var meget skuffet og vred.

Som et eksempel på fars mekaniske snilde stod der 
i mange år en model af en vindmotor og malede luften 
tynd udenfor smedien, og inde i smedien hængte en ci
garetautomat udført komplet af grovsmeden Jacob.

I flere hjem står stadig fine kobberting og pynter 
også udført af smeden.

På flere områder var far en pioner for sin tid, og far 
var den første i byen, som fik telefon, og det var i
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mange år byens eneste - Frederikssund 107. Efterhån
den gav telefonen for meget renderi og ulejlighed, og 
efter aftale med K.T.A.S. sagde far telefonen af med 
løfte om at få samme nummer igen et halvt år efter. 
Dette gav stødet til, at de fleste af gårdene i byen fik te
lefon og smeden fik igen nr. 107.

Hvor husker jeg tydeligt, da far kom hjem med 
grammofonen, og vi for første gang hørte kunstig mu
sik og tale. Vores gamle kat sprang op på bordet og var 
ved at krybe ind i tragten, da før spillede »Vagtpara
den«. (Far havde været soldat ved livgarden og stod 
vagt på Amalienborg ved Chr. 9. guldbryllup i 1892).

Mon ikke min bror stadig har nogle af de gamle pla
der med sang af Herold og Julie Rosenberg-julesalmer 
og morsomme oplæsninger af Maglekilde-Petersen.

Fars elektricermaskine (som arbejdede med de 
store telefontørelementer) vagte altid stor opmærk
somhed. Når det ene håndtag blev stillet i en underkop 
med vand og »ofret« med det andet håndtag i hånden 
skulle forsøge at fjerne en tiøre fra vandet, blev mange 
bragt helt ud af fatning. Vi var mange som her for første 
gang stiftede bekendtskab med elektriciteten.

Min før var en stor livkunstner. Han elskede selska
belighed, god mad og drikke, men han forstod at 
ramme måde, og jeg har aldrig set min far beruset. 
Hans daglige drik var en formiddagsøl - en rød Tuborg. 
Far havde en vidunderlig evne til at ryste alle forpligtel
ser af sig, og når vejret var godt at tage sin cykel og 
køre ud i naturen.
Om sommeren arbejdede vi fra kl. 6 til kl. 19, og det 
skete ofte, at før straks efter kl. 6 morgen bad mig 
pumpe hans cykel og lægge en rød Tuborg i den store

cykeltaske. Far gik ind og blev barberet, og mor 
smurte en madpakke - og så gik turen til nordsjæl- 
lands smukke steder, og vi så ikke far før om aftenen. 
Der findes vel næppe en kæmpehøj i Frederiksborg 
amt, hvor far ikke har siddet og nydt udsigten, sin med
bragte mad og sin røde Tuborg.

Kastanietræet der står på den trekantede plads 
foran smedien, har far plantet i 1900 og i stenene som 
rejstes i henholdsvis 1905 og 1920 har far indhugget 
årstallene. Pladsen kaldte før for »Civilisationens cen
trum«. Far havde lune og var berømt for sine kvikke 
replikker - ofte satirisk, men aldrig ondskabsfuld. Han 
var fredselskende og tog aldrig del i de ofte højrøstede 
politiske diskussioner i smedien. Jeg er min far dybt 
taknemlig for alle gode råd, og for den måde hvorpå 
han opdrog os bøm, men det er først i en sen alder, at 
jeg tilfulde forstod hvilket menneske min far var.

Skyggelundsvej 17, d. 14.1.80. 
Hans Jacobsen

109



På initiativ af Jørlunde Sogneforening er denne bog udgivet. 
Stadsbibliotekar Svend Esbech har udvalgt og redigeret stoffet, hvilket Sogneforeningen 

er Svend Esbech taknemlig for.

For økonomisk støtte til bogens udgivelse rettes en tak til 
Unibank, Slangerup- og Ølstykke Kommune

Grafisk tilrettelægning 
er foretaget af grafiker Poul Kokholm og Gunnar Madsen.

Bogen er sat med 11 pkt. Century Old Style hos 
AH-fotosats, Herlev.

Reproduktion er foretaget af Nordisk Repro, København.

Trykningen har Rømer Grafik, København stået for 
på 120 g tonet Micha matglittet papir fra 

Stora Papyrus Danmark A/S.

Bogbinderarbejdet har Forlagsbogbinderiet, A. Pedersen & Søn, København udført.


